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نشست تخصصی بررسی ظرفیت های توس��عه شهری با حضور 
حجت الاس��ام و المس��لمین س��ید صادق طباطبایی نژاد عضو 
کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسامی، سید محسن علوی 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاس��ت خارجی مجلس شورای 
اس��امی و  دکتر حس��ین محمدپور زرندی رئیس انجمن علمی 

اقتصاد شهری ایران برگزار شد.
شهرنشینی در ایران از فرصت تا تهدید

پورزرندی در این نشست با اش��اره به اینکه آمارها نشان می دهد 
که ما با یک جهش در رشد شهری در کش��ورهای در حال توسعه 
روبه رو هستیم، افزود: آفریقا و آسیا در سه دهه آینده تقریبا همه 
افزایش رشد شهرنشینی جهانی را به خود اختصاص خواهند داد 
به طوری که این برآورد وجود دارد که از ۲.۵  میلیاردنفری که طی 
سه دهه آینده به جمعیت جهانی اضافه می شود بیش از ۹۰ درصد 

از آنها ساکن مناطقی از آسیا و افریقا باشند.
پورزرندی با تاکید بر اینکه ایران نیز طی چند دهه گذش��ته رشد 
فزاینده جمعیت شهرنشین را تجربه کرده است، خاطرنشان کرد: 
جمعیت شهرنشین ایران در سال ۱۳۳۵ بالغ بر ۳۱ درصد بوده که 
این رقم در س��ال ۹۰ به ۷۱ درصد رسیده و برآوردها نیز نشان می 

دهد امروز ما از ۷۳ درصد شهرنشین نیز عبور کردیم.
وی با بیان اینکه این جمعیت عظیم ش��هری از یک س��و فرصت 
و از یک س��و تهدید به حس��اب می آید، گفت: به نظر می رسد در 
مسیر توسعه ش��هری که به تعبیر دقیق تر بهبود کیفیت زندگی 
شهروندان است تاکنون به جنبه های اقتصادی کمتر توجه شده 

است.
رئیس انجمن علمی اقتصاد ش��هری ایران در این زمینه گفت: در 
زمینه مدیریت هزینه و به ویژه مدیریت درآمدی شهرها با چالش 
مواجه هستند و سیستم مالی کش��ور نیز توجه چندانی به پروژه 

های عمرانی شهری نداشته است.
وی  در این خصوص توضیح داد: حجم و میزان تسهیات ارائه شده 
به پروژه های شهری به نسبت س��ایر پروژه ها اندک است و این در 
حالی است که مسئولیت اجتماعی سیستم بانکی اقتضا می کند ما 

به سمت عمران و آبادی شهرها حرکت کنیم.
پورزرندی گفت: ام��روز آلودگی هوا یک معض��ل جدی در پیش 
روی ساکنین کانشهرهاست اما باید این سوال را پرسید که بانک 
ها چه حد منابع مالی خود را به سمت توس��عه این مدل خدمات 
هدایت کرده اند؟ امروز نوس��ازی سیس��تم ن��اوگان حمل و نقل 
عمومی و حتی موتورسیکلت ها نیازمند یاری بانک هاست که ما 
در حد وسع خود تاش کردیم به این رسالت اجتماعی جامه عمل 

بپوشانیم.
بحران های فرهنگی شهر مغفول است

 س��ید صادق طباطبایی ن��ژاد در این نشس��ت با اش��اره به اینکه 
متاس��فانه مدیریت ش��هری و چالش های مبتا به آن به ویژه در 
ش��هرهای کوچک مورد توجه ق��رار نمی گیرد، گفت: رش��د روز 
افزون شهرنشینی از یک س��و و فقدان رویکردهای علمی و جامع 
در حوزه مدیریت شهری به ویژه ابعاد اقتصادی سبب شده تا اغلب 
ش��هرداری ها با معضات جدی اقتصادی روبه رو شوند و حتی در 

برخی موارد عما به سمت ورشکستگی حرکت کنند.
وی با تاکید بر اینکه فقدان نگاه اقتصادی باعث ش��ده تا موضوعات 
فرهنگی نیز عما م��ورد غفلت و بی توجهی در حوزه ش��هری قرار 
گیرد، گفت: شهرها کانون تولید فرهنگ هس��تند و از سوی دیگر 
ناهنجاری ها نیز در بس��تر ش��هری ظهور و بروز پیدا می کنند و به 
نظر من بخشی از ناهنجاری هایی فرهنگی و اجتماعی جامعه امروز 

نتیجه بی توجهی به مدیریت فرهنگی شهرهاست.
نماینده مجلس شورای اسامی همچنین گفت: به نظر من یکی از 
ضروریات حوزه اجتماعی در سطح شهرها راه اندازی کلینیک های 
روانشناسی شهر است که هم نگاه پیش��گیرانه و هم نگاه درمانی به 

آسیب های فرهنگی و اجتماعی حوزه شهری داشته باشد.
غفلت از چالش های اقتصادی شهرهای کوچک

سیدمحسن علوی عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اس��امی نیز در این جلس��ه ضمن تاکید بر برنامه 
ریزی های مجلس برای تقویت مدیریت شهری، گفت: در زمینه 

توسعه شهری زیرساخت های اقتصادی در اولویت قرار دارد.
وی با تاکید بر ضرورت حمایت سیس��تم بانکی کش��ور از توسعه 
شهری، گفت: سیستم بانکی باید با عبور از رویکرد بنگاه داری به 
سمت عمل به مس��ئولیت های اجتماعی به ویژه در حوزه شهری 

حرکت کند.
علوی  تاکی��د  ک��رد: در کنار رس��یدگی به مدیریت ش��هری در 
کانشهرها باید نگاه ویژه ای هم به ش��هرهای کوچک و متوسط 

داشت.

پایگاه اطلاع رسانی انجمن 
علمی اقتصاد شهری ایران

رسالت های اجتماعی
سیستم بانکی در برابر شهرها

در مسیر توسعه شهری که به تعبیر 
دقیق تر بهبود کیفیت زندگی 

شهروندان است تاکنون به جنبه های 
اقتصادی کمتر توجه شده است
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در تورق صفحات تاریخ تهران، به آبادی ییاقی می رسیم که نام 
و سرنوش��ت آن با  یکی از دولتمردان قاجار  پیوند خورده اس��ت. 
آبادانی ده ونک توس��ط مس��توفی الممالک و بعده��ا تبدیل آن 
به بافتی فرهنگی- گردش��گری  برای افزایش نش��اط اجتماعی 
و تافته ای جدا بافته ش��دن  در تهران امروز تنها گوش��ه از تاریخ 
این محله اس��ت. این  محله در گ��ذر زمان کارویژه کش��اورزی- 
گردشگری خود را از دست داده و به س��ان تمام محات قدیمی 
و  دارای هویت نتوانسته در گس��ترش پیرامونی شهر تهران و  در 
معادلات ش��هری جدید خود را هضم کند.  ده  ونک در تمام سال 
های گذشته، از پس معضات زندگی ش��هری به خوبی برنیامده 

اس��ت.
امروزه دیگر از آن  باغ های س��بز و خانه ها ی ویایی، بعنوان یک 
وجه قالب در ده ونک خبری نیس��ت و جای آن را بافت فرس��وده 
 به وس��عت نزدیک به 4۰ هکتار  گرفته است از آنجا که عمدتا این 
خانه ها بر  بستر زمین های کشاورزی  مستوفی الممالک مرحوم  
و زمین های کارخانه س��اخته ش��ده اس��ت، امروز محل اختاف 
ساکنان آن با دانش��گاه  الزهرا است در نوس��ازی با مشکل مواجه 

هس��تند.
در کنار بافت فرسوده ما ش��اهد تضاد طبقاتی آش��کاری در این 
 محله هستیم. بخشی از طبقات مرفه شهر تهران با ورود به حوزه 
زیستی این محله، و نمایش س��بک زندگی  خاص خود، به ایجاد 

فاصله طبقاتی و حس س��رخوردگی بومیان دامن زده اند.
بعاوه واقع ش��دن این محله در بین  مح��ات برخوردار همچون 
سعادت آباد، شهرک غرب، یوسف آباد، س��ئول، امیر آباد حسی 
از ناکامی  و بی  عدالتی اجتماعی را در بین س��اکنان تقویت کرده 
اس��ت. رش��د کردن ده ونک به صورت یک بافت روستا-  شهری، 
سبب شده اس��ت که ش��اهد وجود کمترین فضاهای عمومی در 
آن باش��یم و آنهایی هم که وج��ود دارند  اجتم��اع پذیری لازم را 

نی��ز ندارن��د.
در پیوند با کمبود فضاهای عمومی، بای��د معضات نوین جوامع 
ش��هری  همچون ترافیک، کمب��ود پارکینگ، نبود س��رانه های 
خدماتی و فضای س��بز لازم، وجود آس��یب های اجتماعی را  نیز 
اضافه کرد. لذا برای حل مس��ائل مذکور ض��رورت دارد که با یک 
نگاه جام��ع و با توجه به ض��رورت های  مکانی، فضایی و زیس��ت 

محیطی با مش��ارکت ش��هروندان برای  محله برنامه ریزی کرد.
بر اس��اس طرح تفصیلی،  بنا بر این است که محله ده ونک با حفظ 
فضای س��بز و باغات آن به ی��ک محله گردش��گری تبدیل گردد 
ولی  چنان که از ش��واهد و قرآین بر می آید در عمل با مش��کات 
و چالش های جدی مواجه هس��تیم. لذا برای ایجاد  زیر س��اخت 

های لازم این امر ضروری اس��ت که : 
 ۱-   در راس��تای حل معضل ترافیک این محله که عمدتا بواسطه 
خیابان های باریک و حجم گس��ترده ماش��ین  های دانشجویان 
دانش��گاه الزهرا اس��ت، باید تدبیری اندیشیده ش��ود که  فضای 
پارکی در خود دانشگاه  برای دانش��جویان در نظر بگیرند. امروزه 
پارکین��ک های مکانی��زه و طبقاتی، می توانند راهکار مناس��بی 

 برای دانش��گاه باش��د. 
 ۲-     در مساله نوسازی بافت فرس��وده در خصوص اماکی که در 
خصوص مالکیت آنها بحث وجود دارد  نیز باید با تش��کیل کمیته 
ای  طرفین دع��وا را فراخوان��ده و تصمیم نهای��ی را گرفت. به هر 
شکل  بافت  فرسوده در این دعوای حقوقی جان ساکنان چندین 
س��اله ی آن را تهدید می کند در حالی که از اقشار  ضعیف جامعه 

نیز هس��تند.  
 ۳-   کمبود س��رانه های فرهنگ��ی، آموزش��ی  و تفریحی در این 
محله را نیز با در نظر گرفتن تس��هیاتی ب��رای  بخش خصوصی 
می توان جبران ک��رد. از آنجا ک��ه بافت در هم تنیده و روس��تا- 
ش��هری ده ونک مانع  جدی در توس��عه فضا های خدماتی است 
لذا ضرورت دارد که با اس��تفاده از ابزار های، فرهنگی و  اقتصادی 
ش��هروندان را وادار به نوس��ازی و گس��ترش عرصه ی فضاهای 

عموم��ی نم��ود. 
 4-   در حوزه گس��ترش و نوس��ازی فضای س��بز در م��واردی که 
صاحبان ملک توان نگه��داری از فضای س��بز و  باغات خویش را 
ندارند، باید مدیریت ش��هری ورود پیدا کند و در صورت رضایت 
مالکین ملک آنه��ا  را خریداری ک��رده و یا با هم��کاری مالک، از 

فضای س��بز و توس��عه آن دفاع کنند. 
 ۵-   در خصوص کاهش آس��یب ه��ای اجتماعی خصوصا س��وء 
مصرف مواد مخدر مدیریت ش��هری با  همکاری نیروی انتظامی 
باید کیوس��ک پلیس در محدوده های جرم خیز مثل بوستان ها 
داشته باشد و  موارد خورده فروش��ی گزارش شده و با آن برخورد 

ج��دی ص��ورت گی��رد

مرتضی طلایی 

ده ونک
سکونت گاهی خود انگیخته

در مس��اله نوس��ازی بافت فرسوده 
در خصوص املاکی ک��ه در خصوص 
مالکی��ت آنها بحث وج��ود دارد باید 
با تش��کیل کمیته ای  طرفین دعوا را 

فراخوانده و تصمیم نهایی را گرفت

نائب رییس شورای اسلامی شهر تهران

اهالی ده ونک، تاریخ محله شان را آن  طور که در کتاب 
های قدیمی آمده اس��ت؛ نمی دانند. برای بس��یاری 
از اهالی این محله قدیمی؛ تاری��خ ده ونک آن چیزی 
نیست که مستوفی  الممالک بعد از چندپاره کردنش 
ساخت. از نظر ساکنان؛ ده ونک تاریخی بیشتر از اینی 
که در کتابها آمده است؛ دارد. برای اهالی، تاریخ ونک 
به قدمت درختان کهنس��الش و وجود مقبره قاضی 
الصابر)ع( است.  به همین دلیل که آنها اعتقاد دارند؛ 
تاریخی این ده قرار گرفته در دل پایتخت؛ عمر 8۰۰ 

ساله دارد.
ده ونک محله ای که نامش ذهن بس��یاری از مردم را 
به س��مت زندگی های متمولان تهرانی می کشاند؛ 
محله ای است بین سنت و مدرنیس��م. محله ای که 
معابر تنگ و باریک آن؛ خانه های فرسوده اش بافت 
این محله را توسعه نیافته نشان می دهد. این در حالی 
است که درست یک محله آنطرف تر برج های سربه 
فلک کشیده و خانه های اعیانی نشان می دهد زمان 
برای س��اکنان ده ونک نزدیک به یک قرن اس��ت که 

متوقف شده است.
ورزشکاران بااستعداد فراموش شده

آنطور که اهالی ده ونک می گویند؛ مجتمع ورزشی 
ونک یکی از قدیمی ترین سالن های ورزشی منطقه 
سه و شاید شهر تهران است.  ورزشگاهی با یک حیاط 
بزرک به مانند مدرسه که یک تور والیبال کهنه بر روی 
دو پایه سفید رنگ آهنی قرار دارد. سمت راست این 
ورزش��گاه زمینی قرار دارد که درختان زیادی در آن 
قرار دارد و لاب��ه لای درختان هم نیمکت های چوبی 
قدیمی که چند جوان روی آن نشسته اند و در سمت 
چپ هم یک سالن ورزش های رزمی و قدیمی ترین 
زورخانه ته��ران در کنار قرار گرفته اس��ت. س��اعت 
۵ بعدازظه��ر اس��ت و نوجوانان ۱۰ تا ۱۵ س��اله تازه 

با کیف های ورزش��ی خود دارند وارد ورزش��گاه می 
شوند تا به س��الن بروند. مربی تکواندو این ورزشگاه 
نگران بچه هایی اس��ت که س��اکن ده ونک هستند. 
مجتب��ی اعتمادی می گوی��د:» در این ورزش��گاه 4 
قهرمان کش��وری تمرین می کنن��د... بچه هایی که 
شاید خانواده هایشان فقیر باش��ند، اما با هر زحمتی 
که هست هزینه ورزشگاه را تامین می کنند تا قهرمان 
شوند..« این مربی ورزش دل پری از وعده های عملی 
نشده مسئولان شهرداری منطقه سه  دارد:»... یک بار 
چند نفر از ش��هرداری منطقه آمدند به ورزشگاه تا به 
خاطر قهرمانی نوجوانان در مسابقات کشوری تبریک 
بگویند... فقط گفتند:دس��تتون درد نکنه اگر اجازه 
بدهید اینجا یک پاکار تبریک برای قهرمانی بچه ها 
نصب کنیم و چند تا عکس بگیری��م و بعد پاکارد را 
برداریم... مسئول سرای محله هم یک بار به ورزشگاه 
آمدند و گفتند اسامی قهرمانان را اعام کنیم تا برای 
آنها هدیه ای تهیه شود... قرار بود 4 تا طناب ورزشی 
به بچه ها هدیه بدهند... الان دو س��ال از زمانی که ما 
اس��امی ورزش��کاران قهرمان را اعام کرده ایم می 
گذرد... اگر الان ش��ما به پشت س��رای محله بروید و 
نگاه کنید می بینید که روی ۲۰ تا دوچرخه یک گونی 
بزرگ کشیده شده است... ازدو سال پیش شهرداری 
این دوچرخه ها را ب��رای بچه های تکوان��دو کار این 
ورزشگاه گرفته اس��ت تا به عنوان جایزه قهرمانی به 

آنها بدهد...«
اعتمادی نگران نوجوانان و جوانان ده ونک است و می 
گوید:»... اعتقاد دارم که بچه های اینجا با اس��تعداد 
هس��تند.... یک روز یکی از آقایان به ورزش��گاه آمد و 
گفت بچه های ده ونک در زمینه ورزش هیچ چیزی 
نمی ش��وند... اما من گفتم که این بچ��ه ها مقام می 
آورن��د و الان هم دو تا از تکواندو کاران این ورزش��گاه 

در مس��ابقات نوجوانان در رش��ته کیک بوکسینگ 
نوجوانان آسیا شرکت کرده اند.... در این ورزشگاه ما تا 
حدودی می توانیم بچه ها را با ورزش سرگرم کنیم اما 
نوجوانانی که برای تفریح هم که شده به ورزشگاه نمی 
آیند؛ به طرف مواد مخدر کشیده می شوند... شما در 
همین باغ ایرانی و یا خیابان مجیدپور می توانید تعداد 
زیادی معتاد و کارتنخواب ببینید که در محله و یا در 
اتوبان شبانه روزی زندگی می کنند...کافی است که 

بچه هابه سمت این افراد کشیده شوند...«
در کنار سالن ورزش های رزمی؛ یک زورخانه قدیمی 
هم وجود دارد:»... حداقل ۱۰۰ پهلوان قدیمی صبح 
های جمعه در این زورخان��ه ورزش می کنند... حتی 
آقای طالقانی مربی کشتی و مرحوم خطیب هم به این 

زورخانه می آمدند...« 
آنطور که آقای اعتمادی توضیح میدهد؛ بچه ها  ماهی 
8۰ هزار تومان هزینه پرداخت م��ی کنند:»...وقتی 
ما می توانیم ب��ا کمترین امکانات بچه ه��ای اینجا را 
نجات دهیم و قهرمان کنیم؛ من تعجب می کنم که 
چرا ارگان های ذیربط مانند ش��هرداری کاری نمی 
کند... جوانان اینجا دارند از بین م��ی روند.... جوانان 
۱۳ - ۱4 س��اله  اینجا گاهی شیش��ه می کشند... به 
شهرداری گفتیم ما مسابقه می گذاریم و شما جوایز 
آن را بدهید... گفتند که به نام شهرداری منطقه ۳ این 
مسابقات را برگزار کنید.  عکس بچه ها را هم به عنوان 
قهرمان روی بنر زدند، اما جایزه ندادند... این در حالی 
بود که ما به بچه ها از طرف ش��هرداری قول دادیم که 
به شما جایزه می دهند اما این کار انجام نشد...در این 
ورزشگاه شاگردی دارم که در مسابقات مقام آورده و 
فدراس��یون اعام کرده در هر باشگاهی که بخواهد؛ 
می تواند بدون پرداخت هزینه تمرین کنند...حداقل 
بلیت اس��تخر به بچه ها بدهند تا بچ��ه ها فکر کنند 

شهردار منطقه به آنها جایزه داده است...«
کمک مربی این ورزشگاه از ساکنان قدیمی ده ونک 
است. او هم دل پری از مش��کات محله ای که در آن 
زندگی می کن��د؛ دارد:»... یکی از مش��کات محله 
ترافیک این محدوده است... در حال حاضر شهرداری 
منطقه بی��ن ۱۲ مت��ری اول و امداد خ��ودرو جدول 
کش��یده اس��ت... در اینجا با وجود باریک بودن معبر 
خودروها دوبله می ایستند... وقتی هم که خودروها 
از خیابان س��ئول و چهاراه  آن  به سمت شیخ بهایی 
بپیچد؛ معبر در این مح��دوده از دو لاین به یک لاین 
می رس��د و چهارراه س��ئول و خیابان ۱۲ متری اول 
بسته می ش��ود و ترافیک زیادی را در این محدوده به 

وجود می آورد. ...«
وجود مغازه ه��ای مکانیکی و ص��اف کاری واقع در 
ورودی ده ونک درس��ت در کنار دانشگاه الزهرا)س( 
نیز یکی دیگر از مش��کات اهالی این محله است:»... 
یکی دیگر از مش��کات محل��ه وجود مغ��ازه های 
مکانیکی بعد از دانش��گاه الزهرا است. اگر ساعت ۱۲ 
ظهر به این محله بیایید؛ بی��ن خودروهای عبوری و 
صاحبان این مغازه ها درگیری پیش م��ی آید... آنها 
حتی حاضر نیستند خودروهایی که برای تعمیر جلو 
مغازه هایشان ایستاده را به کناری بکش��ند تا راه باز 
شود... مکانیکی ها ماشین ها را دو بله و سوبله پارک 

می کنند...«
خانه های بی سند که روی سر مردم خراب می 

شود
وقت اذان مغرب و عشا که می شود؛ درهای حسینیه 
محل برای اقامه نماز باز می ش��ود و زنان و مردانی که 
سنی از آنها گذش��ته است؛ به س��مت حسینیه می 
روند... ».... یکی از مشکات ما در اینحا معابر باریک و 
خانه های قدیمی است... مثا ده ونک بالای شهر قرار 

خوب این ف��رد در طی این چن��د دهه عما 
دستش بس��ته بوده اس��ت و حداکثر کاری 
که کرده به قول خودش��ان این ب��وده که در 
مقطعی که شهردار اس��بق تهران را بازداشت 
کرده بودند، فرصتی برای اینها فراهم ش��ده 
بود که دو طبقه بس��ازند یا در س��نوات اخیر 
به روش های غیرمتعارف س��اخت سازهایی 
غی��ر اصولی انج��ام دهن��د. یا به ج��ای فرد 

مذکور، فردی را در نظر بگیرید که ملک آبا و 
اجدادیش در »ده ونک « بوده است .این فرد 
نوعی نیز در مقایس��ه با ف��ردی که مثا ملک 
پدری اش در شمرون بوده،کاما از حق خود 
محروم ش��ده اس��ت. این دو مثال را آوردم تا 
تصویر روش��ن تری از وضعی��ت »ده ونک « 
ارایه نمایم. ای��ن محله به دلائ��ل تاریخی از 
حیث اس��ناد اماک و اراضی آن با مشکاتی 
مواجه بوده است که عما بعد از چندین دهه 
، همچنان گریبانگیر آن اس��ت.خوب سوال 
اساسی این است که مس��ئول این تبعیض و 
بی عدالتی در مثال های بالا چه کسی است؟ 
آیا ونکی ه��ای قدیمی یا کس��انی که بعدها 
به آنج��ا مهاج��رت کردند حق دارن��د مانند 
محات همجوار)مثا سعادت آباد( از مواهب 

پیشرفت و توسعه بهره مند شوند یا نه؟
واقعیت این است که سرنوشت برخی محات 

تهران از جنس سرنوش��ت»ده ونک « است 
که این سرنوشت برای خیلی ها مهم نیست. 
این گون��ه محات تهران چ��وب چند چیز را 
می خورند. یکی اینکه ش��هر ته��ران آنچنان 
ناموزون و شتابان توسعه یافته که کمتر نقطه 
ی س��بزی برای آن باقی مانده اس��ت ، از این 
رو برخ��ی محات تهران بای��د هزینه و تاوان 
این توسعه ناموزون و وحشتناک را بپردازند. 
دوم اینکه برخی محات بای��د چوب کمبود 
نقدینگی و در اولویت نبودن آنها برای تملک 
ارضی واقع در طرح های ش��هری را بخورند. 
به عنوان مث��ال در همین محل��ه »ده ونک « 
با رون��د کنونی درآمدی ش��هرداری تهران و 
نحوه ی تخصیص های بودج��ه ای آن، عما 
تا دهه ه��ای بعدی نیز ام��کان تملک اماک 
مردم وجود ندارد.س��وم اینکه بیش��تر طرح 
های شهری)طرح های جامع و تفصیلی( در 

کشور ما اساسا نس��بت قابل قبولی با واقعیت 
ندارن��د و صرفا ب��ر روی کاغذ آورده ش��ده و 
در عمل صرف��ا به عنوان ی��ک مانع عمل می 
کنند.و دس��ت آخر اینکه مدیریت شهری در 
مواجهه با پدیده های خاصی مانند »ده ونک 
« به جای حل مس��اله از کن��ار آن برای ده ها 

عبور کرده است.
ماحص��ل فرایند ه��ای فوق چی��زی جز بی 
عدالت��ی و تبعیض نب��وده اس��ت. وضعیت 
ام��روز»ده ون��ک « بغرن��ج و دردآور اس��ت. 
مدیریت ش��هری بای��د تکلیف خ��ود را یا به 
عبارت دیگر تکلیف مردم را روش��ن سازد. به 
باور نگارنده، مدیریت جه��ادی دقیقا در این 
نوع تصمیم گیری ها می تواند و باید متجلی 
شود، چرا که سرنوش��ت صدها خانوار که در 
طی چندین دهه باتکلیف بوده اند، معلوم و 

روشن خواهد شد.        ؟!
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ضرورت توجه به محیط زیست
در زندگی شهروندان

دوستی:

324 مدیر حقوق نامتعارف گرفته اند

عابدین سالاری اسکر| دو فرد را در نظر بگیرید که سی یا چهل سال پیش به هر دلیلی به تهران مهاجرت کرده اند. یکی از آنها شانسی 
به » ده ونک« رفته باشد و دیگری به یک محله دیگر تهران. خوب از طرفی به این مساله نگاه کنید که قیمت مسکن در دو سه دهه اخیر 
چند ده برابر شده است، به نحوی که می توان ادعا کرد طبقه پولدار جامعه تهران ، عمده پول و ثروت خود را از قبل بخش مسکن به 
دست آورده است.حال فردی که به محله دیگری در تهران رفته بر اساس قوانین موجود توانسته طی این چند دهه از این فرصت 
بهره مند شود و زمین یا خانه خود را تبدیل به احسن کرده و از مواهب آن بهره مند شود . اما فردی که به ده ونک رفته است از این 
فرصت محروم مانده است، چرا که زمینی را خریده است که عرصه آن متعلق به فرد دیگری بوده که بعدها آن را به شهرداری یا 

نهاد دیگری فروخته است. از طرفی شهرداری هم برای مدت ها آنجا را در کاربری فضای سبز قرار داده است.

افسانه قانع|    از ده ونک تنها یک اسم مانده است و مردمانی که تمام نگاهشان به سقف خانه های فرسوده ای است که شاید یک شب بر سرشان 
فروبریزد. هر چند در طول 70 سال گذشته از باغ ها و زمین های زراعی ده ونک چیزی باقی نمانده است؛ اما از عمر خانه های این محله نیز چیز 
زیادی باقی نمانده است. به رغم آنکه بیشتر از یک دهه است که ساخت و ساز در این محله قدیمی و خوش آب و هوای شمیرانات ممنوع شده 
ــوده خود اضافه کردند. ساخت و سازهای غیر مجاز تنها راهی است تا  است؛ اما هستند خانه هایی که یک شبه یک یا دو طبقه به خانه های فرس
ساکنان ده ونک بتوانند سرپناه خود را برای بچه های دم بخت شان گسترش دهند. تعداد کمی از ساکنان ده ونک ملاک هستند و خانه هایشان 
سند دارند؛ اما زمین های بخش قابل توجهی از این محله از بعد از انقلاب تا سال 82 بین ارگان های دولتی فروخته شد. آخرین عرصه باقیمانده از 
ده ونک که داخل آن بیش از 200 خانوار زندگی می کنند نیز سال 81-82 با سند سازی ای که به گفته ساکنان این محدوده توسط نوادگان وارث 
این زمین ها انجام شد؛ به شهرداری فروخته شد. ساکنان ده ونک می گویند که یک بار 2۹ مالک قبلی ده ونک قبل از انقلاب زمین های زراعی را 
در قطعه های کوچک به مهاجرانی که به این محدوده آمده بودند فروختند و یک بار نیز با سندسازی بخشی از عرصه این محله به شهرداری 
تهران فروخته شد و آنها شدند مالک اعیان خانه های خود. اعیانی که مالک عرصه های آن با بی مهری گذاشت تا آنقدر فرسوده شود که با یک 
زلزله چند ریشتری و یا یک بارندگی زمستانی احتمال ریختن سقف های این خانه ها را بیشتر کند. اما در کنار این مشکل ساکنان ده ونک؛ هجوم 
معتادان و کارتنخواب هایی که در حاشیه بزرگراه چمران روزگار می گذرانند؛ در زمین های اطراف اینجا و حتی داخله محله چهره فرسوده 
ده ونک را زشت و نازیبا کرده است.  بچه های ده ونک زمین برای بازی می خواهند. اما هر شب مجبورند در زمین های رها شده کنار حسینه 
درختان خشک شده را بشکنند و با چوب آن آتش روشن کنند. آتشی که معتادان زیادی را برای گرم شدن در شب های زمستان به دور خود می 

کشاند و آخر و عاقبت این نوجوانان معلوم نیست که چه شود؟
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عضو شورای شهر عنوان کرد:

محرومیت منطقه 22
از سرانه های خدماتی

رئیس کمیس��یون عمران و حمل و نقل 
شورای شهر تهران با اشاره به برگزاری 
کمپین محیط زیست شهری و نقش آن 
در فرهنگس��ازی حوزه محیط زیست، 
گفت: باید ت��اش کنیم توجه به محیط 
زیس��ت در زندگی روزانه ش��هروندان 

پایتخت نهادینه شود.
احم��د دنیامال��ی در گفتگو ب��ا روابط 
عمومی ستاد محیط زیست شهرداری 
تهران با بیان اینکه بسیاری از مشکات 
امروز شهر تهران به رفتارهای فرهنگی 
ما ش��هروندان باز می گردد،  ادامه داد: 
برای مث��ال در موض��وع ترافی��ک اگر 
رفتارهای ترافیکی اصاح ش��ود عاوه 
ب��ر کاهش حج��م ترافی��ک در کاهش 

آلودگی هوا نیز تاثیرگذار خواهد بود.
به گفته او اگر در کانشهری مانند تهران 
که روز و ش��ب آن حدود دو میلیون نفر 
تفاوت جمعیت دارد رفتارهای فرهنگی 
در همه اقش��ار جامعه اصاح شود و در 
زندگی روزانه موضوع محیط زیس��ت را 

جدی بگیریم بس��یاری از مشکاتی که 
امروز با آن مواجه هس��تیم مثل آلودگی 
ه��وا و... اص��ا ح��ادث نمی ش��ود که 
بخواهیم با آنها مقابل��ه کنیم. این عضو 
شورای اسامی ش��هر تهران با تاکید بر 
مش��ارکت مردم ب��رای حفاظت محیط 
زیست و لزوم جلب این مشارکت توسط 
دس��تگاه های ذیربط گفت: برای مثال 
امروز در ش��هر تهران درخت��ان زیادی 
در کمربندی تهران کاش��ته ش��ده اند و 
فضاهای س��بز بزرگی همچون س��رخه 
حصار و چیتگر نیز به عنوان سرانه های 
فضای سبز پایتخت محسوب می شوند 
اما آنچ��ه که اهمی��ت دوچن��دان دارد 
مش��ارکت مردم اس��ت که می توانند به 
صورت جزیره ای درخت و فضای سبز به 

منازل خود وارد کنند. 
او با اش��اره به اینکه برای داش��تن شهر 
زیبا باید مردم ملزومات س��بز طبیعی 
وارد خانه های خود کنند، افزود:  هرچه 
دعوت برای مشارکت مردم بیشتر باشد 
می توان بس��یاری از مشکات مدیریت 
ش��هری را تح��ت تاثیر این مش��ارکت 
حل کرد. باید این آگاهی ایجاد شود که 
خودمان محافظ محیط زیست باشیم. 
مهم این اس��ت که درختی بریده نشود 
چرا که برخورد با بریده ش��دن درخت 
موضوع دیگری است مهم این است که 
رفتاری داش��ته باش��یم که اجازه ندهد 

درختی بریده شود.
دنیامال��ی با اش��اره ب��ه کمب��ود منابع 

آب��ی و مدیریت مصرف ب��ه عنوان یکی 
از پیام ه��ای کمپی��ن محیط زیس��ت 
ش��هری گفت: در حال حاضر در کشور 
با محدودیت منابع آبی روبرو هستیم به 
ش��کلی که در مقاطعی آبیاری چمن ها 
در سطح شهر قطع ش��د چرا که داشتن 
چمن قهوه ای بهتر از این بود که کمبود 
منابع آبی تش��دید ش��ود و آب موجود 

صرف آبیاری چمن شود. 
او با بیان اینک��ه قطعا با مدیریت مصرف 
می توانیم ب��ه کمبود مناب��ع آبی فائق 
ش��ویم، افزود: معتقدم هرچ��ه در این 
حوزه ه��ا بیش��تر اطاع رس��انی کنیم 
و آم��وزش دهی��م این موض��وع به یک 
رس��الت فرهنگی بدل می ش��ود. امروز 
حساسیت مردم در حوزه محیط زیست 
بیشتر ش��ده و ش��هروندان پدیده هایی 
مانند آلودگ��ی هوا، کاه��ش پرندگان 
در آس��مان ته��ران، آلودگ��ی صوتی و 
معض��ات ناش��ی از آلودگ��ی محیط 

زیست را لمس کرده اند.
به گفته او این که یک هفته بیلبوردهای 
س��طح ش��هر پیام های محیط زیستی 
به ش��هروندان منتقل کن��د قطعا تاثیر 
مثبتی خواهد داش��ت اما باید شرایطی 
ایجاد کنیم که توجه به محیط زیس��ت 
در زندگ��ی روزان��ه م��ا نهادینه ش��ود. 
یادآوری حفاظت محیط زیست باید به 
صورت دائمی و روزانه انجام ش��ود البته 
توجه دادن به مناس��بت ه��ای مختلف 

بی تاثیر نیست. 

عضو شورای ش��هر تهران گفت: ۳۲4 
مدی��ر حق��وق غیرمتع��ارف دریافت 
ک��رده بودند ک��ه جمع مبل��غ آن ۲۳ 
میلی��ارد توم��ان اس��ت. به گ��زارش 
خبرنگار ایلنا، اس��ماعیل دوس��تی در 
تذکر پیش از دستور خود ضمن تشکر 
از عادل آذر،  رییس دیوان محاس��بات 
کش��ور، گفت: بر اس��اس این گزارش 
در کش��ور ۹۳ هزار مدیر وج��ود دارد 
که از این تع��داد ۳۲4 نفر حقوق های 

نامتعارف دریاف��ت کرده اند. وی ادامه 
داد: کل مبلغ دریافتی این افراد حدود 
۲۳ میلیارد تومان اس��ت که مبلغ ۲۲ 
میلی��ارد و 8۰۰ میلی��ون توم��ان آن 
بازگردانده شده است و مبلغی معادل 

6۰۰ میلیون تومان باقی مانده است.
این  خاطرنشان کرد: مبلغ باقی مانده 
مربوط به 4 نفر از مدیران مذکور است 
که اگ��ر تا ظهر ام��روز تادیه نش��ود به 

دادگاه خوانده می شوند.

 ریی��س کمیس��یون شهرس��ازی و معماری 
ش��ورای ش��هر تهران بر ل��زوم پای��ش طرح 

تفصیلی منطقه ۲۲ تاکید کرد.
به گ��زارش خبرنگار مهر، محمد س��الاری در 
س��یصدو دهمین جلسه ش��ورای شهر تهران 
بع��داز گ��زارش ش��ورایاری  منطق��ه ۲۲ در 
خصوص مش��کات این منطقه اظهار داشت: 
۱۲ س��ال از ایجاد منطقه ۲۲ گذش��ته است و 
این فرصت مناسبی بود تا این منطقه به الگوی 
توس��عه پایدار شهری تبدیل ش��ود و قرار بود 
تمامی اس��تانداردهای ایزو در حوزه مدیریت 

شهری در آنجا شکل بگیرد.
وی ادام��ه داد: این ک��ه امروز در ای��ن منطقه 
مش��کات زی��ادی وج��ود دارد را دیگر نمی 
توان گردن گذشتگان و پیش��ینیان انداخت 
چراکه منطقه ۲۲ ی��ک منطقه بکر بوده و قبل 
از ایجاد آن ،ما طرح تفصیلی مصوب داش��تیم 
اما اکنون بسیاری از س��رانه های حداقلی در 
این منطقه وجود ندارد. س��الاری افزود: طبق 
قانون قرار بود از مجموع��ه اراضی که از حریم 
شهر، وارد شهر می ش��وند، ۷۰ درصد اماک 
ب��زرگ مقیاس آن ب��رای تامین س��رانه های 
هفتگانه مورد استفاده قرار گیرد، در صورتیکه 
در منطق��ه ۲۲ این اتف��اق نیفت��اد و امروز در 
آنجا حتی زمین برای احداث مدرس��ه وجود 
ندارد، این در حالیس��ت که آموزش و پرورش 
می گوید ما خیر برای س��اخت مدرسه داریم 
اما زمی��ن نداری��م، همچنین برای س��اخت 
مسجد نیز شرایط همینطور است. در حالیکه 
شهرداری این ۷۰ درصد اماک بزرگ مقیاس 
را گرفته ام��ا متاس��فانه مجددا ب��رای ایجاد 
مجتمع های تج��اری و اداری به افراد فروخته 
اس��ت  و اعتبارات آن در جای دیگری از شهر 
هزینه ش��ده یعنی حتی درآمد آن ها نیز برای 

خود منطقه ۲۲ هزینه نشده است.
این عضو ش��ورای ش��هر ته��ران با اش��اره به 
انتقادات وارد ش��ده به تعدد ایج��اد مال ها در 

منطقه ۲۲ گف��ت: اینکه امروز ای��ن منطقه از 
نظر تجاری اشباع شده اس��ت، حرف درستی 
است اما ما نمی توانیم ش��هر را دستوری اداره 
کنی��م چراکه ما ط��رح تفصیل��ی داریم و می 
بایس��ت طبق طرح تفصیلی عمل ش��ود، اگر 
قرار است آنجا دیگر مجوز تجاری داده نشود، 
قطعا ط��رح تفصیل��ی منطقه ۲۲ بای��د مورد 
پایش قرار گی��رد و در پهنه بن��دی های طرح 

تفصیلی تغییرات لازم انجام شود.
س��الاری ادامه داد:سال گذش��ته در شورای 
عالی شهرس��ازی و معماری ایران ، قرار ش��د 
که ش��هرداری نس��بت به دغدغ��ه هایی که 
در خصوص نح��وه بارگ��ذاری های��ی که در 
منطقه۲۲ وجود دارد، در طول سه ماه نسبت 
به تدوین طرح تفصیلی جدی��د اقدام کند که 

متاسفانه هنوز به سرانجام نرسیده است.
 ریی��س کمیس��یون شهرس��ازی و معماری 
ش��ورای ش��هر تهران اضافه کرد: اساسا ارائه 
دستور س��لیقه ای برای ش��هر و منطقه روش 
صحیحی نیس��ت چراکه وقتی شهرداری می 
تواند به ش��خصی اجازه ایجاد مجتمع تجاری 
ندهد همانگونه ه��م می تواند برای ش��خص 
دیگر مجوز ص��ادر کند. بنابرای��ن قطعا طرح 

تفصیلی منطقه ۲۲ باید پایش شود.
وی در پایان در خصوص مشکات حمل و نقل 
عمومی در منطقه ۲۲ تاکی��د کرد: امیدواریم 
همکاران ما در مترو خطی فرع��ی را از خط۷ 

مترو برای این منطقه ایجاد کنند.
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مدیرعامل بنیادکودک مش��ارکت مردم در امر توس��عه جامعه را 
یکی از حقوق فردی، سیاس��ی و اجتماعی افراد دانس��ت و گفت: 
روز جهانی داوطلب، فرصتی مناس��ب برای ترغی��ب و حمایت از 
خدمات داوطلبانه است.  تأمین و ارتقای فرهنگ جامعه نیازمند 
مشارکت اقش��ار مختلف مردم و همکاری همه جانبه آنان است. 
بنابراین به منظور رسیدن به پیشرفت و توس��عه، مردم به عنوان 
ذینفعانی فهیم و مصمم ب��ه صورت داوطلبانه در پیش��برد امور، 
مش��ارکت می کنند و پایداری روند مش��ارکت مردمی در سطح 

جامعه بسیار حائز اهمیت است. 
پانزدهم آذرماه )پنجم دس��امبر( مصادف با روز جهانی داوطلب، 
فرصت مغتنمی اس��ت تا مش��ارکت و تاش ارزن��ده داوطلبان و 

نقش پذیری مسئولانه آنان در پیشرفت و توسعه جامعه ارج نهیم.
بنیادکودک، یکی از س��ازمان هایی است که با همیاری داوطلبانه 
بسیاری از مردم برای حمایت از دانش آموزان با استعداد نیازمند 
فعالی��ت می کند. به همی��ن بهان��ه، گفت وگویی ب��ا مدیرعامل 

بنیادکودک انجام شده که در پی می آید:
سرور دادخواه گفت: مشارکت مردم در امر توسعه جامعه را یکی از 
حقوق فردی، سیاسی و اجتماعی افراد دانست و گفت: روز جهانی 
داوطلب، فرصتی مناس��ب ب��رای ترغیب و حمای��ت از خدمات 
داوطلبانه اس��ت.مدیرعامل بنیادکودک، روز جهانی داوطلب را 
بهانه ای برای توجه بیشتر به این نوع مش��ارکت ذکر کرد و افزود: 
تاش می کنیم تا با یاری یکدیگر، راه های صحیحی برای برخورد 

با مشکاتی که آینده سرزمینمان را تهدید می کنند، بیابیم. 
وی اهمیت پایداری روند مش��ارکت مردمی در س��طح جامعه را 
برش��مرد و بیان کرد: لزوم فراهم س��اختن امکان ترویج مفاهیم 
و رفتارهای س��الم در جامعه بس��یار حائز اهمیت است به همین 
منظور، داوطلبان با فعالیت های خود در رفع مشکات اقتصادی 
خانواده های نیازمند همت می گمارند.این فعال مدنی، گسترش 
فرهنگ فعالیت های داوطلبانه را در جامعه بس��یار حائز اهمیت 
خواند و بیان کرد: بنیادکودک تاش می کند در قالب مسئولیت 
اجتماعی با برانگیختن عواطف نوع دوس��تانه اقش��ار جامعه، در 
ایجاد فرصت و انگیزه رشد و توسعه برای تمامی افراد به خصوص 

محرومان و نیازمندان بکوشد.
دادخ��واه ضم��ن گرامی داش��ت روز جهان��ی داوطل��ب، ادامه 
داد: داوطلب��ان بنیادکودک، مهرمندانی هس��تند ک��ه بی هیچ 
چشم داشتی با عش��ق، مس��ئولیت پذیری و حضور سبزشان در 

حمایت از دانش آموزان با استعداد نیازمند تاش می کنند.
وی همیاری و همدلی دوس��ت داران فرهنگ و دانش را در تحقق 
این امر، مهم برش��مرد و افزود: عاقه مندان به حمایت از کودکان 
با اس��تعداد نیازمند، می توانند از طریق وب سایت بنیادکودک به 
این خانواده ب��زرگ خیریه بپیوندند و با حمای��ت از دانش آموزان 
با اس��تعداد، نیازهای زندگی ش��ان را فراهم کرده و آینده شان را 
متحول کنن��د.وی رس��الت بنیادکودک را حمای��ت تحصیلی و 
معنوی از دانش آموزان با اس��تعداد نیازمند خواند و بیان کرد: در 
حال حاضر تعداد 8 هزار و ۷۰۰ دانش آموز از بورسیه بنیادکودک 
برخوردار هستند و این موسسه تاکنون توانسته است بیش از ۱۲ 

هزار دانش آموز و خانواده های آنان را حمایت کند.
مدیرعامل بنیادکودک، یکی از امتیازهای این موسس��ه در ایران 
را دریافت مجوز ملی از وزارت کش��ور اعام ک��رد و ادامه داد: این 
موسس��ه در س��ال 86 از هیات دولت مجوزی دریاف��ت کرده که 
بر اس��اس آن، کمک به بنیادکودک جزء هزینه ه��ای قابل قبول 

مالیاتی محسوب  می شود.

وطن ایران

لزوم پایداری روند مشارکت 
مردمی در سطح جامعه

فرصت��ی  داوطل��ب،  جهان��ی  روز 
مناس��ب برای ترغی��ب و حمایت از 

خدمات داوطلبانه است
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با امضای تفامنامه همکاری بین بنیادپیشگیری از آسیب های اجتماعی 
و سازمان ورزش شهرداری تهران با تخیفیف 4۰ تا ۷۰ درصدی خانواده 
های کم برخوردار و در ممعرض آس��یب از امکانات ورزشی شهرداری با 

هماهنگی بنیاد استفاده می کنند. 
تفاهم نامه همکاری بین بنیاد پیش��گیری از آس��یب های اجتماعی و 

سازمان ورزش جوانان به امضا رسید.
طبق این تفاهم نامه خانواده هایی که از سوی بنیاد پیشگیری از آسیب 
های اجتماعی و سایر سازمان های مردم نهاد به شهرداری معرفی کنند 
با تخفیف 4۰ تا ۷۰ درصدی از امکان و خدمات شهردای در حوزه ورزش 
های عمومی استفاده خواهند کرد.ندا ش��هرزاد معاون سازمان ورزش 
شهرداری تهران در حاش��یه امضای تفاهم نامه همکاری گفت: هدف 
از ورزش پیشگیری از آس��یب های اجتماعی و حفظ سامت است و با 
امضای این تفاهم نامه تاش می ش��ود تا ارتباط نزدیک بین شهرداری 
و س��ازمان های مردم نهاد برای کاهش آسیب های اجتماعی در سطح 
شهر ایجاد شود.وی ادامه داد: با امضای تفاهم نامه همکاری بین سازمان 
و انجمن ها تاش می شود تا قشر در معرض اسیب جامعه جذب فعالیت 

های گروهی شوند و شاخص های سامت جامعه افزایش پیدا کند.
شهرزاد تاکید کرد: س��ازمان های دولتی و شهری به تنهای نمی توانند 
مس��ائل اجتماعی را هدایت و مدیریت بکنند که در این زمینه بایستی 
سازمان های داوطلب محور برای همکاری با س��ازمان ها وراد کار شده 

و ارتباط بین جامعه و مسئولین را تقویت کنند.
وی در پایان ضمن اشاره به تفاهم نامه بین س��ازمان شهرداری و بنیاد 
پیشگیری از آسیب های اجتماعی تصریح کرد: امروزه به دلیل گسترش 
معضات اجتماعی، اس��یب های اجتماعی در جامعه گس��ترش یافته 
اس��ت و مناطق کم برخوردار جامعه در معرض جدی شیوع و گسترش 
آس��یب قرار دارند که این موض��وع با تقوی��ت و تش��ویق ورود افراد به 
مشارکت اجتماعی و تفریحات سالم قابل کنترل است که امید می رود با 

امضای تفاهم نامه همکاری فی مابین در این راستا کارساز باشد.
راستینه مدیر عامل بنیاد پیشگیری از آسیب های اجتماعی در اینباره 
گفت: پیشگیری از آسیب های اجتماعی بحث کان ملی هست و هیچ 
کس به تنهایی نمی توانند در راس��تای پیشگیری، کنترل و کاهش آن 
قدم بردارد و در حال حاضر ۲۲ ارگان در س��طح کشور در حوزه آسیب 
های اجتماعی فعالیت می کنند که این فعالیت نیازمند همکاری با مردم 

در عرصه های گوناگون است.
وی ادامه داد: ورزش وس��یله اصلی و روش کاهش آس��یب در س��طح 
کش��ور اس��ت که در اینباره با امضای تفاهم نامه بین بنیاد و س��ازمان 
ورزش اقدام��ات لازم صورت خواه��د گرفت و اجتماع س��الم نیازمند 
ورزش پویاس��ت تا با هدایت افراد به س��مت ورزش حرفه ای از آسیب 
ها جلوگیری کند.راستینه اضافه کرد: هدف بنیاد پیشگیری از آسیب 
های اجتماعی است و در این راستا با ارگان های متفاوت وارد همکاری 
شده است که یک نمونه آن امضای تفاهم نامه همکاری در حوزه ورزش 

عمومی با سازمان ورزش شهرداری تهران است.
این فعال اجتماعی تصریح کرد: در یک س��ال گذشته با فعالیت جدی 
در حوزه آسیب های اجتماعی در سطح کش��ور تعداد ۳۰مورد آسیب 
شناسایی شده است که قبا این تعداد ۱۷ مورد بوده است و این مسئله 
نیازمند عزم جدی مدیران کشور در کنار مردم با همکاری سازمان های 
مردم نهاد است.راستینه اضافه کرد: ارگان های دولتی به دلیل گستره 
فعالیت نمی توانن��د برخی از امور م��ردم را به درس��تی هدایت کنند و 
بایستی بعضی از امور به دست مردم سپرده ش��ود تا کار مردم به دست 
مردم انجام شود تا روند کارامدی و مفید بودن در جامعه حس شود که در 

زمینه آن آسیب های اجتماعی کاهش پیدا کند.
وی در پایان تش��ریح کرد: خانواد های بد سرپرس��ت، بی سرپرس��ت، 
باز پروری ش��ده و کم برخوردار با حمایت و هماهنگی بنیاد از امکانات 
سازمان ورزش ش��هرداری با تخفیف 4۰ تا ۷۰ درصدی می تواند بهره 
مند شوند که در این راس��تا با همکاری بنیاد شرایط استفاده این قشر از 
جامعه از فضاهای ورزش��ی در ارتباط تنگاتنگ با مدیران بهینه سازی 

خواهد شد.
حسین معتمدنیا عضو بنیادپیشگیری از آسیب ها ی اجتماعی در این 
نشست گفت: شهردای و سازمان بهزیستی دوبال ارزشمند برای کمک 
به س��ازمان های مردم نهاد برای کاهش آس��یب های اجتماعی است و 
بایستی با هدایت و حمایت سازمان های مردم نهاد قشر جوان کشور با 
کمک ارگان های مسئول به سمت تفریحات سالم و مفید هدایت شوند 

تا روند رو به رشد آسیب های اجتماعی کاهش پیدا کند.
وی بیان کرد: امکانات و فضای های ورزش��ی بر اساس ماده ۱44 قانون 
اساسی به بخش خصوصی واگذار شده است که این موضوع به دلیل عدم 
نظارت مشکات عدیده ای برای جامعه ایجاد کرده است و این مسئله با 
همراهی و ورود سازمان های مردم نهاد برای بستر سازی ورود جامعه به 
ورزش همگانی و حرفه ای بایستی مورد توجه قرار گیرد تا آسیب های 

اجتماعی روند کاهش به خود بگیرد.

وطن ایران

ارائه خدمات وزرشی به خانواده های 
در معرض آسیب اجتماعی

سازمان های دولتی و شهری به 
تنهای نمی توانند مسائل اجتماعی 

را هدایت و مدیریت بکنند

یک بار چند نفر از 
شهرداری منطقه آمدند 
به ورزشگاه تا به خاطر 
قهرمانی نوجوانان در 
مسابقات کشوری 

تبریک بگویند... فقط 
گفتند:دستتون درد نکنه 
اگر اجازه بدهید اینجا 

یک پلاکار تبریک برای 
قهرمانی بچه ها نصب 
کنیم و چند تا عکس 

بگیریم و بعد پلاکارد را 
برداریم... مسئول سرای 

محله هم یک بار به 
ورزشگاه آمدند و گفتند 
اسامی قهرمانان را اعلام 
کنیم تا برای آنها هدیه 

ای تهیه شود... قرار بود 4 
تا طناب ورزشی به بچه 
ها هدیه بدهند... الان دو 

سال از زمانی که ما اسامی 
ورزشکاران قهرمان 
را اعلام کرده ایم می 

گذرد... اگر الان شما به 
پشت سرای محله بروید 
و نگاه کنید می بینید که 
روی 20 تا دوچرخه یک 
گونی بزرگ کشیده شده 

است... ازدو سال پیش 
شهرداری این دوچرخه 

ها را برای بچه های 
تکواندو کار این ورزشگاه 
گرفته است تا به عنوان 
جایزه قهرمانی به آنها 

بدهد

یکی دیگر از مشکلات محله وجود مغازه های مکانیکی بعد از 
دانشگاه الزهرا است. اگر ساعت 12 ظهر به این محله بیایید؛ بین 

خودروهای عبوری و صاحبان این مغازه ها درگیری پیش می آید... 
آنها حتی حاضر نیستند خودروهایی که برای تعمیر جلو مغازه 

هایشان ایستاده را به کناری بکشند تا راه باز شود... مکانیکی ها 
ماشین ها را دو بله و سوبله پارک می کنند

هر کسی که در این محله خانه ای داشته باشد غیر مجاز یکی دو 
طبقه به خانه اش اضافه می کند و بعد اجاره می دهد... اگر این محله 
را به سمت پایین که بروی وضعیت خانه ها خیلی وحشتناک است... 
اکثر ساخت و سازها غیر مجاز بوده است... شبانه می ساختند و صبح 
که از خوابند می شدیم می دیدیم که یک طبقه به یکی از خانه های 
محل اضافه شده است.... اینجا برای ساختن غیر مجاز باید پول به 
یک عده بدهیم تا چشمانشان را ببندند... دکه ای که در این محله 

وجود دارد و برای نظارت بر ساخت و سازهای غیر مجاز ایجاد شده 
برای رد کردن یک کیسه سیمان به داخل خانه ها هم پول می گیرد 

چه برسد به ساختن دو طبقه آن هم غیر مجاز

موسس��ه مطالعاتی حامیان فردا ، موسس��ه هم نوا و دبیرخانه توسعه و 
عدالت آموزشی ، دومین همایش از سلسله همایش های »توسعه عدالت 
آموزشی« در س��ال ۹۵، ۲۹ آذر ماه باعنوان” پیش دبس��تانی، زیربنای 

عدالت آموزشی پایدار” در دانشگاه الزهرا برگزار می کنند. 
موسسه مطالعاتی حامیان فردا ، موسسه هم نوا و دبیرخانه توسعه و عدالت 
آموزشی ،دومین همایش از سلسله همایش های “توسعه عدالت آموزشی” 
در سال ۱۳۹۵ برگزار می کنند.به گزارش وطن محور اصلی این همایش 
هم اندیش��ی درباره “با چه نو آوری هایی میتوانیم پوش��ش کامل پیش 
دبستانی با کیفیت برای همه کودکان استان های دو زبانه را تا سال ۱4۰۰ 
محقق کنیم .همایش “ پیش دبستانی، زیربنای عدالت آموزشی پایدار” روز 

دوشنبه ۲۹ آذر ماه در دانشگاه الزهرا )س( تهران برگزار می شود.

پیش دبستانی
 زیربنای عدالت آموزشی پایدار

گرفته اما از همه جای تهران بدتر اس��ت...اکثر خانه های اینحا سند 
ندارند و در حال تخریب شدن اس��ت....قدیم ها خانه های اینجا را که 
می خریدند؛ قولنامه داشت و س��ند به ما ندادند...اینجا باغ ها و زمین 
های زراعی زیادی وج��ود دارد که مالکان اصلی زمی��ن های خود را 
قطعه بندی کردند و به مردم فروختند... بعد گفتند مالکان اصلی ده 
ونک با این کار  همه را خانه دار کرده اند... اما نگفتند که خودش��ان به 
پول رسیدند و مردم اینجا را بدبخت کردند...« این ها را زن میان سالی 
که خواهر شهید است می گوید.»... هر کس��ی که در این محله خانه 
ای داشته باش��د غیر مجاز یکی دو طبقه به خانه اش اضافه می کند و 
بعد اجاره می دهد... اگر این محله را به سمت پایین که بروی وضعیت 
خانه ها خیلی وحشتناک است... اکثر ساخت و سازها غیر مجاز بوده 
است... شبانه می ساختند و صبح که از خوابند می شدیم می دیدیم 
که یک طبقه به یکی از خانه های محل اضافه ش��ده اس��ت.... اینجا 
برای ساختن غیر مجاز باید پول به یک عده بدهیم تا چشمانشان را 
ببندند... دکه ای که در این محله وجود دارد و برای نظارت بر ساخت 
و سازهای غیر مجاز ایجاد شده برای رد کردن یک کیسه سیمان به 
داخل خانه ها هم پول می گیرد چه برسد به ساختن دو طبقه آن هم 
غیر مجاز... متاس��فانه خانه های این محل از پایه مشکل دارد... خانه 

های اینجا را با عجله ساختند.. شهرداری می گوید که این محله می 
خواهد به فضای سبز تبدیل شود و اجازه ساحت و ساز و حتی تعمیر 
خانه ها را نمی دهد....« این خواهر شهید درباره سایر مشکات محله 
می گوید:»... در همین پارک مقابل حسینیه معتاد زیاد است... داخل 
جوب ها زن و مرد معتاد در حال مصرف مواد مخدر هستند... با اینکه 
یکسری از این افراد را شهرداری جمع کرد اما باز هم هستند... بیشتر 

معتادان اینجا از داخل ماشین های پارک شده دزدی می کنند...« 
سال 81 عرصه خانه ها به شهرداری فروخته شد

»...حدود ۳8 سال است که در ده ونک زندگی می کنم... از اول هم به 
ما گفتند اینجا قرار است که این محدوده داخل طرح است... الان هم 
می گویند که قرار شود طرح فضای سبز  در این محدوده اجرا شود... 
که نه از اجرای طرح خبری است و نه تکلیف ما را روشن می کنند...«. 
پرویز لشانی یکی از ساکنان قدیمی محله ده ونک است که از وضعیت 
زندگی در این محله به ستوه آمده است:».... می خواهیم یک کیسه 
سیمان وارد خانه هایمان کنیم؛ باید به دکه سر محله مراجعه کنیم و 
برای این کار بی��ن  ۱۰۰ تا ۲۰۰ هزار تومان حق حس��اب به ماموران 
بدهیم... وقتی هم که پول ندهیم می آین��د دم دم در خانه و از دیوار 

خانه بالا می روند و بدون اجازه وارد خانه می شوند....«
مردم ده ونک انگیزه شان را برای زندگی از دست داده اند و در برزخی 
قرار دارند که تمام شدن آن به دست شهرداری تهران و سازمان های 
مربوطه است:»... کسی به حرف ما گوش نمی دهد... ما جزو مرده ها 
هستیم... با ما مثل غاصبان زمین برخورد می شود...  از سال ۵۷ به ما 
گفتند که به خانه هایمان سند می دهند...چند دفعه فرم به ما دادند 
پر کردیم و ۵ سال دویدیم بعد دیدیم فرم ها قابی بوده است. همین 

اواخر هم برای تهیه سند نفری 4۰۰ هزار تومن هم پرداخت کردیم، 
اما پولمان را خوردند.... دوباره گفتند می خواهند نقشه برداری کنند 
تا س��ند بدهند بعد ما هزینه مهندسی و  ثبت اس��ناد و ... را پرداخت 
کردیم... بعد گفتند زمین های��ی که خانه هایم��ان در ان قرار دارد؛ 
متعلق به ش��هرداری اس��ت و قصد فروش این زمین هارا هم ندارد... 
زمانی که اینجا خانه می ساختیم، ش��هرداری ای وجود نداشت آن 
زمان ژاندارمری بود... و قت��ی روی این زمین ها راه می رفتیم پایمان 
داخل گل و باتاق فرو می رفت... اینجا قبا بیشتر زمین ها  کشاورزی 
بوده  که صاحب قبلی آن سند جعلی درست کرد و عرص خانه های 
ما را سال 8۱ به شهرداری تهران فروخت... هر دفعه یکی از مسئولان 
شهرداری به محله می آیند و  فقط می گویند عرصه این محله برای 
شهرداری است... بعد یکس��ری وعده می دهند که هیچکدام عملی 
نمی شود...  ۱۱ نامه به ۱۱ ارگان نوشتیم و به دفتر مسئولین هم نامه 

زدیم؛ اما آنها هم می گویند اینجا برای شهرداری است...«
این س��اکن پیر محله ده ونک اعتق��اد دارد که با وجود این ش��رایط 
حتی ش��هرداری حاضر نیس��ت حداقل امکانات را به س��اکنان این 
محله بدهد:»... همین پارکی  که روبه روی حس��ینیه قرار دارد؛ یک 
سرویس بهداشتی ندارد... هرچند یک حسینه در اینجا وجود دارد اما 
درب های آن غروب ها هنگام نماز باز می شود... شهرداری امد اینجا 
سرویس بهداشتی بسازد اما مسئولان حسینه نگذاشتند این کار را 

انجام دهند...« 
به س��راغ آس��یب های اجتماعی محله که می رویم؛ هم��ه از وجود 
مهمانان ناخوان��ده ای م��ی دهند که اکث��را معت��اد و کارتنخواب 
هستند:»... اینجا معتاد و کارتنخواب زیاد اس��ت...زیر پل مدیریت 
می خوابند، آتش روشن می کنند تا گرم شوند... شب ها کسی جرات 
نمی کند در خانه هایش��ان را باز بگذارند... معتادان چه زن و چه مرد 

لابه لای درخت ها می خوابند...«
پرویز لشانی می گوید:»... همه اینجا بازنشسته هستیم و یک حقوق 
بخور و نمیر داریم... وقتی ش��هرداری اجازه وارد کردن یک کیس��ه 
س��یمان را به داخل خانه ام برای مرمت نمی ده��د؛ برای چه قبض 
عوارض نوس��ازی که برای ما می فرس��تند را باید پرداخت کنیم؟... 

وقتی به من امکانات نمی دهند چه عوارضی از من می خواهند؟...«
فاضلاب محله و خانه ها را فرا گرفته

اصغر س��لیمانی کارمند بازنشس��ته دانشگاه ش��هید بهشتی یکی 
دیگر از س��اکنان قدیمی این محله اس��ت که از مش��کات ده ونک 
می گوید:»... س��ال ها پیش در این محله فاضاب کشیدند... هر ماه 
فاضاب این محله دچار مشکل می ش��ود وقتی هم که با اداره آب و 
فاضاب تماس می گیریم، برای رسیدگی نمی آیند... هر ماه بوی بد 
فاضاب کل محله را برمی دارد... حتی دو روز گذشته فاضاب داخل 

خانه های محله نشت کرد... پیگیری که کردیم، متوجه شدیم اداره 
آب و فاض��اب و پیمانکار آن به جای اس��تفاده از لوله های ۵۰ میلی 
متری از دو تا لوله ۱۰ میلی متری اس��تفاده کرده و این تاسیس��ات 
گنجایش فاضاب کل محله را ندارد.... من از جمله ساکنانی هستم 
که حق انش��عاب فاضاب و حق تصفیه فاضاب را ۱۰ س��ال پیش 
گرفتم . وقتی زمین را کندند؛ متوجه ش��دند که خط سیر فاضاب 
این محله مش��کل دارد. به س��ازمان آب و فاضاب مراجعه کردیم، 
گفتند ش��هرداری اجازه حفاری نم��ی دهد... وقتی به ش��هرداری 
مراجعه کردیم آنها هم گفتند چون این محله قرار است به فضای سبز 
تبدیل ش��ود؛ مجوز کندن زمین را به ما نمی دهند... وقتی از شرکت 
آب و فاضاب ش��کایت کردیم؛ گفتند که این مشکل را پیگیری می 

کنند...« 
این س��اکن محله درباره زیر میزی هایی که برای تعمیر و س��اخت 
غیر مجاز طبقات بیش��تر باید به ماموران پرداخ��ت کنند؛ توضیح 
می دهد:»...اگر بخواهیم خانه هایم��ان را تعمیر کنیم از ۵ میلیون 
تومان به بالا باید زیر می��زی بپردازیم... اگر هم ای��ن مبلغ را ندهیم 
ماموران می آیند دم خانه و آبرویمان را می برند... همه اینجا خاف 
س��اخته اند. در خیابان ولی عصر  این محله یک خانه ۲۰۰ متر یک 
طبقه کامل ساخته است و شهرداری به سراغ مالک این خانه نرفته 

است...« 
برخی از س��اکنان باتکلیف این محل��ه هنوز امید دارند تا ش��اید 
ش��هرداری به عنوان مالک عرصه خانه های آنه��ا اعیان این اماک 
فرس��وده را نیز از آنها بخرد:»... اگر ش��هرداری در نظ��ر دارد تا خانه 
های اینج��ا را بخرد باید منصفانه قیمت گ��ذاری کند... یک جوری 
به ما پول ندهند که مجبور ش��ویم در خیابان چادر بزنیم... در حال 
حاضر اعیان خانه های این محله را متری 4 میلیون تومان می خرند، 
و ما با این مبلغ تنها می توانیم در جنوب شهر خانه ای تهیه کنیم.... 
برآوردی که ش��هرداری منطقه برای خرید خانه های ده ونک انجام 
داده به ۱۰۰۰ میلیارد تومان بودجه نیاز است... الان هم کارشناسان 
شهرداری می گویند اعیان خانه های س��نددار را متری 4 میلیون 
تومان می خرند.... عرصه و اعیان خانه های این محله مشکل دارد... 
چند سازمان از شهرداری تهران گرفته تا سازمان های دولتی مالک 
عرصه خانه های ده ونک هس��تند و همین مشکات اهالی را اضافه 
کرده اس��ت...برای تعمیرات جزئی باید برویم و از شهرداری مجوز 
بگیریم که این کار را انجام نمی دهند... بالاخره ما اختیار این سرپناه 
را داریم یانه ؟ باید راهی پیش پای ما بگذارند تا مشکات مردم اینجا 

حل شود.... « 
تفریح در میان شعله های لرزان آتش!

هوا که تاریک می شود؛آن س��وی دیگر پارک مقابل حسینیه چند 
نفر از جوانان آتش��ی را از چوب های درختان خشکیده درست کرده 
اند و دور آن جمع ش��ده اند... یک مرد کارتنخواب هم بی صدا خود را 
به کنار آتش بچه ها می رس��اند تا خود را گرم کند:»...داخل بوستان 
ایرانیان یک زمین بازی دارد که الان در آن به خاطر رنگ کاری بسته 
است و یک زمین بازی بچه ها هم ساخته شده که بیشتر اوقات اجازه 
استفاده از این زمین بازی را هم نمی دهند... ما فقط مجبوریم فوتبال 
در مدرسه بازی کنیم و عصر ها هم که جمع می شویم؛ آتشی روشن 

می کنیم و سیب زمینی زغالی درست می کنیم...«
بچه ها که می فهمند خبرنگار هستم؛ از مشکاتش��ان در محله ده 
ونک می گویند:»... محله ما در منطقه سه بالای شهر قرار گرفته اما 
امکاناتش از منطقه ۱۷ هم بدتر است... شما یک زمین چمن فوتبال 
برای ما درست کنیم تا به جای کنار اتش نشستن بازی کنیم.... قرار 
بود زمین آن طرف حس��ینیه را زمین چمن کنی��م... خودمان بوته 

های زمین را کندیم و زمین را صاف کردیم حتی تیر دروازه ها را هم 
مش��خص کردیم اما آقای جهانیان ش��هردار ناحیه آمدند و دور این 
زمین را فنس کش��یدند و گفتند این زمین برای ش��هرداری است... 
خب پس ما باید چه کار کنیم.... ما الان برای بازی باید به یک س��وله 
ورزشی ای برویم که از هر نفر ۵۰۰۰ تومان می گیرند... تازه اگر سالن 

جا داشته باشد که بتوانیم بازی کنیم...«
بچه های بیش��تری دور آتش جمع می شوند؛ حتی باغبان پارک که 
با پای شکسته به س��ر کار می آید.:»...باغ بان این پارک هستم... پایم 
شکسته اس��ت.... دو هفته پیش بود که روی برف لیز خوردم.... اینجا 
اسمش پارک است، اما یک دستشویی ندارد و من باید با این پای گچ 
گرفته تا امامزاده پیاده برم... ۲۷ س��ال است که در این ناحیه کار می 
کنم.. خانواده ام ساکن رباط کریم هستند و این روزها پسرم را هم سر 
کار آورده ام تا روزها پارک را جارو بزند و تمیز کند و من شب ها داخل 

دکه نگهبانی بدهم...« 
قدمت  ده ونک از امامزاده اش پیداست

تاریخچه این محله با قدمت امامزاده قاض��ی الصابر که در این محله 
وجود دارد؛ هم قابل تخمین اس��ت. ای��ن امامزاده از ن��وادگان امام 
س��جاد)ع( و در گورس��تانی چند صد س��اله در این محل واقع شده 
است. اما در قدیم در ده ونک درختان بس��یاری از توت و گردو گرفته 
تا زالزالک وجود داش��ته که به مرور زمان این درختان و باغ ها از بین 
رفته  است. در ده ونک تعدادی قنات هم جاری بوده که در دهه ۷۰ به 

دلیل آنکه برای خانه ها مشکاتی را به وجود می آورد یا برای ساخت 
فاضاب، بسته یا کور شدند. از بخش های معروف و قدیمی ده ونک 
می توان به بازارچه، کوچه امامزاده، گل چمن )سر چمن(، زیر باغ نو، 

کوچه مسجد جامع، باغ بالا، میدون و سر پل اشاره کرد.
  محمد زاهدی، یکی از قدیمی های ده ونک است. او روزهایی را به یاد 
می آورد که برای آبادانی محله تاش می کرد. حالا هم یکی از ساکنان 
محله است که از 6۳ سال پیش آنجا سکونت داشته و سه پشت از آنها 
در اینجا زندگی کرده اند. پیرمرد با دست محله شان را نشان می دهد 

که س��ال های دور باغ اختصاصی میرزا حسن مستوفی الممالک که 
چند دوره نخس��ت وزیر ایران در دوره قاجار و پهلوی اول بوده است. 
باغ هایی ک��ه زاهدی به یاد دارد س��ال های دور در انقاب س��فید به 
رعیت ها سپرده ش��د اما بعد از آن و طی رویدادهای سیاسی دوباره 
به دست اربابان افتاد. زاهدی می گوید: »...اینجا از ابتدا یکی از دهات 
شمیرانات بود. بخش��ی از مردم اینجا هم از یکی از دهات های شیراز 

رهسپار تهران و ده ونک شدند....«
وی درباره تاریخچه ده ونک توضیح می دهد:»...قدمت این ده چیزی 
حدود 8۰۰ یا ۹۰۰ سال اس��ت. یکی از مس��تندات آن هم امام زاده 

قاصی الصابر است که تاریخچه اش قدمت خود این محله را دارد...«
زاهدی یادی از خانه های قدیمی می کن��د:»....از قدیم همه خانه ها 
کاه گلی بود و طویله های دام هایش��ان آنجا بود. اما حالا آن خانه ها و 
کوچه ها از بین رفته و زندگی اینجا س��بک ش��هری به خود گرفته 
است....« پایین تر از میدان را نشان می دهد که در کنار قناتی قدیمی 
یک دکه نگهبانی وجود داش��ت. میدان حالا وسط ده قرار گرفته که 
قباً اموات ده آنجا دفن می ش��دند، اما حالا قبرستان کوچکی کمی 
بالاتر از باش��گاه محله برای درگذشتگان ساخته ش��ده است. »...از 
میدان فعلی به پایین دروازه ای بود که در کنارش ساربانی قرار داشت 
تا مانع ورود افراد غیر بومی که اینجا ملک و باغی نداشتند شود چون 
اغلب مردم اینجا باغ محصولات زراعی داش��تند. از میدان به بالا هم 
محل س��کونت بومی ها بود که با دام هایش��ان زندگی می کردند.... 
مغازه های قدیم��ی هم با مردم بومی داد و س��تد می کردند ش��یر و 
محصولاتشان را می گرفتند و در ازای آن ش��یر مواد خوراکی و مورد 
نیاز می دادند و این گونه زندگی خوبی را می گذراندند.... مردم ده ونک 
مردمان بس��یار خوبی بودند هنوز هم هس��تند. همه چیز خوب بود 
تا وقتی که کش��ت و زرع از بین رفت و همه چی��ز تبدیل به آپارتمان 

شد...«
از این س��اکن قدیمی ده ونک درباره مش��کات محله می پرسیم. او 
نبود پارکینگ به ویژه با ساخت باغ ملی را یکی از بزرگترین مشکات 

محله می داند...

مشکل ونک از کجا شروع شد
مش��کل این محله قدیمی از ساخت و س��ازها، بعد برج سازی در 
این محله سرس��بز پرطرفدار شروع ش��د. به دنبال برج ها دولت 
هم هوادار ونک ش��د. اول وزارت راه به نزدیک��ی آفریقا آمد، بعد 
سازمان کشتیرانی، بعد بانک مس��کن ساختمان اداری بزرگی را 
به مجموعه اضافه کرد. بعد ش��هرداری هم برای خودش در یک 
باغ قدیمی دفتری س��اخت. شرکت اکتش��اف نفت پایین قلعه 
ارامنه را ساخت و وس��ط یک تقاطع عجیب الخلقه یک سازمان 
عجیب الخلقه را اضافه کرد. نی��روی انتظامی که به دنبال انقاب 
باش��گاه شاهنش��اهی را گرفته بود، زمین های سرس��بزش را به 
خانه های س��ازمانی تبدیل کرد تا به مش��کل مسکن پرسنلش 
سر و س��امانی بدهد. نمایش��گاه های بین المللی هرساله بودند، 
هرماهه ش��دند و بعد ه��ر هفته ب��الای ونک در خیابان س��ئول 
غلغله ای اس��ت. به اینها باش��گاه انقاب را باید اضافه کرد که در 
کناره پیاده رو باریکش یک دوجین مغازه و رس��توران س��بز شد 
و در این نقطه و آن نقطه اش س��ازمان های ورزش��ی کشور دفتر 
زدند. بالای ش��یخ بهایی را مرکز خرید ساختند، کنار میدان هم 
یکی بود، بزرگ تر ش��د، سر میرداماد ش��د پاتوق کامپیوتری ها، 
این طرف تر کار و تجارت هم ش��د محله کاسب ها، روبه روی هتل 
هما بی نصیب نماند مرکز خریدی س��اخته شد و در حال ساخت 

است که مغازه های همکفش چراغ روشن کرده اند.
ونک به محل اجتماع س��ازمان های غول آس��ا و ساختمان های 
بدقواره تبدیل ش��د. ولی خیابان هایش به همان باریکی ماندند 
که زمان محله قدیمی و سرس��بز ته��ران بودند. ح��الا ونک هر 
ش��ب کابوس هر راننده بخت برگشته ای  اس��ت که می خواهد به 
خانه اش برگردد. خیابان هایش قف��ل می کنند، چهارراه هایش 
را بند می آورند؛ و جالب اس��ت در محله پلیس، جایی که س��تاد 
فرماندهی نیروی انتظامی کشور مس��تقر است تک و توک افسر 
از جان و اعصاب گذش��ته ای را می بینی که به رتق و فتق ترافیک 
مشغول باشد. در چهارراه هایش از چراغ قرمز خبری نیست، همه 
سد معبر می کنند، ورود ممنوع را می آیند، در مسیر ماشین های 
مقابل قرار می گیرند و راه را بند می آورند. انگار کس��ی نمی داند 
که آن که از روب��ه رو می آید باید بتواند برود ت��ا چهارراه بعدی باز 
باش��د تا بتوان رفت؛ و بعد بوق ها به صدا در می آیند تا س��اکنان و 
رانندگان یکصدا به جان بیایند. ماش��ین های شاخ به شاخ شده 
ت��کان نمی خورند همه درمانده هس��تند. برای رانن��ده ای بعید 
نیست که از سر سئول تا خیابان ونک یک ساعت در ترافیک بماند 
و حتی یک افسر راهنمایی و رانندگی نبیند. کاری نمی شود کرد، 

ترافیک قفل می کند.

یکی از مشکلات محله 
ترافیک این محدوده 
است... در حال حاضر 

شهرداری منطقه بین 12 
متری اول و امداد خودرو 
جدول کشیده است... 

در اینجا با وجود باریک 
بودن معبر خودروها دوبله 
می ایستند... وقتی هم که 

خودروها از خیابان سئول و 
چهاراه  آن  به سمت شیخ 
بهایی بپیچد؛ معبر در این 
محدوده از دو لاین به یک 
لاین می رسد و چهارراه 
سئول و خیابان 12 متری 

اول بسته می شود و ترافیک 
زیادی را در این محدوده 

به وجود می آورد
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قدمت ونک بیشتر از تهران
وی سپس به پیش��ینه تاریخی »ده ونک« اشاره 
کرد و گفت: »ده ونک« هزار سال سابقه تاریخی 
دارد؛ یعنی بالای هزار س��ال، یک��ی از چیزهایی 
که می تواند ای��ن را اثبات کند، وج��ود امامزاده 
»قاضی الصابر« در این محله است. ایشان، حدودا 
چهار نس��ل به امام زین العابدین)ع( وصل است. 
در خصوص وی، یک روایت این اس��ت که از ری 
فراری شده به  گوش��ه  تهران و در ونک سکونت 
داش��ته اند، به یک روایت دیگر، اینجا متولد شده 
و اس��تاد بوده اس��ت! وجود این امامزاده در ونک 
تقریبا 8۵۷ سال سابقه دارد. خب مکانی که هزار 
س��ال قدمت دارد، دیگر تهرانی وجود نداش��ته 
است! تهران بالای ۵۰۰ س��ال قدمت دارد، حالا 
با کم و زی��اد آن!  خب یک مکانی که هزار س��ال 
قدمت دارد، مش��کاتی از قدیم داش��ته است و 
الان هم دارد. ما به هزار س��ال کاری نداریم با زیر 
۲۰۰ سال کار داریم. افراد وابس��ته به رژیم های 
گذش��ته از احمدش��اه، محمدش��اه، رضاشاه و 
محمدرضا ش��اه، آمدند نس��بت به ونک اجحاف 
کردند، نسبت به زمین های ونک، اگر ۲۰۰ سال 
پیش را در نظر بگیرید، ونک که الان ما می گوییم 
بالای 4۰ هزار جمعیت دارد، جمعیتی نداش��ته 
است. همه آن ها، کش��اورز و دامدار بوده اند. آب 
داش��تند و دیم می کاش��تند و جمعیت محدود 
بگوییم، هزار نفر! مستوفی الممالک حدود ۱۵۰ 
سال پیش از آشتیان آمده است به ونک. صاحب 
منصب بوده، در زمان احمدش��اه آمده، رضاشاه، 
بعد آمده خ��ود محمدرضا ش��اه، این ها نفوذی 
که داش��تند و اجحافی که به ونک کرده اند، چند 
قطعه زمی��ن را خریدند. م��ن می خواهم عرض 
کنم کس��انی که در اینجا سکونت دارند یک حق 
ریش��ه دارند، یک حقی دارند که مسئولان باید 
مشکاتش��ان را حل کنن��د، از ای��ن جهت دارم 
س��ابقه آن را می گویم. خب کسی که ۱۵۰ سال 
آمده با ۱۰۰۰ سال قابل مقایسه نیست. اگر شما 
در روزنامه ها و اینترنت جس��تجو کنید! همیشه 
عنوان می کنند ون��ک مس��توفی الممالک. من 
دارم تاریخ را می گویم، ۱۰۰۰ س��ال که با ۱۵۰ 
س��ال قابل مقایسه نیس��ت که ما بگوییم ونک را 
مس��توفی الممالک آباد کرد! این اش��تباه است! 
قنات ه��ا را مس��توفی الممالک زد، که اش��تباه 
است! خب اهالی ونک قبل از آن چه کاری انجام 
می دادند! ما درخت داریم، شما بیایید نگاه کنید 
که بالای ۵۰۰، 6۰۰ س��ال قدمت دارد! خب این 
را کس��ی که ۱۵۰ س��ال پیش آمده، درخت را او 
کاشته و آب داده اس��ت؟ خب این مورد منطقی 
نخواهد ب��ود! باغ ایرانی، ش��ما بروید بالای ۵۰۰ 
سال درخت می بینید. پشت مسجد بالای ونک، 
درخت ب��ود که بالای6۰۰  س��ال عمر داش��ت! 
این س��ابقه ده ونک اس��ت که ما ثابت می کنیم 
که خود ونک بوده ان��د. طایفه های مختلف از هر 
گوشه ایران آمده  و ش��ده اند یک مجموعه . حالا 
طایفه ه��ای مختلف ک��ه الان هم هس��تند، این 

سابقه ونک است.
مردم توقع دارند

این ش��ورایار ونکی در ادامه به طرح مش��کات 
»ده ونک« اش��اره کرد و افزود: پی��ش از انقاب 
اس��امی، ونک را می گفتند خارج از محدوده، و 
هیج امکاناتی به ما ندادند! هی��چ چیزی! اکنون 
گاز، برق، تلفن، آس��فالت خط کش��ی، جمعیت 
و س��اختمان ها هیچ کدام  از این ه��ا را ما پیش از 
انقاب نداشتیم! یک کلمه »خارج از محدوده« 
عنوان کردند، چون چهار طرف به صورت اتوبان 
بود و احتیاج داش��تند که یک زمانی بش��ود کاخ 
ولیعهد، خب وقتی انقاب ش��د همه خوشحال 

بودن��د، بالاخ��ره انقاب ش��ده اس��ت!  من الان 
ش��خصا خودم را می گویم ناراضی نیس��تم، ولی 
توقع من زیاد اس��ت. اهالی ونک درخواست های 
زیاد داش��تند و به خیلی از آن ها هم رس��یدگی 
کردند، ولی وقتی ش��ورا وارد کار ش��د، بالاخره 
مردم توقع دارند مثل مجلس ش��ورای اسامی، 
مردم مراجعه کنند و مشکاتشان را به مسئولان 
بگویند و آن ها را حل کنند!  خب نباید مسئولان 
به آن توجهی کنند و یک گوش��ه ای از تهران یک 
مکانی هس��ت که با این س��ابقه و با جمعیتی که 
الان بالای 4۰ هزار است! همه نوع مشکات هم 
داریم ، خب آیا مس��ئولان نباید بعد از ۳۷ س��ال 
که این مردم انق��اب کردند. ام��ام)ره( بارها در 
سخنرانی هایش��ان، می نشس��تند ابتدا از مردم 
س��خن می گفتند! از وحدت صحبت می کردند و 
مردم! همیشه به مس��ئولان می گفتند اگر کاری 
می کنید ابتدا به مردم بگویید و با مردم باش��ید. 
این مردم بودند که به شما رأی دادند و شما وزیر 
و رئیس جمهور ش��ده اید! خب این م��ردم توقع 
دارند، مشکاتشان را مسئولان ببینند و پیگیری 

کنند. این دیدن و ش��نیدن ب��ه درد نمی خورد! 
بیایند جلس��ه بگذارند، م��ا هم نماین��ده مردم 

هستیم. 
وی س��پس، به اجح��اف صورت گرفت��ه در حق 
ونک اشاره کرد و گفت: من اشاره کردم از مسائل 
اجحافی که به محله ونک در پیش از انقاب شد و 
کلمه »خارج از محدوده« به آن اطاق شد. از ۱۵ 
سال بعد از انقاب، مش��کات محله ونک شروع 
ش��د! کلمه فضای س��بز را عنوان کردند، به این 
دلیل که آقا! ما محله ون��ک را می خواهیم! محله 
ونک هم تمام آن باغ بود، به ج��ز محله ده ونک! 
شما اگر مراجعه کنید نقشه ۳۰ سال پیش ونک 
را نگاه کنید. می بینید ک��ه فقط محدود ده ونک 
ساختمان وجود داشته اس��ت! خب حالا آمدید 
کلمه »فضای س��بز« را گذاشتید و پول نداشتید 
که خریداری کنید! خب کس��ی که کشاورز بوده 
است دیگر نمی توانست کش��اورزی انجام دهد! 
ونک شد جزء محدوده ش��هر تهران! خب مردم 
آگاهی شان بیشتر ش��د، طرف مجبور شد زمین 
خود را بفروش��د، ۱۰۰، ۲۰۰ مت��ر زمین خود را 
فروخت. خب خریداری شد و ساخته شد، اما آن 

کلمه فضای سبز هنوز هست.
مش�کلات کش�اورزان با صاحب عرصه ها 

حل نشده  است!
 ای��ن ش��ورایار در ادامه ب��ه تغیی��ر و تحولات و 
تقس��یمات اراضی ونک بعد از تملک آن توسط 
مس��توفی الممالک ها اش��اره ک��رد و اف��زود: 
ش��ما محبت بفرمایی��د این را عن��وان کنید که، 
مش��کات کش��اورزان با صاحب عرصه ها هنوز 
حل نشده  اس��ت! دادگاه انقاب هم در این چند 
سال امتیازی به کش��اورز و به کسی که سکونت 
در ده ونک دارد، نداد!  بر اساس قراردادی که بین 
کش��اورز و صاحب عرصه ها برقرار شد، بنا بود هر 
صاحب عرصه ای، اگر خواس��ت یک متر از زمین 
خود را بفروش��د، ابتدا باید به کش��اورز بفروشد. 

متاس��فانه ش��هرداری ته��ران آمد، پن��ج نقطه 
جنوب ده ونک را از صاحب عرصه ها خرید، یعنی 
تصرف ک��رد، آن ه��م غیرقانونی، ب��ه این جهت 
که ،اگر صاح��ب عرصه بخواهد بفروش��د باید به 
کشاورز بفروش��د، چرا ش��هرداری رفت خرید؟ 
در س��ال ۱۳۹۰ مجلس شورای اس��امی این را 
تصویب کرده است در سراس��ر ایران، »هر کسی 
اتاق یا خانه ای دارد و حتی باغ، برود الکترونیکی 
ثبت نام کند، س��ند بگیرد«. این مصوبه مجلس 
شورای اس��امی اس��ت. این اباغ ش��د به تمام 
اداره ها و اداره ثبت اسناد در سراسر ایران. اهالی 
این منطقه، حداقل هزار خان��وار جنوب ده ونک 
آمدند در همین شورایاری امضا زدند که ما سند 
می خواهیم. خب آقای ش��هردار! شما که آمدید 
گفتید پنج نقط��ه مال من هس��ت، خب ایرادی 
ندارد، ش��ما عرصه آن را خریداری کردید، اعیان 
متعلق به چه کس��ی است؟ چه کس��ی که آن را 
ساخته اس��ت؟ چرا اداره ثبت را مجبور کرده اید 

سند به اهالی ندهند! 
شهرداری بودجه ای برای تملک ندارد

دبیر س��ابق ش��ورایاری »ده ون��ک « در بخش 
دیگری از س��خنان خود، ضمن اش��اره به اینکه 
اکثر مسئولین شهر تهران مش��کل این محله را 
می دانند، اف��زود: با خیلی از مس��ئولان صحبت 
کرده ایم، ول��ی نتیج��ه نگرفته ای��م. در صحن 
علنی شورای ش��هر تهران این مسائل عنوان شد 
و همه مش��کات »ده ون��ک« را می دانند. من به 
آقای طایی عرض کردم، آق��ای طایی! هزارتا 
امضا داریم، صبح آن ه��ا را در اختیار ش��ما قرار 
می دهیم، آن ها س��ند می خواهند. هر خانواری، 
اگر یک میلی��ارد تومان ب��ه آن  اختصاص دهید 
می ش��ود هزار میلیارد تومان، شما بودجه دارید 

که بیایید مص��وب کنید؟ به ش��هرداری تهران 
بگویید، برود مح��دود ده ونک را از ه��زار خانوار 
بخرد؟ چنی��ن بودج��ه ای را ش��هرداری ندارد! 
خب باید چه کاری انجام دهیم؟ کس��ی که پول 
ندارد بخ��رد، خب نمی رود یک جای��ی را معامله 
کند!  بارها عرض کرده ایم ک��ه پول ندارید، آن ها 
را رها کنید. این کلمه »فضای س��بز« دربیاورید 
از داخل آن! بگذارید مردم��ی که دوتا اتاق در آن 
ساختند محکم کاری کنند، بیایند یک سیمانی 
بزنند و نمی دانم دوتا اتاق اضافه کنند، ایزوگامی 

بزنند.
وی در خاتمه به مش��کات بهداش��تی و درمانی 
محله اش��اره کرد و افزود:  م��ا، در محدود میدان 
»ده ون��ک« یک مرکز بهداش��تی داری��م، اوایل 
انق��اب آن را اهدا کردن��د ب��ه وزارت بهداری. 
وزارت به��داری هم آم��د، یک چهاردی��واری و 
چهارتا اتاق با کمک مردم درس��ت کردند. حالا 
ه��م دارند امکان��ات می دهند، خب ش��هرداری 
می گوید م��ن می خواه��م اینجا را فضای س��بز 
کنم. خب می خواهید مرکز بهداشت ما را خراب 
کنید و در مقابل آن، پولی ه��م که نمی خواهید 
پرداخت کنید، مرکز بهداش��ت و علوم پزش��کی 
هم که پول ندارد، بیاید س��اختمان بسازد! حالا 
به طور موقتی با همت ش��ورایاری جلوی این کار 
گرفته شده است، ولی دوس��ت داریم مسئولان 
همت کنن��د یک مرکز بهداش��تی درخ��ور این 
جمعیت که بالای 4۰ هزار نفر اس��ت، س��اخته 

شود. 
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 از مهمترین معضلات 
محله ونک  بعد از مسئله 
إسناد ي این محله، مسئله 
ترافیک و کمبود پارکینگ 

است،انهم بدلیل  قرار 
گرفتن بیمارستان بقیة 
الله ،دانشگاه الزهرا و 

شرکت هاي پتروشیمي 
ونفت  در محدوده این 

محله است که سبب إیجاد 
مسئله ترافیک  به جهت 

مراجعه،مراجعه کنندگان 
یا همراهان بیماران به 
بیمارستان در ساعات 

ملاقات وتعداد أنبوهي از 
دانشجویان و کارمندان  

شرکت ها  درزمان ساعات 
اداري وپس از ان است

توقف 70 ساله زمان در ایستگاه »ده ونک«

 فرامـوش شدگان
»ده ونک« قدمت طولانی دارد. این محله نیز به مانند سایر محلات تهران از رش��د و توسعه ناموزون به دور نبوده است. برخی محلات تهران این شانس را 
داشته اند که در اثر افزایش قیمت ملک و مسکن و توسعه زیر س��اخت های آنها از حیث بهره مندی از مواهب مادی زندگی به حداکثر رشد خود برسند. 
تعدادی از این محلات با اینکه در بالای شهر واقع شده اند، اما انگار زمان برای آنها در حال در جا زدن بوده است. قصه محله »ده ونک« شنیدنی است و غم 
انگیز، در این شماره نشریه به این محله تاریخی و فراموش شده رفتیم تا »مساله« آنها را در سطح شهر تهران مطرح کنیم ، شاید تدبیری اندیشیده شود . 

آنچه در زیر می آید ماحصل نشست ما با شورایاران این محله می باشد که تقدیم می شود.

قبل از انقلاب؛ خارج از محدوده
بعد از انقلاب؛ فضــای سبــز
سیدمحمد عجایبی|  که سابقه سه دوره عضویت در شورایاری محله »ده ونک« را در کارنامه کاری خود دارد، به عنوان نخستین سخنران 
ــت، به طرح دیدگاههای خود پرداخت و افزود: دغدغه ما از طرح مشکلات این است که مسئولان ببینند، بخوانند و بشنوند و  این نشس
بیایند جلسه بگذارند! شنیدن و خواندن، برای ما اکتفا نمی کند! ما دوست داریم که مسئولان اگر مشکلات محله ها را شنیدند، حداقل یکی از 
مسئولان که در شورای شهر ، بیایند. البته این اتفاق افتاده است، ولی ما بیش از این توقع داریم که وقتی می شنوند، یک چیزی تصویب شود 

در مورد مشکلاتی که در یک محله وجود دارد! 

یکی از معضلاتی که محله ونک، خوارزمی و 
سئول با آن مواجه هستند، این است که اغلب 

آن ها پارکینگ ندارند. وقتی از سمت خیابان شیخ 
بهایی می رویم پایین، یک قسمت از آن اداری 

شده است! این وضعیت باعث ایجاد معضل شده 
است. در محله »ده ونک« اکثر خانه ها در قدیم 
شاید یک یا دو خانوار بود، اما حالا پسرها بزرگ 
شده  و تشکیل خانواده داده  و ماشین گرفته اند. 
مثلا شما در کوچه ای هنگام شب می روید، مثل 
خیابان شهید مجیدپور و رجبی، صد دستگاه 

ماشین پارک است
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اگر شخصي بیست سال 
قبل از محله ده ونک  
مهاجرت کرده باشد 
وبخواهد مجدد در ده 
ونک ساکن شود تنها 
تغییري که در محل 

مشاهده خواهد کرد، سرو 
سامان دادن به باغ إیراني 
،إیجاد میدان شهدائ ده 
ونک وإیجاد میدان شیخ 

بهایي است

غلامرضا گ�ودرزی عضو ش��ورایاری محله 
»ده ون��ک« دیگر ش��رکت کنن��ده حاضر در 
این نشس��ت بود که به طرح دیدگاههای خود 
پرداخ��ت و افزود:  محله ونک ب��ا قدمت حدود 
۱۰۰۰ س��ال، یک��ی از محله هایی اس��ت که 
حدود 6۰ نفر شهید دارد و تعدادی هم جانباز 
دارد. ب��ه اغلب م��ردم ونک اج��ازه نمی دهند 
که خانه بس��ازند. این مهم ترین معضل محله 
است. ما، با شهردار آقای دباغ صحبت کردیم، 
بنده خدا برگش��ت صحبت کرد با شهرسازی. 
گفتند از شورای ش��هر جلوگیری شده است، 
اینجا در پهن��ه  G قرار دارد که اجازه س��اخت 
و س��از ندارد. مثا فردی ۵۰۰ متر زمین سند 
دار دارد، می گویند ش��ما س��ه طبقه بیش��تر 
نمی توانید بس��ازید، خب این بنده خدا، همان 
س��ه طبق��ه را دارد، نمی آید هزین��ه کند که 
همان س��ه طبقه را بس��ازد. تش��ویقی در این 
زمینه نیس��ت که این ف��رد انگیزه پی��دا کند 
برای س��اختن ملک خود! به همین علت بافت 
فرس��وده پابرجاست! اگر ش��ما در کوچه پس 
کوچه ه��ای  »ده ونک« قدم بزنی��د می بینید 
که همه آن ها قدیمی است، به خاطر این است 

که شهرداری برای مردم انگیزه ایجاد نمی کند 
که آنجا را بسازند. بیایند خودشان پیگیر شوند 
برای س��اخت و س��از آن. یک موقع��ی آمدند 
حول و حوش س��ال ۹۳ اعام کردند، کس��انی 
ک��ه بافت های فرس��وده را بس��ازند یک طبقه 
تش��ویقی می دهیم، آن را ه��م آمدند گرفتند 
از محل��ه ده ون��ک، یعن��ی در س��ال ۹4 از آن 
جلوگیری ش��د، یعنی تقریبا ۹ ماه این طرح را 

گذاشتند اجرا شود.
این ش��ورایار در بخش دیگری از سخنان خود 
به معضات ترافیکی محله اش��اره کرد و گفت:   
یک��ی از معضاتی که محله ون��ک، خوارزمی و 
سئول با آن مواجه هس��تند، این است که اغلب 
آن ها پارکینگ ندارند. وقتی از س��مت خیابان 
ش��یخ بهایی می رویم پایین، یک قسمت از آن 
اداری ش��ده اس��ت! این وضعیت باع��ث ایجاد 
معضل ش��ده اس��ت. در محله »ده ونک« اکثر 
خانه ها در قدیم ش��اید یک یا دو خانوار بود، اما 
حالا پسرها بزرگ شده  و تشکیل خانواده داده  و 
ماشین گرفته اند. مثا شما در کوچه ای هنگام 
شب می روید، مثل خیابان ش��هید مجیدپور و 

رجبی، صد دستگاه ماشین پارک است.
وی در بخش پایانی س��خنان خ��ود به دریافت 
پول از مردم برای انشعاب فاضاب اعتراض کرد 
و افزود: ش��هرداری می گوید از خیابان ش��هید 
صادقی به پایان در طرح اس��ت، ولی در صورتی 
که می آیند به مردم می گویند ش��ما باید هزینه 
آب و فاضاب را پرداخت کنید، به طور تقریبی 
یک میلیون و خرده ای تا دو میلیون تومان، شما 
باید هزینه انش��عاب دهید، بعد طرف می گوید 
من این پول را می دهم اگر فردا در طرح باش��د، 

این پول مرا چه کسی می خواهد برگرداند! 

بافت فرسوده
 معضل اصلی

»ده ونک«

شــورای شهری ها
به ونـک نمی آینـد

به صـدای مردم پاســـــخ داده شود!

رضا علیپور دبیر شورایاری محله »ده ونک« 
در ادامه این نشست به طرح دیدگاه های خود 

پرداخت و افزود: مهم ترین مش��کل مردم »ده 
ونک« همان اس��ناد خانه های آنها اس��ت. این 

مش��کل سالهاس��ت که همراه مردم این محله 
می باشد و تا به امروز لاینحل باقی مانده است .

وی س��پس به قض��اوت در خص��وص عملکرد 
مدیران ش��هری پرداخت و گف��ت: در این دو 
سالی که بنده شورایار ش��ده ام، هیچ مسئولی 
از هیچ نهادی برای پیگیری مشکات به اینجا 
نیامدند به جز جناب آقای دباغ، مش��کات را 
بیان کردیم، هنوز هم پیگیر باش��ند یا نباشند، 
دیگ��ر آن را خبر نداری��م! در خصوص عملکرد 
ش��ورای ش��هر تهران در ای��ن محله نی��ز باید 
بگویم، بنده چند بار با دو، س��ه عضو از اعضای 
شورای شورای ش��هر تهران تماس گرفتم که 
حالا اس��م آن ها را نمی برم! مدی��ر دفتر آن ها 
پاس��خ گفتند. آن ها قول دادن��د بیایند. هیچ 
عضوی از ش��ورای ش��هری به محل��ه ده ونک 
نیامدند تا مش��کات ما را بشنوند. حالا ما توقع 
آنچنانی نداری��م که بتوانند ح��ل کنند؛ چون 

می دانیم حل نمی کنند!
این ش��ورایار فعال و ج��وان در ادام��ه به طرح 
ویژگی های محله »ده ونک« پرداخت و افزود:  
از نظر آموزش مردم محله ده ونک، مردم واقعا 
ب��ا فرهنگی هس��تند، از نظر مذهب��ی، واقعا با 
مذهب هستند، از نظر آس��یب های اجتماعی، 
آنچنان آسیب اجتماعی حادی در محله ونک 
مشاهده نمی ش��ود! مردم آن فرهنگ دارند و 
باش��عور هس��تند. بالاخره می توانند کارهایی 
کنند که آس��یب اجتماعی را از بی��ن ببرند. از 
نظر اقلیت ها هم در محله، اکث��ر مردم در اکثر 
محله ه��ای تهران مهاج��ر هس��تند! افرادی 
که اصالتا اهل ونک هس��تند، بس��یار اس��ت. 
به غیر از افرادی ک��ه اصالتا ونکی هس��تند، از 
شهرهای مختلف هم مردم مهاجرت کرده اند، 

مهاجرپذی��ر اس��ت و مهاج��رت کرده اند و در 
محله ده ونک ساکن شده اند. 

وی در بخ��ش پایان��ی س��خنان خ��ود ب��ه 
ناهماهنگ��ی بی��ن ش��هرداری و اداره آب و 
فاضاب اش��اره کرد و گفت:  ع��دم هماهنگی 
بین شهرداری با اداره آب و فاضاب باعث شده 
است که مردم در این بین متضرر شوند. هر روز 
که چه ع��رض کنم، هر هفته، ب��ه در خانه های 
مردم می آین��د برای قطع آب. ب��ا این بهانه که 
ش��ما به فاضاب ش��هری وصل نیس��تید! ما 
باید کن��ده کاری کنیم و به فاضاب ش��هری 
وصل کنی��م، ش��هرداری جلوی کن��ده کاری 
را می گیرد. ای��ن عدم تعامل و هم��کاری بین 
ش��هرداری و اداره آب و فاضاب باعث ش��ده 
اس��ت که هر روز یک نامه می آید که آب ش��ما 
را قط��ع می کنیم، ب��ه فاضاب ش��هری وصل 
شوید و از آن طرف شهرداری اجازه کنده کاری 
نمی ده��د! م��ا خواهش��مندیم ک��ه اداره آب 
و فاضاب ب��ا ش��هرداری رایزنی کنن��د و این 

مشکل را حل نمایند که مردم متضرر نشوند! 

این محله داراي بافت 
فرسوده  در محدوده ده 
ونک، حد فاصل خیابان 
شهید صابري و خیابان 

شهید مجید پور و خیابان 
شهید رجبي است وأین 

ناشئ از سیاست ناهمگون 
مدیران شهري پس از 

انقلاب است نسبت به این 
محدوده؛ یعني به جاي 

نوسازي در عین حفظ بافت 
سنتي محله با إیجاد برخي 
از سیاستگذاري نامناسب 
سبب شکل گیري محله اي 
ناهمگون گردیده است به 

طور مثال خیابان شیخ بهایي 
و ملاصدرا با خیابان شهید 
مجید پور وخیابان شهید 
رجبي از لحاظ سازه ها ي 
ساختماني ،خیاباني،إیجاد 

حریم مناسب پیاده رو 
یکسان نیست 

سمیه رضایی الموتی عضو  ش��ورایاری محله 
»ده ون��ک« دیگ��ر ش��رکت کنن��ده حاضر در 
این نشس��ت بود که به طرح دی��دگاه های خود 
پرداخ��ت . وی ضم��ن انتقاد از ب��ی نتیجه بودن 
جلس��ات گفت:   به دلیل اینکه خروجی زیادی از 
این جلس��ه ها نداش��ته ایم، هیچ وقت دیگر عضو 
ش��ورایاری نخواهم ش��د، واقعا این جلسات جزء 
اینکه می آییم و فقط سر یکدیگر را درد می آوریم، 

هیچ وقت، هیچ نتیجه ای ما ندیدیم، بنده شخصا 
انگیزه خود را از دست دادم!

وی سپس ضمن تش��کر از مدیران شهرداری به 
طرح مش��کات محله پرداخت و افزود: انتقادی 
که وارد هست به شهردار تهران و به طور کلی حق 
تعیین و تکلیف مردم محله از بابت مالکیتش��ان. 
یعنی الان یک خان��ه ای که یک نف��ر دارد، اصا 
نمی داند که مالک هس��ت یا نه؟! یعنی واقعا این 
حق را مردم محله ما دارند که تعیین تکلیف شود 
به آن ها در این مورد، م��ن نمی دانم آقایان به چه 
کسی مربوط اس��ت این قضیه، خواهش می کنم 
که به هر حال پیگیری کنند. این معضلی اس��ت 
که چند سال تا زمانی که سن من اجازه می دهد، 
مطرح می ش��ود. البته تا جایی که ذهن من یاری 
می کند، این را می دانم که مطرح می شود و هیچ 
پاسخی به آن داده نمی شود!  به هر حال چه منفی 

و چه مثبت پاسخ داده شود به صدای مردم.
این شورایار جوان در ادامه گفت:  از نظر بهداشت و 
آموزش و این ها، منطقه سه به هر حال در مجموع، 

اوضاع آن بد نیس��ت، نس��بت به خیلی از مناطق 
تهران؛ ولی من فک��ر می کنم که بهتر و بیش��تر 
می شود از لحاظ آموزشی و فرهنگی مخصوصا در 
محله ده ونک مانور داد. یعنی مدارسی که منطقه 
و محله ما هستند، ما چهارتا مدرسه اینجا داریم و 
خیلی بهتر می شود به هر حال با نظارت بیشتری، 
باز می گویم م��ن نمی دانم به چه کس��ی مربوط 
است به چه س��ازمان و ارگانی و به چه منطقه ای، 
ولی می ش��ود کارهایی خیلی زیبایی در محله ما 
انجام داد. یعنی امکان این وج��ود دارد که محله 
ما پیش��رفت کند. به هر حال ت��ا زمانی که تعیین 
تکلیف نش��ده اس��ت می شود یکس��ری مسائل 

فرهنگی را اینجا بیشتر اجرا کرد.
دانشگاه به محله هیچ خدماتی نمی دهد

وی س��پس به طرح مش��کات محله پرداخت و 
گفت: محله ما اص��ا پارکینگ ندارد، دانش��گاه 
الزهرا اینجا هست، دانش��گاه الزهرا در هر صورت 
مش��کاتی را برای ما ایجاد می کند و در ازای این 
مشکات، مردم محله ما هیچ گونه خدماتی را از 

دانشگاه دریافت نمی کنند! یعنی فقط معضات 
و مش��کات دانش��گاه برای مردم محله ما است! 
دانشجویان از س��ایر نقاط تهران و ایران می آیند، 
ولی معضل آن برای مردم محله ما هس��ت. به هر 
حال این معضل باید از اینجا رفع ش��ود، حداقل از 
نظر معضل پارکینگ و رفت وآمد دانشگاه ها. برای 
آن ها هم بهتر اس��ت که به این مسائل رسیدگی 

شود. 
عضو شورایاری محله »ده ونک« در بخش پایانی 
سخنان خود خواستار حمایت بیشتر از شورایاری 
ها ش��د و افزود: واقعا این برای من سوال است که 
وقتی هیچ پشتیبانی و حمایتی  از شورایاری نمی 
شود، برای چه ایجاد شده اس��ت؟ به نظر من باید 
یک شفاف س��ازی در این زمینه انجام شود و یک 
توضیحی و توجیهی برای حداقل خود اعضا داده 
شود . قانون و اساسنامه مدون و مشخصی برای آن 
وجود داشته باش��د.باید برای مردم شفاف سازی 
شود و مردم بدانند چه انتظاراتی از شورای محله 

خود می توانند داشته باشند. 
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زهرا کولیوند دیگر عضو ش��ورایاری محله »ده 
ونک«  بود که در این نشس��ت  به ط��رح دیدگاه 
های خود پرداخ��ت . وی در ابتدا محل��ه خود را 
اینگونه توصیف کرد:   محله ونک یکي از قدیمي 
ترین ی��ا میتوانم بگوی��م یک��ي از دو محله ها ي 
قدیمي واصیل ش��هر تهران با قدمت بالآي نهصد 
سال است وامس��ال نهصدمین سال شکل گیري 
محله ونک میباشد. این محله از شمال به بزرگراه 
نیایش وتقاطع ش��هید چمران وخیابان سئول از 
جنوب به بزرگراه شهید همت واز شرق به خیابان 
س��ئول ومحله ارارات و از غرب به بزرگراه شهید 
چمران وهمج��واري با محله ش��هرک نیایش یا 
همان اسام أباد منتهي ش��ده است .محله ونک 
از دوران گذش��ته یکي از قدیمي ترین ومذهبي 
ترین محله هاي تهران وجز شمیرانات محسوب 
مي ش��ده که در دوران مبارزات انق��اب وبعد از 
پیروزي انقاب وجنگ تحمیلي با تقدیم نزدیک 
به 6۰ش��هید وجانب��از وأس��یر وإعزام اف��راد به 
جبهه ه��اي حق علیه باطل یکي از پیش��روترین 
محات ش��مال تهران در زمان  مبارزات انقاب 
واع��زام نیروهاي مردمي به جبهه محس��وب مي 
شده است . محله ونک با همچین سابقه تاریخي 
وفرهنگي ومذهب��ي الان در چ��ه موقعیتي قرار 
دارد!؟متاس��فانه نگاهي که در این چند س��الي 
که بن��ده در ان س��اکن هس��تم،این اس��ت که 
شهرداري در ابتداي امر نگاهي نه صرفا خدماتي 
محض، بلکه در اغلب موارد ب��ه محله ونک  وعلي 

الخصوص ده ونک داش��ته اس��ت و نگاه عمراني 
وفرهنگي در أولویت هاي بعدي مدیران شهري 

در پس از انقاب محسوب مي شده است!
ش��ما این را در نظر بگیرید اگر ش��خصي بیست 
س��ال قبل از محله ده ونک  مهاجرت کرده باشد 
وبخواهد مج��دد در ده ونک س��اکن ش��ود تنها 
تغییري که در محل مش��اهده خواهد کرد، سرو 
س��امان دادن به باغ إیراني ،إیجاد میدان شهدائ 

ده ونک وإیجاد میدان شیخ بهایي است.
وی ادام��ه داد: ای��ن محله داراي بافت فرس��وده  
در مح��دوده ده ونک، حد فاصل خیابان ش��هید 
صابري و خیابان شهید مجید پور و خیابان شهید 
رجبي اس��ت وأین ناشئ از سیاس��ت ناهمگون 
مدیران شهري پس از انقاب است نسبت به این 
محدوده؛ یعني به جاي نوس��ازي در عین حفظ 
بافت سنتي محله با إیجاد برخي از سیاستگذاري 
نامناسب سبب ش��کل گیري محله اي ناهمگون 
گردیده اس��ت به طور مثال خیابان ش��یخ بهایي 
و ماصدرا با خیابان ش��هید مجید پ��ور وخیابان 
ش��هید رجبي از لحاظ س��ازه ها ي س��اختماني 

،خیاباني،إیجاد حریم مناس��ب پیاده رو یکسان 
نیست 

تجم�ع معت�ادان وم�واد فروش�ان زیر پل 
ملاصدرا

ای��ن ش��ورایار ج��وان در ادام��ه به ط��رح دیگر 

مش��کات محله پرداخت و گف��ت: از مهمترین 
معضات محل��ه ونک  بعد از مس��ئله إس��ناد ي 
این محله، مس��ئله ترافیک و کمب��ود پارکینگ 
اس��ت،انهم بدلیل  قرار گرفتن بیمارس��تان بقیة 
الله ،دانش��گاه الزهرا و ش��رکت هاي پتروشیمي 
ونفت  در مح��دوده این محله اس��ت که س��بب 
إیجاد مس��ئله ترافیک  به جهت مراجعه،مراجعه 
کنندگان یا همراهان بیماران به بیمارس��تان در 
س��اعات ماقات وتعداد أنبوهي از دانشجویان و 
کارمندان  ش��رکت ه��ا  درزمان س��اعات اداري 
وپس از ان است. معضل بعدي محله ونک  کمبود 
میدان میوه و تره بار است،مس��تحضر هستید که 
محله ونک از ش��هرک س��ئول اغاز میشود وتا ده 
ونک وخیابان ش��هید مجیدپور و فواصل میدان 
ش��یخ بهایي خیابان ماصدرا و تا سر همت ادامه 
پیدا میکند، تنها میدان میوه وتره بار این محله با 
این حجم از جمعیت،بازار میوه و تره بار پیروزان 
اس��ت  که انهم بدلیل  عدم دسترس��ي مناس��ب 
مردم محل به وسائل حمل ونقل مناسب داخلي 
در خود محله س��بب ترافیک  در برخي از ساعات 
میشود ومتاس��فانه مردم محله مجبور میگردند 
مایحتاج  أولی��ه خ��ود را از مغازه ه��ا خریداري 
میکنند. یکی دیگر از معض��ات که از آن میتوان 
به عنوان آسیب تحمیلي به محله یاد کرد، تجمع 
معتادان ومواد فروشان زیر پل ماصدرا است. اگر 
در س��اعات پایاني ش��ب ازپل ماصدرا یا منطقه 
جنوب رودخانه ونک یا پایین محله  اسام ش��هر 

هس��ت عب��ور نمایید،  ش��اهد حج��م انبوهی از 
معتادان و مواد فروش��ان خواهید شدکه با وجود 
اعتراض های بس��یار زی��اد س��اکنان محله ونک 
واسام أباد )ش��هرک نیایش (و پیگیري مستمر 
ش��ورایاری های گذش��ته تا کنون هنوز ما با این 
معضل مواجه هس��تیم. با وجود اینکه شهرداری 
و س��ازمان بهزیس��تی چندب��ار به جم��ع آوری 
این کارتن خواب ه��ا و معتادها و م��واد فروش ها 
مبادرت کردند، ام��ا باز هم از این اس��یب به دور 
نبوده ومتاس��فانه ب��ا برخورد مس��ئولان ذیربط 

آنها با عبور از بزرگراه ش��هید چمران به س��رعت 
به جن��وب محله ونک ی��ا همان انته��ای خیابان 
شهید مجیدپور وارد شده وباعث ایجاد معضات 
اجتماعی وگاها ناامني در این منطقه شده  است. 
یکي از بحث هایي که در قبل هم بدان اش��اره شد 
معضل کمب��ود پارکینگ وترافیک اس��ت.  آنهم 
برمیگردد به حضور برخي از ش��رکت هاي نفت ، 
پتروشیمي وبیمارستان و دانشگاه علوم پزشکي 
بقیة الله الأعظم در خیابان ش��یخ بهایي ش��مالي 
وخیابان ماصدرا اس��ت که سبب گردیده برخي 

از مراجعه کنندگان و کارمندان این ش��رکت ها 
و مراکز درماني و آموزش��ي باوجود پارکینگ هم 
س��طح و طبقاتي مبادرت به پارک اتومبیل خود 
در حاش��یه خیابان هاي أطراف  بالأخص خیابان 
هاي دانشورغربي وشرقي ،شهید کولیوند ودانش 
دوست و خیابان ماصدرا وش��یخ بهایي با وجود 
برخي از تابلوهاي  پارک مطلقا ممنوع )در برخي 
از خیابان ها(مبادرت نمایند، اما در س��اعات بعد 
از زمان اداري کمتر افراد محل��ي با معضل پارک 

اتومبیل برخوردارهستند.
ساخت و ساز برج در تنها زمین ورزشی محله

وی سپس اینگونه ادامه داد: از دیگر کمبودهاي 
محله ون��ک، کمبود فضاي ورزش��ي براي آقایان 
ونب��ود فضاي ورزش��ي مخت��ص بان��وان در این 
محله اس��ت. تنه��ا فضاي ورزش��ي ای��ن محله 
باش��گاه ونک و زورخان��ه ونک واق��ع در خیابان 
شهید شرافتي اس��ت. البته باید متذکر شد تنها 
زمین ورزش��ي چمن محله ونک در غرب میدان 
ش��یخ بهایي بود که جوان��ان محله مب��ادرت به 
ورزش فوتبال میکردند ومس��ابقات ورزش��ي در 
آن انجام میش��د، اما در کمال ناب��اوري وتحیر ما 
شاهد ساخت و س��از برجي در این مکان باوجود 
اعتراضات مردم و ش��ورایاري در گذشته بودیم و 
أین موض��وع همواره یکي از پرس��ش هاي اصلي 
مردم محل به ساخت و س��از برجي واقع در تنها 
زمین ورزش��ي محل بود که جوانان محل سالها 
در ان به ورزش میپرداختند ،ب��ا چه توجیهي در 

ان ساخت وساز ش��د !؟  در گذش��ته بانوان محل 
باتوجه به نبود فض��اي مختص به بان��وان ونبود 
اس��تخر وفضاي سرپوش��یده جهت سایر ورزش 
ها با معرفي مس��اجد و پایگاههاي بس��یج محله 
جهت استفاده از فضاي ورزش��ي دانشگاه الزهرا 
ومس��اعدت مسئولین آن اس��تفاده میکردند که 
در س��الهاي اخیر به دلایل مختل��ف دیگر اجازه 
اس��تفاده بانوان محل داده نش��د که ش��ما تصور 
نمایید بانوان محله ون��ک جهت ورزش نمودن با 
دو راه بیشتر روبرو نمي باشند، یا در باشگاههاي 
خصوصي که تنها میتواند به بدنس��ازي بپردازد . 
یا با هزین��ه نمودن مبالغ هنگف��ت به مکان هاي 
ورزشي سایر محات همجوار مراجعه نمایند، اما 
بانوان محله ونک یکي از درخواس��ت هایي که از 
مدیریت محترم دانش��گاه الزهرا دارند این است 
که به جهت تش��ویق بانوان به ورزش وتسریع در 
دسترسي  در   استفاده از فضاي ورزشي دانشگاه 

الزهرا به آنها مساعدت داده شود.
نابودی باغ های ونک

کمبود فضای س��بز دیگر معضل ای��ن محله بود 
که مورد توجه این ش��ورایار ق��رار گرفت. وی در 
این خصوص گفت: یک��ی از معضات این منطقه 
کمبود فضای س��بز اس��ت. به علت ساخت و ساز 
بی مورد در باغ هاي ونک ؛متاس��فانه فضای سبز 
و بکر این محل��ه به خصوص توتس��تان  های این 
محله از بی��ن رف��ت و از معدود فضای س��بز این 
منطقه باغ ایرانی هست که واقع در خیابان شهید 
صابری و باغ شهید احمدی اس��ت که در انتهای 
خیابان شهید رجبي اس��ت. شما توجه بفرمایید 
محله اي که یک زم��ان محل توجه افراد س��ایر 

مناطق تهران به جهت وجود باغ ها وتوتستان هاو 
فضاي سر سبز ان شهره همگان بود به یک باره به 
جهت ساخت وساز بي مورد وعدم سیاستگذاري 
مناسب مسئولین مربوطه در این چند ساله اخیر، 
جاي خود رابه س��اختمان هایي داده که س��یما 
ومنظر ش��هري یک��ي از باغ محله ه��اي معروف 

ته��ران را از لحاظ زیباش��ناختي ناهمگون کرده 
است.

وی س��پس ادامه داد: یکي از سوالاتي که همواره 
مورد توجه م��ردم محله ون��ک از دیرب��از بوده، 
این اس��ت که باغي ب��ه زیبایي وبإص��رف هزینه  
س��اماندهي ،نگهداري وگلکاري خیره کننده و 
زیبا با عنوان باغ إیراني در انتهاي خیابان ش��هید 
صابري توس��ط شهرداري ساخته ش��ده است؛با 
مراجعه عموم مردم جهت استفاده از آن با مشکل 
عبور ومرور وپارک اتومبیل مواجهه هس��تند که 

در ایام فص��ل بهار به أوج خود مي رس��د که یکي 
از اصلي ترین راهها ي رس��یدن به ای��ن باغ زیبا 
خیابان شهید صابري اس��ت. شما در نظر بگیرید 
اگر در شمال ده ونک آتش سوزي رخ دهد یا یک 
بیماري نیاز به اورژانس داش��ته باشد و همزمان 
مردم هم بخواهند به ب��اغ إیراني بروند ،باتوجه به 
کم عرض بودن آن خیابان وپارک اتومبیل چگونه 
آتش نشاني و اورژانس میخواهد مراجعه کند واز 
طرفي هر اتومبیلي هرچن��د کوتاه جهت تخلیه 
مسافران بخواهد مدت کوتاهي را توقف نماید چه 
ترافیکي در محل إیجاد میشود وسبب مزاحمت 
وسلب آرامش سایر افراد ساکن در خیابان شهید 
صابري و خیابان شیخ بهایي وکوچه هاي أطراف  

مي شود.
عضو شورایاری محله »ده ونک« در بخش پایانی 
س��خنان خود گفت: ب��اغ ایرانی را این ه��ا ایجاد 
کردند، بدون توجه به زیرس��اخت.  این هم یکی 
دیگر از معضات ما هس��ت. اگر می خواهید یک 
پارکی را احداث نمایید ابتدای امر باید زیرساخت 
آن یعني پارکینگ طبقاتی و وجود راه مواصاتي 
مناس��ب توجه بفرمایید، بعد به إیجاد  یک پارک 
اقدام  نمایید و یک پارکی را ب��ا آن هزینه چند ده 
میلیاردی آنجا تاس��یس کرده ای��د، گل و گیاه به 
بهترین شکل کاشته اید؛ اما وقتی زیرساخت آن 
درس��ت نباش��د که طرف می خواهد به آن پارک 
ورود نماید با مشکات بسیار زیادی مواجه باشد 
خود آن یک معضل است که چگونگي  حل ان به 

پیگیري مسئولین شهرداري ناحیه باز میگردد. 

مهم تریــن معضلات »ده ونک«

از نظر آموزش مردم محله ده ونک، مردم واقعا 
با فرهنگی هستند، از نظر مذهبی، واقعا با مذهب 

هستند، از نظر آسیب های اجتماعی، آنچنان 
آسیب اجتماعی حادی در محله ونک مشاهده 

نمی شود! مردم آن فرهنگ دارند و باشعور 
هستند. بالاخره می توانند کارهایی کنند که 

آسیب اجتماعی را از بین ببرند. از نظر اقلیت ها 
هم در محله، اکثر مردم در اکثر محله های تهران 
مهاجر هستند! افرادی که اصالتا اهل ونک هستند، 

بسیار است

محله ما اصلا پارکینگ ندارد، دانشگاه الزهرا 
اینجا هست، دانشگاه الزهرا در هر صورت 

مشکلاتی را برای ما ایجاد می کند و در ازای این 
مشکلات، مردم محله ما هیچ گونه خدماتی را از 
دانشگاه دریافت نمی کنند! یعنی فقط معضلات 
و مشکلات دانشگاه برای مردم محله ما است! 
دانشجویان از سایر نقاط تهران و ایران می آیند، 
ولی معضل آن برای مردم محله ما هست. به هر 
حال این معضل باید از اینجا رفع شود، حداقل از 

نظر معضل پارکینگ و رفت وآمد دانشگاه ها

هر خانوار دویست، سیصد حتی تا یک میلیون 
تومان هزینه کردند برای هزینه کارشناسی ، 

ولی متاسفانه جلوی آن ها را هم گرفتند. گفتند 
شهرداری نامه زده است به اداره ثبت و گفته 
که فعلا جلوی سندها را بگیرند و انجام نشود 
و به آن ها ندهند تا تکلیف روشن شود و تعیین 
تکلیف شود. ما می خواهیم بدانیم که تعیین 

تکلیف چند سال باید طول بکشد؟ من سه دوره 
شورایار هستم، ولی متاسفانه هیچ گونه نتیجه ای 

نگرفته ایم، مردم خواهان سندهایشان و رفع 
مشکلات و بلاتکلیفی شان هستند! 

40 سال است که مردم را بلاتکلیف گذاشته اند. 
نه از مردم ملک شان را  خریداری می کنند و نه 

تعیین تکلیف می کنند! زمان کرباسچی آمدند به 
آن هایی که سند اعیانی داشتند تا دو طبقه مجوز 
می دادند، این مورد هم لغو شد. یعنی آن امتیازی 

که هم آن زمان می دادند، لغو شد. الان مردم 
بلاتکلیف هستند. نه به آن  ها سند می دهند، به 
شهرداری مراجعه می کنند!  اداره  ثبت مراجعه 
می کنند، می گویند بروید شهرداری، شهرداری 
مراجعه می کنند، می گویند بروید اداره ثبت! 

یعنی با ملت بازی می کنند

اهالی ونک درخواست های زیاد داشتند و به خیلی 
از آن ها هم رسیدگی کردند، ولی وقتی شورا وارد 
کار شد، بالاخره مردم توقع دارند مثل مجلس 

شورای اسلامی، مردم مراجعه کنند و مشکلاتشان 
را به مسئولان بگویند و آن ها را حل کنند!  خب 

نباید مسئولان به آن توجهی کنند و یک گوشه ای 
از تهران یک مکانی هست که با این سابقه و با 
جمعیتی که الان بالای 40 هزار است! همه نوع 
مشکلات هم داریم ، خب آیا مسئولان نباید بعد 

از 37 سال که این مردم انقلاب کردند

از دیگر کمبودهاي محله ونک، کمبود فضاي 
ورزشي براي آقایان ونبود فضاي ورزشي 

مختص بانوان در این محله است. تنها فضاي 
ورزشي این محله باشگاه ونک و زورخانه ونک 
واقع در خیابان شهید شرافتي است. البته باید 
متذکر شد تنها زمین ورزشي چمن محله ونک 
در غرب میدان شیخ بهایي بود که جوانان محله 
مبادرت به ورزش فوتبال میکردند ومسابقات 

ورزشي در آن انجام میشد

محمدرضا جهانی عضو ش��ورایاری محله »ده 
ونک«  سخنران بعدی این نشست بود که به طرح 
مشکات محله پرداخت و گفت:. مشکل عمده ای 
که در محل��ه ونک داریم، بافت های فرس��وده این 
محله اس��ت. مش��کل بعدی، س��اخت و سازهای 
بی رویه ای اس��ت که انجام ش��ده،  سومین مساله 
در این محله این اس��ت که به اماک مردم  س��ند 

نمی دهند.
وی ادام��ه داد: فقط تکلیف ما را مش��خص کنند. 
م��ا الان باتکلیف هس��تیم، مردم به م��ا مراجعه 
می کنند و می گویند تکلیف سندهای ما چی شد! 
فکر می کنند که س��ند در دست شورا است و شورا 
می تواند س��ند آن ها را صادر کن��د!  در صورتی که 

چنین چیزی وجود ندارد! 

نامه شهرداری
این شورایار س��پس به پیگیری های فراوان اهالی 
محله در گذش��ته جهت دریافت سند اشاره کرد و 
افزود: در دوره قبل طبق ماده ۱46، ۱4۷ سازمان 

ثبت، تقاضا کردیم برای گرفتن س��ندهای محله   
و منزل ه��ای مس��کونی مان، بعد گفتن��د آن ها 
باطل ش��ده اس��ت، جدیدا از طریق سایت گفتند 
مراجعه کنید. هر خانوار دویس��ت، سیصد حتی 
تا یک میلی��ون تومان هزینه کردن��د برای هزینه 
کارشناس��ی ، ولی متاس��فانه جلوی آن ها را هم 
گرفتند. گفتند ش��هرداری نامه زده است به اداره 
ثبت و گفته که فع��ا جلوی س��ندها را بگیرند و 
انجام نش��ود و به آن ه��ا ندهند تا تکلیف روش��ن 
شود و تعیین تکلیف ش��ود. ما می خواهیم بدانیم 
که تعیین تکلیف چند سال باید طول بکشد؟ من 
سه دوره شورایار هستم، ولی متاسفانه هیچ گونه 
نتیجه ای نگرفته ایم، مردم خواهان سندهایشان و 

رفع مشکات و باتکلیفی شان هستند! 

حسن شرافتی عضو ش��ورایاری  محله »ده ونک«  
از دیگر حاضران در این نشس��ت بود که به طرح نقطه 
نظرات خود پرداخت . وی چنین آغاز کرد: 4۰ س��ال 
اس��ت که مردم را باتکلیف گذاش��ته اند. نه از مردم 
ملک ش��ان را  خریداری می کنند و نه تعیین تکلیف 
می کنند! زمان کرباسچی آمدند به آن هایی که سند 
اعیانی داش��تند تا دو طبقه مجوز می دادند، این مورد 
هم لغو شد. یعنی آن امتیازی که هم آن زمان می دادند، 
لغو ش��د. الان مردم باتکلیف هس��تند. ن��ه به آن  ها 
سند می دهند، به ش��هرداری مراجعه می کنند!  اداره  
ثبت مراجعه می کنند، می گویند بروید ش��هرداری، 
ش��هرداری مراجعه می کنند، می گویند بروید اداره 
ثبت! یعنی با ملت بازی می کنن��د در اصل، بعد آمدند 
محله را، مثل چی��زی بود ک��ه اول آن را می کش��ند 

بعدا قیمت می گذارن��د. وقتی چیزی را می کش��ند 
دیگر قیمت گذاری ن��دارد! الان آن ها  قیمت محله را 
مشخص نکرده اند، هر شخصی سلیقه ای کار می کند 
و کارشناسی نشده! وی ادامه داد:  خواهشی که ما الان 
داریم در مورد  مدرسه های ده ونک  است. این مدرسه 

ها بیش از 6۰ س��ال قدمت دارن��د، الان بچه های این 
محله در این کاس ها امنیت ندارند . محله ما که قدمت 
آن از محله سعادت آباد و محله ها دیگر که اصا وجود 
نداشتند، بیشتر است. آن ها الان آباد شده اند و ده ونک 
بن بست است! از شهرداری یا شورای شهر خواهشمند 
هس��تیم که اجازه بدهند که آن هایی که سند اعیانی 
دارند، س��اخت و ساز ش��ود یا خریداری شود و تعیین 
تکلیف شود!  این ش��ورایار در پایان گفت: من یکی از 
کسبه این محله هستم. 4۰ سال است برای ما احضاریه 
آمده است که رفتیم ش��هرداری، مراجعه کردیم که 
خریداری نشده است. یعنی ملک هایی در ونک هست 
که ۳۰، 4۰ سال نامه برای آن ها آمده است، زمان آقای 
کرباس��چی آمدند گفتند ما خری��داری نمی کنیم. 

تعویض می کنیم که آن کار هم انجام نشد. 

با مردم بازی می کنندبلاتکلیفی تا کـی؟!
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بیس��ت و هفتمین نشس��ت کانون همیاران جوان ب��ا موضوع زبان 
پارسی با تسهیل گری فاطمه روحانی برگزار شد. 

زبان پارس��ی یکی از مولفه های هویت تک تک ما ایرانیان است. هر 
ایرانی همچنان که ب��ر خاک خود غیرت، عش��ق و تعصب می ورزد، 
زبان پارسی نیز برای او مقدس و محترم است.هر ملتی با زبان خویش 
اولین زمزمه های عشق، میهن پرستی، همنوع دوستی و انسانیت را 
زمزمه می کند و زبان��ش همچون م��ادری اورا در دامان خویش می 
پرورد. بر دوش هر ملتی اس��ت که پاس��دار میراث گذشتگان خود 
باشد. تسهیلگر جلسه در ابتدا از اعضا خواس��تند دانسته های خود 
را در مورد زبان پارسی بیان کنند. بیان ش��د که فارسی زبان رسمی 
کشورهای ایران و تاجیکس��تان و یکی از دو زبان رسمی افغانستان 
)در کنار پشتو( است. زبان رسمی کشور هندوس��تان نیز تا پیش از 
ورود استعمار انگلیس، فارسی بود. زبان فارسی در افغانستان به طور 
رس��می دری و در تاجیکس��تان تاجیکی خوانده شده است.در سال 
۱8۷۲ در نشست ادیبان و زبان شناسان اروپایی در برلین، زبان های 
یونانی، فارس��ی، لاتین وسانس��کریت به عنوان زبان های کاسیک 
جهان برگزیده ش��دند. ب��ر پایه تعریف، زبانی کاس��یک به ش��مار 
می آید که یکم، باستانی باش��د، دوم، ادبیات غنی داشته باشد و سوم 
در آخرین هزاره عمر خود تغییرات اندکی کرده باشد. فارسی از نظر 
شمار و تنوع ضرب المثل ها در میان سه زبان اول جهان است. دامنه 
واژگان و تنوع واژه ها در فارسی هم چنین بسیار بزرگ و پرمایه است 
و یکی از غنی ترین زبان های جهان از نظر واژه ها و دایره لغات به شمار 
می آید. در کمت��ر زبانی فرهنگ لغاتی چون دهخ��دا )در ۱8 جلد( و 
یافرهنگ معی��ن )در 6 جلد( دیده می ش��ود. زبان فارس��ی از زبان 
قدیمی تر فارس��ی میانه )یا پهلوی( و آن نیز خود از فارس��ی باستان 
نشأت گرفته است. این دو زبان قدیمی تر برخاسته از ناحیه تاریخی 
پ��ارس در حدود اس��تان امروزی ف��ارس در جنوب ایران هس��تند. 
فارس��ی میانه به عنوان گویش رسمی در زمان ساس��انیان در دیگر 
سرزمین های ایرانی گس��ترش زیادی یافت. روی هم رفته می توان 
شمار فارسی گویان جهان را حدود ۱۱۰ میلیون تن برآورد کرد. زبان 
فارس��ی دوازدهمین زبان پرکاربرد در محتوای وب و بالاتر از عربی و 

سایر زبان های خاورمیانه است.
در ادامه آسیب شناسی زبان پارسی بررسی شد. بیان شد که هر زبانی 
از زبان دیگر واژه هایی را به همان ش��کل و یا ب��ا اعمال تغییراتی می 
گیرد. این مساله نه تنها منفی نیست بلکه امری مثبت و بدیهی است 
و باعث پویایی و قدرتمند شدن یک زبان می گردد. انواع داد و ستدها 
میان کش��ورها اعم از فرهنگی، تجاری، علمی و...باعث می شود واژه 
هایی بین دو ملت به قرض گرفته ش��ود. گاهی وقت ها نیز قدرتمند 
بودن کشوری در زمینه اقتصاد، علم و.....باعث می شود وام واژه هایی 
که دیگر کش��ورها از این زبان می گیرند حداکثری و گسترده باشد، 
مانند زبان انگلیس��ی که هر فردی در هرکجای دنی��ا یادگیری آن را  
لازم می داند. همچنین استعمار نیز دلیل عمده ایی در رواج یک زبان 
در کشور مس��تعمره است، همانطور که بیان ش��د زبان فارسی۷۰۰ 
سال زبان اداری هند بوده است، که با استعمار انگلیس، زبان انگلیسی 
جایگزین آن می شود. در ادامه بیان ش��د که همینطور در استان ما 
بوشهر نیز،در زبان محلی واژه های انگلیس��ی زیادی یافت می شود 
که بدلیل ورود انگلیس به بوشهر اس��ت. همچنین گفته شد بیشتر 
وام واژه های موجود در زبان فارسی عربی است و طبق منابع موجود، 
پس از حمله اعراب ورود واژه های عربی در زبان فارس��ی گس��ترش 
یافت، پذیرش دین اس��ام و ماندگاری آن در قرن های متمادی نیز 
دلیل دیگر ورود وام واژه های بس��یار زیاد عربی اس��ت.در ادامه بیان 
ش��د وام واژه های زیادی   از زبان فارس��ی نیز در زبانهای دیگر وجود 
دارد. بیش از ۳۵۰ کلمه فارس��ی در زبان اندونزیایی بازشناسی شده 
اس��ت. زبان عربی نیز به نوبه خود واژگانی به صورت دست نخورده و 
واژگان زیادی به صورت برهم زده شده )به شکل قالب های معرب( از 
فارسی وام گرفته است. قرآن ش��ناس، زبان شناس و پژوهشگر نامی 
انگلیسی، آرتور جفری عقیده دارد که بیس��ت و هفت کلمه ی قران 
ریشه ی فارسی دارد. بسیاری از واژه های با ریشه  فارسی از مسیرهای 

متفاوتی به انگلیسی راه پیدا کرده اند. 
در ادامه س��وال ش��د چگونه زبان فارس��ی بیگانه زدایی شود؟ بیان 
ش��د که مهم ترین راه ح��ل، آم��وزش ک��ودکان از دوران ابتدایی 
و مهدکودک ها اس��ت، که می توان ش��اهنامه خوانی و دیگر متون 
فارسی را در برنامه درس��ی گنجاند.راه حل دیگر اس��تفاده از زبان 
فارسی در نامه های اداری و نوش��تارهای رسمی است. در ضمن هر 
فرد نیز می تواند بصورت داوطلبانه از واژگان فارس��ی استفاده کند. 
وجود افراد متخصص نیز برای جایگزینی مناسب واژگان فارسی به 
جای بیگانه ضروری است. آنچه که واضح اس��ت بیگانه زدایی زبان 
فارسی از روی اغراض نیس��ت و هدف زنده نگه داشتن زبان فارسی 

است که بخش فعالی از هویت ما ایرانیان است.

ایران وطن

برگزاری  نشست کانون همیاران
 با موضوع زبان پارسی

هر زبانی از زبان دیگر واژه 
هایی را به همان شکل و یا با 

اعمال تغییراتی می گیرد

اولین نشس��ت کارگروه کارآفررینی س��ازمان های مردم نهاد فعال 
در حوزه اش��تغال دیروز عصر در اس��تانداری تهران برگزار ش��د در 
این نشس��ت س��یاوش ش��هریور مدیرکل امرواجتماعی و فرهنگی 
استانداری تهران و انجمن های شرکت کننده بر ایجاد اشتغال برای 

اقشار نیازمند و آسیب پذیر جامعه تاکید کردند. 
 اولین نشس��ت کارگروه کارآفررینی س��ازمان های مردم نهاد فعال 
در حوزه اش��تغال دیروز عصر در اس��تانداری تهران برگزار ش��د در 
این نشس��ت س��یاوش ش��هریور مدیرکل اموراجتماعی و فرهنگی 
استانداری تهران و انجمن های ش��رکت کننده بر ایجاد اشتغا برای 

اقشار نیازمند و آسیب پذیر جامعه تاکید کردند.
ش��هریور دراین نشس��ت گفت: کارگ��روه کار آفرینی مه��م ترین 
کارگروه س��ازمان های مردم نهاد اس��ت ک��ه می تواند بس��یاری از 

مشکات امروزی جامعه را با فعالیت جدی مرتفع بکند.
وی بیان ک��رد: بخش��ی عظیمی از جامع��ه دچار بیکاری هس��ت و 
طبق برنامه چهارم و پنجم توسعه در س��ال بایستی 8 میلیون شغل 
ایجاد می شد که متاس��فانه ۱/۵ میلیون در س��ال ایجاد شده است 
و همچنین در این س��ال های قش��ر کثیری از کارگران جامعه شغل 

خود را از دست داده اند که معضل بیکاری تشدید کرده است.
این مقام مسئول تشریح کرد: در سال گذشته تعداد ۱ میلیون شغل 
در سراسر کش��ور ایجاد شده اس��ت و ۲۰۰ هزار نفر شغل را از دست 
داده اند و این بیانگر مشکل اساسی در حوزه کار و کارافرینی هستند 
و این موضوع باید برای کاهش آس��یب ها و معضات اجتماعی مورد 

توجه سازمان هار مردم نهاد و دستگاه های متولی قرار گیرد.
ش��هریور افزود: عاوه بر وجود مش��کل در بخش تولید، واردات بی 
رویه کالا از کشورهای آس��یایی عدم وجود مهارت های شغلی لازم 
در بخ��ش ضعیف جامعه وجود دارد که این مس��ئله مش��کل قش��ر 
ضعیف جامعه را دوچندان می کند که بایس��تی ب��ا برگزاری کارگاه 
ها و دوره های متفاوت توس��ط س��ازمان های مردم نهاد نس��بت به 
توانمندس��ازی خانواده ها اقدام ک��رد تا آبرومندی ت��ک تک افراد 
جامعه مورد خدش��ه قرار نگیرد.  وی ابراز کرد: چالش اشتغال چشم 
اس��فندیار دولت تدبیر و امید اس��ت و اگر این دولت نتواند در بحث 
اش��تغال و تغییر معیش��ت مردم اقدام جدی بکند در آینده با بحران 
های جدی روبرو خواهد ش��د که در این مورد بایستی سازمان های 

مردم نهاد ورود پیدا کنند.
این مقام مسئول اش��اره کرد: بخش عمده از فارغ التحصیان کشور 
را دان��ش اموختگان علوم انس��انی تش��کیل می دهن��د که فرصت 
های مناسب ش��غلی برای این قش��ر از جامعه به دلیل فراوانی فارغ 
التحصیان وجود ندارد که بایس��تی این افراد با حرفه اموزی به کار 

افرینی و مشاغل کوچک وارد شوند.
ش��هریور گفت: دو تلکیف پی��ش روی جامع��ه اس��ت اولٌا اینکه به 
موضوع کار آفرینی به ص��ورت یک حرفه نگاه ش��ود تا بخش عظیم 
جامعه را پوش��ش دهد و دوماٌ خاقیت های محلی را برای توس��عه 
همه جانبه و پایدار بایستی کشف شود تا معضل بیکاری را دگرگون 
کند به عنوان مثال می توان گفت که محله هرندی با وجود آس��یب 
زا بودن محله گردشگر پذیر استان اس��ت.  وی تاکید کرد: از سازمان 
های مردم نهاد فعال در حوزه کارافرینی انتظ��ار می رود با برگزاری 
برنامه های متنوع و متفاوت در راس��تای کشف خاقیت های پنهان 
جامعه در راستای حمایت و توانمندسازی انها گام بردارند تا با ایجاد 
کس��ب کار های کوچک ضمن کاهش معضل بیکاری، آسیب های 
اجتماعی کاهش پی��دا کند. مدی��ر کل امور اجتماع��ی و فرهنگی 
اس��تانداری تهران تصریح کرد: اقتصاد گردشکری و میراث باستانی 
با دیدگاه غیر منطقی در کشور درحال از بین رفتن است که بایستی 
در این حوزه ها س��ازمان ه��ای مردم نه��اد ورود کنند و ب��ا احیای 
صنایع دس��تی در راستای حفظ و بازسازی رس��وم سنتی در جامعه 
گام بردارند ک��ه برخی از این اداب و رس��وم در ص��ورت توجه به انها 

معضات کشور را برطرف خواهد کرد.
این مقام مس��ئول اضافه کرد: امروز به دلیل قرار گرفتن کش��ور در 
مدار تحریم ها، ارزش های انس��انی و اجتماعی کشور شناخته نمی 
ش��ود در صورتی مش��رق زمین مادر تمدن اس��ت و با ان��س و الفت 
می توان دوس��تی ها را در میان کشورها گس��ترش داد که گسترش 

گردشگری در این موضوع می تواند نقش پررنگی را ایفا کند.
ش��هریور در پایان اضافه کرد: چش��م امید مردم به دس��ت سازمان 
های مردم نهاد اس��ت و این نه��اد ها با احیای اقتصاد گردش��گری و 
کارآفرینی می تواند با تزریق امید به جامعه از سقوط اخاقی جامعه 
جلوگیری کنند.نشس��ت کارگروه کارافرینی س��ازمان های مردم 
نهاد با حض��ور نمایندگان، موسس��ه رهروان قائ��م ال محمد)عج(، 
ش��هردخت، موسس��ه رایا س��امت محور، کانون رحمت دوست، 
انجمن تاش��گران اس��تثنایی، مدیران کارافرین، موسس��ه حرفه 

گستر دهکده و موسسه حامیان رشد بالندگی برگزار شد.

وطن ایران

نشست کارگروه کارآفرینی سازمان 
های مردم نهاد در حوزه اشتغال

تع��داد 1 میلیون ش��غل در سراس��ر 
کشور ایجاد شده است و 200 هزار 

نفر شغل را از دست داده اند
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یک کارش�ناس امور ش�هری معتقد اس�ت 
اگرچ�ه ی�ک تعریف جام�ع و منس�جم در 
مورد فقر ش�هری وج�ود ندارد ام�ا در واقع 
می توان گفت فقر ش�هری در واقع نداشتن 
درآمد، گرسنگی و محروم بودن از امکانات 
بهداش�ت و درمان و همه آن چیزی که یک 
بافت آس�یب دیده ش�هری می توان�د با آن 

مواجه باشد.
به گفته سامان ولی نوری فقدان توانایی ارائه 
قابلیت ها یک فرد، عدم مشارکت زنان، بی 
س�وادی و ... همه تش�کیل یه مفهوم تخت 

عنوان فقر شهری را می دهند.
»طب�ق تعری�ف بان�ک جهانی کس�انی که 
کمتر از ی�ک دلار در روز درآم�د دارند فقیر 
هس�تند.”این تعریف البته زمانی که به این 
نکته توجه کنیم که فقر تنه�ا اتکا به درآمد 

نیست با چالش روبرو می شود.
وی معتقد است شاید بتوان فقر چند بعدی 
را کامل تری�ن تعری�ف فقر دانس�ت که در 
آن ابع�اد اقتص�ادی، ابعاد اجتماع�ی ، ابعاد 
فرهنگ�ی، ابع�اد زیس�ت محیط�ی و حتی 
مس�احت مس�کن یک فرد و حت�ی عرض 
خیابانهایی که یک فرد در آن ساکن است را 
با هم ترکیب و تلفیق کرد تا شاخص مناسب 

فقر را پیدا کرد.
یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون نفر در فقر مطلق

»براس�اس آمار ح�دود یک میلی�ارد و ۲۰۰ 
میلیون نفر در جهان در فق�ر مطلق زندگی 
میکنند و از این میان جمعیت�ی حدود ۷۵۰ 
میلی�ون نف�ر در دنیا گرس�نه هس�تند. در 
کشوری مانند هندوستان ۵۰ میلیون کودک 
بی سواد وجود دارد.در جنوب صحرا آفربقا 
از هر ۳۰ زن یکی در هنگام زایمان می میرد. 
امید به زندگ�ی در ۲۰ کش�ور آفریقایی زیر 
۵۰ س�ال اس�ت.« همه این ها تنها بخشی از 
آن چیزی اس�ت که تحت عنوان فقر دیده و 
شنیده می شود و در جهان وجود دارد و می 

تواند مدنیت را به چالش بکشد.
این کارشناس مدیریت شهری معتقد است 
همه اینها در ده�ه اول هزاره س�وم موجب 
ش�ده تا فقر به عن�وان یک معض�ل بزرگ و 
چشم گیر سبب ش�ود تا نهادها و ارگانهای 

زیادی همچون مثل بانک جهانی، صندوق 
بین المللی پول و برنامه اس�کان بش�ر ملل 
متحد )UN- Habitat( به این قضیه ورود 
کرده اس�ت که کار پای�ش و رصد وضعیت 
موجود را انجام داده و به دنبال راهکارهایی 

برای ریشه کنی و کاهش آن هستند.
با وجود تلاش ها برای ریش�ه کن�ی فقر اما 
یکی از مشکلات برسر راه حل معضل فقر، 
نابرابری فقر است به عبارتی فقر یک پدیده 

جهانی است اما با گسترش نابرابر.
۴۰ درص�د فقرای جه�ان در جنوب آس�یا 

زندگی می کنند
در توضیح این مفهوم بای�د گفت ۴۰ درصد 
فقرای جهان در جنوب آسیا زندگی میکنند 
و متوسط درآمد ۲۰ کشور ثروتمند جهان، 
۳8 براب�ر ۲8 کش�ور فقیر دنیاس�ت. این 
یعنی پراکنش این فقرا به شدت نا متقارن و 

ناموزون است و این سبب ش�ده تا تمرکز ها 
به سمت کشورهای در حال توسعه برگردد.

»سمینارها، کنگره ها و نشست های بسیاری 
برای چاره اندیشی این موضوع برگزار شده 
اس�ت. بس�یاری معتقدند اگ�ر کمک هایی 
که از سوی کش�ورهای ثروتمند به سازمان 
ه�ای بین المللی میش�ود که رقم�ی حدود 
1۹۵ میلیارد دلار در س�ال اس�ت به دس�ت 
کشورهای فقیر برسد با تا سال ۲۰۲۵ حداقل 

در جهان فقر مطلق ریشه کن می شود.«
ش�هر نش�ینی ش�تابان عامل بروز فقر در 

شهرها
اما وضعی�ت فق�ر در ش�هرهای کش�ور ما 
چگونه اس�ت؟ این س�والی اس�ت ک�ه ولی 
نوری اینگونه به آن پاس�خ میدهد؛ » کشور 
ایران نیز در زمره کش�ورهایی است که یک 
شهرنش�ینی ش�تابان را تجربه کرده است. 
بس�یاری معتقدند بین فقر و شهرنش�ینی 
یک رابطه مستقیم است. یعنی شهرنشینی 
سریع، به فقر گس�ترده دامن زده است. ولی 
عده ای دیگر چنین نظری ندارند و معتقدند 
شهرنش�ینی نه تنها منجر به فقر نمی شود 
بلکه فق�را را از یکس�ری مش�کلات نجات 
میدهد.نظر آنها این اس�ت که هر کش�وری 
به توس�عه اقتصادی در مقیاس ملی دس�ت 

یافته اکثریت جمعیت آن شهری بوده است 
و کش�وری با جمعیت روس�تایی به توسعه 
نرسیده اس�ت. بنابراین به ادعای این افراد 

شهرنشینی مولد توسعه است نه فقر.
در کش�ور ما ب�ا توجه ب�ه تجربه یک ش�هر 
نشینی شتابان که در عرض ۴ دهه، مهاجرت 
گسترده از روس�تا ها به شهر را شاهد بودیم 
و نقطه اصلی هجوم به ش�هرها نی�ز تهران 
بوده است. شیوه مهاجرت نیز به صورت پله 
پله نبوده یعنی از روس�تا به ش�هر کوچک و 
سپس از آنجا به شهر بزرگ تر و ... نبوده بلکه 

مستقیم از روستا به تهران بوده است.
از همین رو شکل گیری این روند موجب شده 
که اجازه برنامه ریزی ب�رای این جمعیت به 

تهران داده نشود.
به گفته این کارشناس، تهران شهری که در 
شرایط اضطرار شکل گرفته است. مهاجری 
که از روس�تا به ش�هر آمده نه به لح�اظ زیر 
س�اختی از جمل�ه مس�کن ب�رای وی مهیا 
نیست و به ناچار در حاشیه شهر ساکن شده 
است.این فرد چون مهارتی هم ندارد جذب 
نظام اقتصادی شهر هم نمی شود به مشاغل 
غیر رس�می رو می آورد یعنی هم زندگی در 

شرایط غیر رسمی است و هم شغل آن.
»این انگ حاشیه نشینی موجب افت روحیه 
او چه در زمینه مختلف و موجب طرد شدگی 
اجتماع�ی وی می ش�ود به عبارت�ی از یک 
محرومیت به یک طرد شدگی می رسد. انگار 
خود را تافته جدا بافته می داند هیچ تعهدی 
به شهر ندارد . هیچ رفتار مناسب شهروندی 
را انج�ام نم�ی ده�د اهمیتی ب�رای محیط 

زیست مطرح نیست.«
کارشناسان مدیریت ش�هری معقتدند این 
حاش�یه ها عرصه را برای برنامه ریزی تنگ 
م�ی کند.این بافت ش�هری به لح�اظ اینکه 
کمترین مراقبت اجتماعی از آنها وجود دارد، 
مکان و مامنی برای آسیب های اجتماعی می 
شوند. اما شاید بسیاری این پرسش را مطرح 

کنند که فقر چه خطراتی برای شهر دارد؟
واقعیت این است که فقر به طورکلی پایداری 
ی�ک ش�هر را در ابع�اد مختل�ف همچ�ون 
اجتماعی، فرهنگی و حتی زیست محیطی 

به هم میزند.
بی توجهی به حاشیه نش�ینی گریبان همه 

شهر را می گیرد
»س�الها پیش کس�ی مثل توماس مالتوس 

میگوید فقرا در رفتارهای خطرناک زیست 
محیط زیستی شرکت میکنند. در واقع این 
افراد هیچ ابای�ی از تخریب محیط زیس�ت 
ندارند.چون به فکر وعده بعدی غذایی خود 

هستند نه حفظ محیط زیست.
با تمام آنچه گفته شد درس�ت است که فقر 
ش�هری در واقع چهره ای زیس�ت از شهر را 
در جنبه های فرهنگی و اجتماعی به معرض 
نمایش میگذارند اما برنام�ه ریزی برای آنها 
نباید با ای�ن نگاه صورت بگی�رد. به عبارتی 
زمانی که برنامه ریزی برای شهر انجام مشود 
در واقع اقشار فرو دس�ت را نیز باید جزئی از 

شهر حساب کنیم نه وبال و آسیب شهر.
این کارشناس مدیریت شهری معتقد است 
برنامه ریزی باید با محوریت افراد فرودست 
انجام شود آنها باید به برنامه ریزی ها اضافه 
ش�نوند.چون معضلی که در اثر بی توجهی 
به این اقش�ار به وجود می آی�د گریبان همه 
ش�هر را خواهد گرفت. به گفته وی در تهران 
مناط�ق 1، ۲ و ۳ از نظ�ر مال�ی وض�ع خوبی 
دارن�د و مناط�ق 1۶، 1۷، 1۹ و ۲1 پائین ترین 
سطح به لحاظ اجتماعی فقر از بعد خانوار را 
به خود اختصاص داده اند. اما در شناس�ایی 
مفهوم فقر و چاره اندیش�ی در برابر آن، این 
نکته مهم اس�ت که باید شاخص سنجش ما 
برای فقر درست باش�د. ممکن است درآمد 
شخصی از خط فقر بالاتر باش�د اما با نگاهی 
به محل س�کونتش، وضعیت زندگی، سطح 
س�وادش و می�زان مش�ارکت آن در زمینه 
فعالیت های اجتماعی بسیار پائین باشد به 
عبارتی درآمد شاخص درستی نیست بلکه 
باید چند بعدی به آن نگریست. جدای از آن 
در واقع مناطق حاش�یه نشین منبع عظیم 
نیروی انسانی هستند که هدر رفته است در 
صورتی که استعدادهای بسیار خوبی در آن 

است که میتوان استفاده کرد.
برای مثال در هند زاغه نش�ینی با 1 میلیون 
جمعی�ت وج�ود دارد اما در همی�ن منطقه 
هنرمندانی وجود دارند که صنایع دستی را 
تولید می کنند که در لوکس نشین های دنیا 

به قیمت بالایی خریداری می شود.
غیر از آن بس�یاری از این س�کونتگاه های 
حاش�یه ای را می توان احیا و مرم�ت کرد و 
به جای ش�هرک هایی که جدید میخواهیم 
بس�ازیم و برای زیرس�اخت های آن هزینه 

کنیم از آن بهره مند شویم.

40 درصد فقرای جهان در 
جنوب آسیا زندگی میکنند 
و متوسط درآمد 20 کشور 
ثروتمند جهان، 3۸ برابر 
2۸ کشور فقیر دنیاست. 
این یعنی پراکنش این 

فقرا به شدت نا متقارن و 
ناموزون است و این سبب 
شده تا تمرکز ها به سمت 
کشورهای در حال توسعه 

برگردد

علاوه بر وسایل نقلیه و منابع متحرک، منابع ساکن 
هستند. بخشی از این منابع ساکن جزو صنایع 
یا صنوفی که فعالیت های آلاینده هوا را دارند، 

موتورخانه منازل مسکونی، مجتمع های تجاری، 
ترمینال های بین شهری، پایانه های مسافربری و 

توقفگاه ها هستند

واحدهایی که در داخل شهرها فعالیت می کنند، 
گرچه ممکن است درصد کمی از آلودگی هوا را در 
تهران نسبت به وسایل نقلیه متحرک داشته باشند، 

اما به هر حال پایش این واحدها هم در سازمان 
محیط زیست و هم در شهرداری تهران بوده و ما 
بعنوان سازمان ساماندهی صنایع و مشاغل شهر 
در کنار واحدهای صنفی که پایش کردیم، بحث 

صنایع را هم به نوعی در آن دخالت داشتیم

رئیس محیط زیس��ت ش��هر تهران با اشاره به س��اماندهی و 
شناس��نامه دار کردن واحدهای صنعتی، گف��ت: برای انجام 
این کار 4۰ گروه را ساماندهی کردیم که در ۱۲ محور در پهنه 
س��کونت گاهی که می توان به نام تهران بزرگ از آن یاد کرد، 
بروند و شناسایی کنند و هم زمان آزمایشگاه های مرجعی که 
داریم و آزمایش های معتمد سازمان از آنها پشتیبانی می کند 
و امیدواریم بتوانیم ظرف مدت س��ه ماه س��یاهه ای از منابع 
انتش��ار ذرات ۲.۵ میکرونی را در آن منابع ساکن پیدا کنیم و 

اعام کنیم.
به گزارش ایسنا، محمدحس��ین بازگیر در برنامه رادیویی با 
موضوع ساماندهی و شناسنامه دار کردن واحدهای صنعتی 
کشور در سخنانی با اشاره به تغییرات نوع آلودگی هوا از دهه 
6۰ تا کنون عنوان داش��ت: آلودگی هوا تا اواخر دهه ش��صت 
بخاطر وجود مونوکسید کربن و وجود سرب بود و تا اواخر دهه 
هش��تاد، با اتفاقاتی که افتاد موضوع آلودگی هوا ذرات معلق 
و گازهای ناش��ی از احتراق س��وخت بود و در حال حاضر هم 
همین است. آلودگی موجود بخاطر ذرات با قطر ۲.۵ میکرون 

است.
وی در خصوص منبع این ذرات و آلودگی موجود بیان داشت: 
عاوه بر وسایل نقلیه و منابع متحرک، منابع ساکن هستند. 
بخشی از این منابع س��اکن جزو صنایع یا صنوفی که فعالیت 
های آلاینده هوا را دارند، موتورخانه منازل مسکونی، مجتمع 
های تجاری، ترمینال های بین شهری، پایانه های مسافربری 

و توقفگاه ها هستند.
وی افزود: یکی از عمده ترین این منابع آلاینده، زباله س��وزی 

و آتش س��وزی های متفرقه ای اس��ت که در سطح شهرها یا 
اطراف ش��هرها اتفاق می افتند. کارگاه های دانه بندی شن و 
ماس��ه و معادنی که در این خصوص است و همچنین کارگاه 
های متولی بتن از منابع تولید ذرات با قطر ۲.۵ میکرون است 

و در این طرح مورد پایش ما هستند.
رئیس محیط زیس��ت ش��هر تهران با اشاره به س��اماندهی و 
شناس��نامه دار کردن واحدهای صنعتی، خاطر نش��ان شد: 
برای انجام ای��ن کار 4۰ گروه را س��اماندهی کردیم که در ۱۲ 
محور در پهنه س��کونت گاهی که می توان به نام تهران بزرگ 
از آن یاد کرد، بروند و شناس��ایی کنند و هم زمان آزمایشگاه 
های مرجعی که داریم و آزمایش های معتمد سازمان از آنها 
پش��تیبانی می کند و امیدواریم بتوانیم ظرف مدت س��ه ماه 
سیاهه ای از منابع انتش��ار ذرات ۲.۵ میکرونی را در آن منابع 

ساکن پیدا و اعام کنیم.
در ادامه بهنام یزدانی در خص��وص پایش واحدهای صنعتی 
در سطح ش��هر گفت: واحدهایی که در داخل شهرها فعالیت 
می کنند، گرچه ممکن است درصد کمی از آلودگی هوا را در 
تهران نسبت به وسایل نقلیه متحرک داشته باشند، اما به هر 
حال پایش این واحدها هم در سازمان محیط زیست و هم در 
شهرداری تهران بوده و ما بعنوان سازمان ساماندهی صنایع و 
مشاغل شهر در کنار واحدهای صنفی که پایش کردیم، بحث 
صنایع را هم به نوعی در آن دخالت داش��تیم. اما در خصوص 
آلایندگی، چون در چارچوب وظایف سازمان محیط زیست 
اس��ت، ما بعنوان نیروی کمکی در کنار س��ازمان حفاظت از 
محیط زیست هستیم. وی با اشاره به شناسایی و شناسنامه 

دار کردن صنایع، عنوان کرد: این مسئله از سال ها قبل اتفاق 
افتاده بود و بحث پایش آنها به صورت آناین اس��ت تا بتوانند 
خروجی های آنها را کنترل کنند مث��ل کاری که در کارخانه 
سیمان اتفاق افتاده اس��ت و این باعث می شود تا همه صنایع 

مجاب شوند از فیلترهای مناسب روز استفاده کنند.
معاون هماهنگی شرکت س��اماندهی صنایع و مشاغل شهر 
تهران با بیان اینکه حدود بین صنف و صنعت در کشور ما مرز 
مشخصی ندارد، آن را به عنوان یک مشکل مطرح کرد و گفت: 
از یک حجمی بیشتر از تولید جدا می شویم و تعداد کارگر ها 
در کارخانه وقتی از یک تعدادی که خارج می ش��ود به عنوان 
صنعت حساب می ش��ود و باید بروند از وزارت صنعت، معدن 
و تجارت پروانه بهره برداری بگیرند. در تعداد کارگر پایین تر، 
واحدهای صنفی حساب می شوند و باید از اتحادیه هایشان 
مجوز فعالیت شان را بگیرند. یزدانی با ارائه آماری در خصوص 
خروج واحدهای ریخته گری از سطح شهر تهران، عنوان کرد: 
در شهر تهران 6۵ هزار رای بر اساس ماده ۵۵ قانون شهرداری 
ها داریم، به نوعی نسبت به ترتیب و انتقال واحدهای آلاینده 
های کوچکتر اقدام کردیم و در س��ال های گذش��ته بیش از 
هزار واحد ریخته گری از تهران خارج ش��ده و به شهرک های 

صنعتی منتقل شده است.
وی با اظهار به اینکه به دلیل هزینه کرد در تغییرات موجود در 
کارگاه ها و صنایع، مقاومت خاص��ی در این رابطه وجود دارد، 
گفت: این فشار از سوی ما و سازمان حفاظت از محیط زیست 
برای بهسازی و بهبود روند فعالیت شان و استفاده از سوخت 

های بهتر وجود دارد.

فــــــقـــــــــر

فقر بدون شک یکی از نازیبایی های جهان امروز است و اگرچه همگان آن را می 
شناسند اما واقعیت این است که توضیح کلمه فقر کمی دشوار است و آن هم 
به دلیل تلقی های متفاوتی از آن است که در هر فرهنگ و کشوری متفاوت است. 
به عبارتی فقر در نیویورک با فقر در بمبئی متفاوت است اما در این میان همگان 
براین اتفاق نظر دارند که فقر شهری امروز به یک چالش جهانی تبدیل شده است.

 با شهــر چه می کنـــد؟

 مدیر کل دفتر پژوهش و توسعه فناوری سازمان حفاظت 
محیط زیست تصریح کرد: جهان به این نتیجه رسیده که 
اقتصاد و اشتغالی که با بهره برداری بی رویه از منابع طبیعی 

همراه باشد مردود است.
به گزارش خبرگزاری مهر، به نقل از پایگاه اطاع رسانی 
محیط زیس��ت، صدرالدین علیپور در مراسم افتتاحیه 
استارت اپ کسب و کار س��بز با ایجاد رسانه های محیط 
زیستی که در محل سازمان حفاظت محیط زیست برگزار 
شد گفت: امروزه جهان به این نتیجه رسیده که توسعه باید 

با بالا بردن کیفیت زندگی انسان ها و حفظ محیط زیست 
همراه باشد. امروزه اقتصاد و اشتغالی که با بهره برداری بی 
رویه از منابع طبیعی همراه باشد مردود است. وی با بیان 
اینکه کشورهایی که در جایگاه مناس��ب اقتصادی قرار 
دارند، از بالا بردن کیفیت محیط زیس��ت در حوزه های 
مختلف بهره می برند، اظهار کرد: این کشورها استفاده از 
انرژی های پاک را در دستور کار خود قرار می دهند. واضح 

است که توسعه اقتصادی نباید به هر بهانه ای انجام شود.
مدیر کل دفتر پژوهش و توسعه فناوری سازمان حفاظت 
محیط زیست با اشاره به اینکه در ایران بحران های محیط 
زیس��تی چالش هایی را ایجاد کرده اس��ت، اف��زود: این 
مشکات همه نهادها و آحاد جامعه را دچار گرفتاری کرده 
است. بحران آب، استحصال بی رویه آب های زیرزمینی، 
از بین رفتن خاک ها و بیابان زای��ی از جمله چالش های 
اساسی برای کشور است. علیپور با اشاره به اینکه در حال 
حاضر اکوسیستم های ارزش��مند چون دریاچه ارومیه 
در آس��تانه نابودی اس��ت، گفت: در صورت نابودی این 
اکوسیستم، ساکنان استان های مجاور دریاچه تحت تاثیر 
قرار می گیرند و واقعیت آنست که آنچه در محیط زیست 

کشور اتفاق می افتد کمتر از تحریم ها نیست.
وی با بیان اینکه دنبال آن هستیم که مولفه محیط زیست 

را با مولفه های اقتص��ادی و اجتماعی گره بزنیم، تصریح 
کرد: از جمله نتایج این کار، توس��عه مش��اغل سازگار با 
محیط زیست است. باید به دنبال مشاغلی باشیم که در 
کنار توس��عه اقتصادی، آیتم ها و ش��اخص های محیط 
زیستی را هم در بر داشته باشد. مدیر کل دفتر پژوهش و 
توسعه فناوری س��ازمان حفاظت محیط زیست با اشاره 
به اینکه اهداف توسعه پایدار مهمترین اهداف هر کشور 
را تشکیل می دهد، گفت: مش��اغل سبز به عنوان راهکار 
اصلی برای حفظ محیط زیست در کنار توسعه اقتصادی 

در دنیای امروز مدنظر اس��ت.   و یکی از اقدامات ما در این 
زمینه بحث استارت آپ بوده است. علیپور با اشاره به اینکه 
سال گذشته اولین استارت آپ زیست محیطی در کشور 
برگزار شد، اظهار کرد: هدف آنست که مجموع ایده های 
زیست محیطی را در قالب برنامه مدون، راهبردی کنیم و 
بین متخصصین رقابت ایجاد کنیم تا در نهایت بهترین ایده 
ها برگزیده شوند. علیپور اظهار کرد: استارت آپ محیط 
زیستی در کش��ور ما موضوع جدیدی است که می تواند 
برای حفظ محیط زیست و ایجاد کسب و کار سبز راهگشا 
باشد. چون یک طرفه نیست و فرصت کار گروهی را فراهم 
می کند تا ایده های اجرایی را تبدیل به کسب و کار سبز و 
سازگار با محیط زیست کنیم. وی افزود: طرح ها به لحاظ 
اقتصادی و تخصصی چکش کاری می ش��وند و داورها به 

بحث تبدیل ایده ها به فرصت شغلی توجه می کنند.
علیپور با اشاره به اینکه ماه گذشته یک استارت آپ محیط 
زیستی استانی در قزوین انجام ش��د، گفت: این استارت 
آپ سومین اس��تارت آپ محیط زیستی کش��ور است. 
استارت آپ امسال تخصصی است و محور آن استقبال از 
پتانسیل رسانه ها و شبکه های مجازی برای ایجاد اشتغال 
است. امروزه با توجه به وسعت اطاعات رسانه ها در حوزه 
های مختلف، این بخش اهمیت وی��ژه ای پیدا کرده اند و 

پتانسیل مهمی برای بحث های اقتصادی هستند.

مدیر کل دفتر پژوهش سازمان محیط زیست:

اقتصاد همراه با تخریب و آلودگی مردود است

رئیس محیط زیست شهر تهران خبر داد

انتشار سیاهه ای از منابع ذرات 
2/5 میکرون تا پایان سال
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پایگاه اطلاع رسانی انجمن 
علمی اقتصاد شهری ایران

در فضایی که برای توق�ف 
ی�ک خ�ودرو در نظ�ر گرفت�ه 

میشود، می توان نزدیک به 1۵ 
دوچرخه را به راحتی جا داد

تدبیر دوچرخه بجای ماش��ین در کش��ورهای صنعت��ی، دامن�ه ای از 
س�امتی و مزای�ای زی�ست محیط�ی و اجتم�اعی را در ب�ر م�یگی�رد 
و در طول دو دهه گذشته، اس��تفاده از دوچرخه به طور معن�ی داری در 
چن�د ک�شور اروپایی نظیر دانمارک، آلمان، سوئد و هلند افزایش یافته 

است.
چین با جمعیتی بالغ بر یک میلیارد و ۳4۲ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر دارای 
۵۰۰ میلیون دوچرخه سوار است و بررسی ها حاکی است در شهر شانگ 
های 6۰% دوچرخه سواران از دوچرخه به عنوان یک وسیله نقلیه برای 

رفت  و آمد  به محل کار خود استفاده می کنند.
بلژیک همچنین با جمعیتی بیش از ۱۰ میلیون و ۲۷ هزار نفر ۵ میلیون 
و۲۰۰ هزار دوچرخه در خود جا داده است که نسبت 48 درصدی نشان 

می دهد، در بلژیک 8% رفت و آمد ها با دوچرخه صورت می گیرد.
میانگین مسافت طی شده در طول روز برای هر فرد حدود ۹/۰ کیلومتر 
اس��ت. یک بلژیکی اصیل به طور حتم یک دوچرخه گ��ران قیمت و با 
کیفیت بالای ترمز و تایر های مناس��ب در خانه دارد و حتما با پوشیدن 
یک کاه ایمنی و جلیقه زرد رنگ برای قابل رویت بودن برای اتومبیل ها 

دوچرخه سواری می کند.
 در آلمان س��هم متوس��ط دوچرخه برای س��فرهای ش��هری،  از سال 
های ۱۹۹۵ به بعد از ۵ درصد به ۱۲ درصد رس��یده است. امروزه، سهم 
دوچرخ�ه از س�فرهای محل�ی در هلند ۳۰ درصد، دانمارک ۲۰ درصد، 
آلمان ۱۲ درصد و سوئد ۱۰  درص�د اس�ت. در ای�ن ش�هرها افراد نه از روی 
ناچاری، بلکه به انتخاب خویش، این وسیله نقلیه س�الم، مفی�د و باص�رفه 
را در س�فرهای کوت�اه و حت�ی متوسط جایگزین خودرو و دیگر وسایل 

نقلیه کرده اند.
دوچرخه برای اولین بار قبل از جنگ جهانی دوم، به عنوان وس��یله ای 
تفریحی و گران قیمت به ای�ران آورده ش�د. ام�ا به تدریج جدای از وسیله 
تفریح، به عنوان وسیله کار نیز عمومیت یافت. بعد از پایان جنگ جهانی 
و به علت ک�اهش قیم�ت دوچرخه، واردات آن افزایش یافت و به عنوان 
یک وسیله نقلیه اهمیت زیادی پیدا ک�رد، ب�ه ط�وری ک�ه در ش�هری 

مانن�د اصفهان، برای عبور و مرور دوچرخه خطوط ویژه ای احداث شد.
با رشد سریع استفاده از وسایل نقلیه موتوری و ا ختصاص سطح معابر به 
تردد آنها، به تدریج دوچرخه در بسیاری از شهرها اهمیت خود را به عنوان 
وسیله نقلیه، از دس���ت داد و فق�ط دوچرخه و نقش آن در حمل ونقل 

پایدار شهری در حد بسیار ضعیفی باقی ماند.
با وجود این، هم اکنون در شهرهایی مانند اصفهان، کاشان و یزد هنوز از 
دوچرخه به عنوان وسیله نقلیه استفاده می شود. در شهرهایی از قبیل 
بناب و میاندوآب نیز دوچرخه س��واران س���هم عم�دهای در ترافیک 
شهری دارند و حتی دارای مسیرهای ویژه دوچرخه اند. در شهر اصفهان 

۲۹ درصد کل س�فرهای روزان�ه ب�ا دوچرخه انجام می شود.
دوچرخه، ماشین ساده ای است که تقریبا  هر فردی میتواند سازوکار، 
طرزکار و س��وار ش��دن آن را به راحت�ی ف�را گی�رد. ارزان بودن نسبی 
آن سبب میش��ود که غالب اف�راد جامع�ه بتوانن�د آن را تهی�ه کنن�د 
. دوچرخ�ه از نظ�ر م�صرف ان�رژی باصرفه ترین وس��یله نقلیه است، 
و انرژی ای که انس��ان برای راندن آن ط�ی م�سافت ی تقریب�ا ً مع�ادل 
4۰۰ کیل�ومتر ص�رف می کند، فقط برابر با انرژی یک لیتر بنزین است 
و انرژی لازم برای ساخت یکص�د دوچرخ�ه ب�ا انرژی تولید یک خودرو 

برابر است.
 از سوی دیگر، برای پیمودن مسافتهای کوتاه در شهرها )تا 6 کیلومتر( 
غالبا  س�رعت متوسط دوچرخه از متوسط سرعت دیگر وسایل نقلیه 
بیشتر است و از نظر اشغال ف�ضای ش�هر نی�ز دوچرخه نسبت به سایر 

وسایل نقلیه فضای کمی اشغال می کند.
در فضایی که برای توق�ف ی�ک خ�ودرو در نظ�ر گرفت�ه میش��ود، می 
توان نزدیک به ۱۵ دوچرخه را به راحتی جا داد. نکته مهمی که در مورد 
دوچرخه باید اضافه کرد این اس��ت که تراکم و توقف های اجباری برای 

دوچرخه، در مقای�سه با دیگر وسایل نقلیه کمتر اتفاق میافتد.
به عاوه، این وسیله آسانتر و سریعتر در دس�ترس اس�ت، ب�ه ط�وری ک�ه 
ب�رای دسترسی به آن لزومی به پیمودن مسافتی از منزل به محل توقف 
آن یا از محل توقف به محل کار و برعکس وجود ندارد. مهمتر از همه اینکه 
کارشناسان و متخصصان سامتی، از دوچرخه سواری به سبب مزیتهای 

قلبی و عروقی که برای انسان به وجود میآورد، دفاع می کنند .
دوچرخه سواری بخش��ی از کل س��امانه حمل ونقل ش��هری است و 
مانند پیاده روی، سالم و متناس�ب ب�ا مح�یط زیس��ت است. افزایش 
موقعیتهایی برای دوچرخه سواری ایمن، میتواند بهترین دستاورد در 
برنامه ریزی ش�هری و محل�ی باشد. پرداختن به دوچرخه و دوچرخه 
سواری در حمل ونقل شهری، اصولا ً جزئ�ی از تفک�ری کل�ی به شمار 
میرود، که هدف منطبق ساختن ش��هر را با معیارهای انسانی فراموش 
ش��ده دنبال می کند، تا ب�ا آرام س�ازی ف�ضای انس��انها و به کمک آرام 
ساختن تردد و شیوههای حمل ونقل، آنها را از التهاب و اضطراب ناشی 

از توسعه بی رویه ش�هرها برهاند.

دوچرخه سواری
به مثابه یک تشخص اجتماعی
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وزیر کش��ور گفت: ۱۱میلیون نفر حاشیه نشین 
داریم که رهبر معظم انقاب دراین زمینه دستور 
ویژه ص��ادر فرمودن��د. وقتی که ش��رایط زندگی 
نامطلوب اجتماعی و فرهنگی ب��ه وجود می آید 
جمعیتی در روستا نمی ماند و این نشان می دهد 
که برنامه ریزی مبتنی بر توسعه نبوده و نداشتیم.   

به گزارش ایس��نا،   عبدالرض��ا رحمانی فضلی روز 
پنجشنبه در بیست و پنجمین اجاس سراسری 
نماز به میزبانی استان البرز با اشاره به تاکید مقام 
معظم رهبری در زمینه آس��یب ه��ای اجتماعی 
افزود: براین اساس وزارت کشور بر موضوع آسیب 
های اجتماعی متمرکز شده اس��ت.  جمع آوری 
مس��ائل مربوط به آس��یب های اجتماعی توسط 
دس��تگاه های اجرای��ی اقدامی بود ک��ه در قالب 

طرحی تدوین و تقدیم مقام معظم رهبری شد.  
رحمانی فضلی گفت: براین اس��اس جلس��ه ای با 
حضور س��ران قوا و تمام متولیان اجتماعی کشور 
برگزار شد که مقام معظم رهبری ضرورت تشکیل 
این نشس��ت را اعام کرده بودند.   نشست دیگر به 
فاصله چند روز برگزار ش��د که این نشس��ت ۲۲ 

سخنران داشت.  
وزیر کشور با بیان اینکه ۲۰ سال تاخیر در توجه به 
مسائل اجتماعی کشور داریم، گفت: باید این زمان 
توسط مسئولان جبران شود و براین اساس مقرر 
شد در نشست های دیگر دستگاه ها در خصوص 

فعالیت ها توضیح دهند.  
این مسئول خاطرنشان کرد: پنج اولویت مشخص 
شد که اعتیاد به مواد مخدر، حاشیه نشینی، طاق، 
مفاسد اخاقی و مناطق بحران خیز محور تعیین 
شده از س��وی رهبری برای این نشس��ت ها بود.  
۵۰ درصد طاق ها در کش��ور ناشی از اعتیاد و ۵۰ 

درصد متاثر از دیگر عوامل است.  
رحمانی فضلی ادام��ه داد: بای��د مرکزیتی برای 
هماهنگی و برنامه ریزی ص��ورت گیرد که براین 
اس��اس رئیس ش��ورای اجتماعی توسط رییس 
جمهوری تعیین شد و در کنار آن دستگاه چابکی 
به نام سازمان مدیریت امور آسیب های اجتماعی 
نیز فعال و بودجه مستقلی برای این امر معین شد.   

وی با اشاره به اینکه هیچ موضوعی از آسیب های 
اجتماعی برای مق��ام معظم رهب��ری با اهمیت 
تر نیست گفت: س��ال گذش��ته تمام دستگاه ها 
گزارش عملکرد شش ماهه در زمینه آسیب های 
اجتماعی ارائ��ه دادند که اعام خرس��ندی رهبر 
معظم انقاب را درپی داش��ت.  درجلس��ه پنجم 
آسیب های اجتماعی که امسال برگزار شد و علی 
رغم موضوعات انتخاباتی به تعویق انداخته نشد، 
گزارشی از امور اجرا شد و تاثیر آن مد نظر رهبری 

معظم انقاب بود که این امر نیز اجرایی شد.
وی گفت: امید اس��ت تمامی آحاد م��ردم در برابر 
مبارزه با آس��یب ه��ای اجتماعی به مس��ئولیت 
س��نگین خود پی برده و در این رابطه به جد اقدام 
کنن��د.  علم��ا در راس اجتماعی ک��ردن مبارزه 
با آس��یب ه��ای اجتماعی ق��رار دارن��د و چنین 
موضوعاتی بای��د با کمک مردم و مس��ئولان حل 
شود.   وی با اشاره به لزوم سازماندهی وسیع آسیب 
های اجتماعی از سوی فرهیختگان و اقشار موثر 
جامعه، گفت: تنوع آس��یب ها بسیار وسیع است 
و باید تک تک اقشار جامعه نسبت به آن احساس 
مسئولیت کنند.  هیات های اندیش��ه ورز و پروژه 
های ملی در خصوص کارهای توانبخشی و بهبود 
بخشی صورت گرفته ولی موضوع بسیار گسترده 
است و باید تمامی اقشار جامعه در این امر دخیل 
باشند.  هرجا که مس��ایل دینی قوی بوده و اعتقاد 

وجود داشته، مشکات عدیده اجتماعی کاهش 
یافته است.  

وی اظهار کرد: باید تاش کنیم در مقابل فرهنگی 
که غرب به عنوان لذت جوی��ی، هیجان زندگی و 
تضعیف ارزش ها برای جوانان دارد، اگر بخواهیم 

مصون سازی کنیم باید ارزش ها را تقویت کنیم.  
وزیر کشور به بیان اینکه دربخش رکودها و ضعف 
های اقتصادی مش��کات زود برطرف می ش��ود، 
گفت: اگر در حوزه اقتصادی ضعف بر یک کش��ور 
مستولی شود با آوردن تکنولوژی جدید و آوردن 
سرمایه و معماران اقتصادی می توانیم سرمایه را 
ظرف حداکثر پنج س��ال جمع کنیم.  ولی اگر در 
حوزه اجتماعی و فرهنگی واقعا ضعف و سس��تی 
و انحراف ش��کل بگیرد معلوم نیس��ت درس��ت 
ش��دن آن چه زمانی ش��کل و به صورت زنجیروار 
ش��کل می گیرند.   رحمانی فضلی ب��ا بیان اینکه 
اکنون با گس��یختگی و ابهام��ات در ذهن بچه ها 
مواجه هس��تیم، افزود:عرفان های کاذب در حال 
رواج است که نش��ان می دهد قلب و روح جوانان 
و فطرتش��ان پاک است و عاشق مس��ایل دینی و 
مذهبی هس��تند ولی ما نمی توانیم آن را پر کنیم 
اما به علت ضعف در رس��انه ها و فض��ای مجازی 
هزاران نف��ر را در بحث عرف��ان و مباحث اخاقی 

سوق می دهند.   وی گفت: باید مسایل و موضوعات 
اجتماعی و فرهنگی را ساماندهی کنیم و مجموع 
آس��یب هایی که با آن مواجه هستیم در شاخص 
آسیب های اجتماعی در دنیا از نرم معمول پایین 
تر هستیم که نشان دهنده س��الم بودن جامعه ما 

است.  
وزیر کشور بیان داش��ت: در جایی که دو میلیون 
و 4۰۰ هزار نفر از کش��ورمان ب��ه اربعین می رود و 
در شرایط بس��یار خطرناکی که آن جا هست و در 
اربعینی که اتفاق می افتد و جلوه اش را درسانه ها 
داریم جزو ریشه هایی است که حیات می بخشد 
و باید آن را توس��عه دهیم و نباید فقط به ایرادهای 

کوچک آن بپردازیم.  
وی ادامه داد: تمام رس��انه ها ای��ن حرکت عظیم 
معنوی اربعین که ح��دود ۲۰ میلیون نفر بودند و 
حدود ۳ میلیون نفر آن از ایران بود مسدود خبری 
کردند.  نماز و قرآن ریشه است تا این ریشه ها است 
جوانه های تازه می توانند برویند و تبدیل به درخت 
های تنور ش��وند ولی آن ها به سمت این ریشه ها 
آمده اند ولی ما باید این ریشه ها را تقویت کنیم تا 

موجب حیات مجدد در جامعه شود.  
وی اف��زود: در موضوع ط��اق، اعتیاد  و حاش��یه 
نشینی معضات زیادی داریم ولی با تقویت ریشه 
ها و اعتق��ادات دینی درکنار حضور م��ردم را باید 
داشته باشیم.  امسال تعداد زیادی  معتاد متجاهر 
در کش��ور جمع آوری کردیم و اقدامات لازم برای 

سالم سازی آنها انجام شد.
رحمانی فضلی اظهار کرد: به عنوان وزیر کش��ور 
می گویم که تم��ام موضوعات در ای��ن وزارتخانه 
هماهنگی می ش��ود، اگر در مس��ایل اجتماعی و 
ساماندهی آن ها اگر مردم را به کمک نگیریم نمی 
توانیم اقدام موثری داشته باشیم و باید کاری کنیم 
که این مصون سازی و تقویت اعتقادات و ریشه ها 

در خانواده اول تقویت شود.
وی اضافه کرد: خانواده محور و کانون این صیانت 
است ولی خانواده ها با ماش��ینی شدن ارتباطات 
در خانواده ها قطع ش��ده اس��ت، موضوع خانواده 
موضوع اصلی است بعد از آن موضوع مدرسه است 
که بیشترین تاثیر را دارد بعد از آن مسجد است که 
پمپاژ این مسایل اعتقادی را باید داشته باشد و بعد 
از آن محله است که اگر این چهار مکان را به عنوان 
یک منظومه ببینم و ارتباط آن رابا هم وصل کنیم با 
اعتقادات دینی با انقابی بودن و کمبود بی نظمی 

می توانیم موثر باشیم.  
رحمانی فضلی افزود: اگر فکر کنیم با برنامه ریزی 

توانس��ته ایم مقاومت کنیم این طور نیست بلکه 
غنای فرهنگی ماس��ت که توانس��ته ایم تاکنون 
مقاومت کنیم.  آنچه که به عنوان آسیب اجتماعی 
از آن نام می بریم تجل��ی بیرونی مجموعه فعالیت 
های ما در بخش های سیاسی، اجتماعی، فرهنگی 
و اقتصادی است.   مقوله ای به نام اعتیاد در جامعه 
داریم درریش��ه یابی اعتیاد یک عامل موثر نیست 
حتما سایر عوامل یاد شده حتی امنیتی موثر است.  
وی اضافه کرد: مدیریت آس��یب های اجتماعی به 
این معنا نیست که به این ظواهر بپردازیم و به همین 
خاطر رهبر معظم انقاب دستور دادند یک هیات 
اندیشه ورز متشکل از علما و نخبگان تشکیل شود 

و موضوع مورد بررسی قرارگیرد.  
وزیر کش��ور اظهار کرد: وقتی ریش��ه های برخی 
آس��یب ها مانند مواد مخدر یا حاش��یه نشینی را 
بررسی می کنیم به نکته دست می یابیم و آن این 
است که در کشور ازعدم توازن جدی برخورداریم.  
در عرصه جغرافیایی کشور از جهات مختلف، توزیع 
منابع شکاف و فقر دریک ش��رایطی ویژه هستند 
بطوری که جمعیت اضافی به حاش��یه شهرها می 

آیند.  
وزیر کش��ور گفت: ۱۱ میلیون نفر حاشیه نشین 
داریم که رهبر معظم انقاب دراین زمینه دستور 
ویژه ص��ادر فرمودن��د. وقتی که ش��رایط زندگی 
نامطل��وب اجتماعی و فرهنگی به وج��ود می آید 
جمعیتی در روستا نمی ماند و این نشان می دهد 
که برنامه ریزی مبتنی بر توسعه نبوده و نداشتیم.   

وزیر کش��ور خاطرنش��ان ک��رد: ام��روز در حوزه 
اجتماعی وقتی بررسی می کنیم با تغییرات سریع 
ناش��ی از تکنولوژی ش��اهد تبادل میلیون ها داده 
اطاعاتی هستیم و مجموعه داده های تازه به ذهن 

جوانان ریخته می شود.  
وی افزود: برای طبقه بندی و شناخت حق و باطل 

این داده ها باید اقدام لازم صورت بگیرد.
وزیر کشور تهاجم فرهنگی را یکی از مسائل خواند و 
افزود: به علت نبود برنامه ریزی در گذشته تاثیراتی 
در حوزه اجتماعی را شاهد هستیم. اکنون تغییرات 
سریع تکنولوژی و علم را داریم اما کمتر کنترلی بر 

ارائه این اطاعات بر ذهن فرزندان خود نداریم. 
بر اساس گزارش پایگاه اطاع رسانی وزارت کشور، 
رحمانی فضلی گفت: یکی از موضوعات مورد نظر 
مقام معظم رهبری توجه به سبک زندگی در روستا 
است.  سبک زندگی مجموعه اعمال و گفتار ما در 
جامعه اس��ت که باید فعال و خاقانه دراین زمینه 

عمل کرد.

 از همسایه غافل شدیم، نتیجه این شد
 غروب یک روز س��رد پاییزی، با کمپی��ن » یک کار 
خیر« همراه می ش��ویم و  بع��د از بازدی��دی کوتاه 
از آش��پزخانه و طبق��ه دوم مرکز موسس��ه »پایان 
کارتن خواب��ی« که کارهای مرب��وط به جمع آوری 
و س��ازماندهی کمک ه��ای مردم��ی در آنج��ا 
انجام می ش��ود به طبقه س��وم می روی��م و دقایقی 
پای صحب��ت علی حی��دری، مدیر این موسس��ه 
می نش��ینیم. حیدری دیدگاه خود را درباره ریشه 
ش��کل گیری کارتن خواب��ی توضی��ح می دهد: به 
نظر من توضیح چرایی ش��کل گیری ای��ن پدیده 
ش��وم اجتماعی پیچیدگی خاصی ن��دارد. اگر قرار 
است درباره علت های کارتن خوابی بحث و تحلیل 
علمی شود، کار جامعه شناس��ان و روان شناسان و 
دیگر متخصصان اس��ت اما از نظر من به عنوان یک 
ش��هروند، کارتن خوابی از بی تفاوتی ما نس��بت به 

همسایه های مان ناشی می شود.
سابق بر این همسایه از مشکل همسایه خبر داشت. 
ما از دوران کودکی خودمان چیزهایی به یاد داریم. 
مثا مادرمان اگر هنگام آشپزی مثا سیب زمینی 
یا فان ادویه را کم می آورد، می گفت: پس��رم برو در 
خانه همسایه و بگو مادرم گفت چند تا سیب زمینی 
به ما بده، یا فان ادویه را به ما بده. این یعنی همسایه 
برای حل کمبودهایش به همس��ایه رجوع می کرد 
و همس��ایه ها از حال هم خبر داشتند اما هم اکنون 
بس��یاری از ما در مجتمع هایی زندگی می کنیم که 

خیلی از ساکنانش را نمی شناسیم.
وقتی از حال همس��ایه بی خبریم و از مش��کات و 
کمبودهایش خبر نداریم و نس��بت به هم بی اعتنا 
هستیم، کم کم مش��کات اوج می گیرند و در نبود 
حمایت ها و کمک های مردم��ی، پدیده هایی مثل 

کارتن خوابی نمایان می شود.
 رساندن تلفات کارتن خواب ها به صفر

حیدری درب��اره ای��ده اهدای ی��ک وعده غ��ذا به 
کارتن خواب ه��ا و پیامده��ای اج��رای ای��ن ایده 
می گوی��د: این ایده یک ش��ب در ذهن من ش��کل 
گرفت که همراه همسرم برای توزیع غذای نذری به 
مناطق اطراف میدان شوش آمدم و خیلی تصادفی 
پایم به خیابان هایی باز ش��د که مرکز تجمع شبانه 
کارتن خواب ه��ا و افراد بی خانمان ب��ود. حجم نیاز 
و گرفتاری این افراد به حدی بود که نمی ش��د آن را 
ندیده گرفت. این بود که تصمیم گرفتم کمک به این 
افراد را در حد بضاعت و توان خودم ش��روع کنم و در 
ادامه به تدریج عده ای از م��ردم هم به کمکم آمدند 
و این حرکت شکل بهتری پیدا کرد. کار را با اهدای 

یک وعده غ��ذا به این افراد آغاز کردیم و نخس��تین 
پیامد ملموس آن، این بود که تعداد تلفات آنها را در 
زمستان سال گذشته تقریبا به صفر رساندیم. یعنی 
هر س��ال عده ای از این افراد در همین خیابان های 
اطراف میدان ش��وش متاس��فانه بر اثر گرسنگی و 
سرما، جان شان را از دست می دادند اما سال گذشته 
فقط یک مورد فوت در این خیابان ها داشتیم که آن 

هم بر اثر سوء مصرف مواد و اوردز بود.
تغذی�ه  اکیپ ه�ای  تع�داد  افزای�ش   

کارتن خواب ها و گسترش خدمات
به گفته وی؛ پیام��د دیگر این حرک��ت این بود که 
اکیپ های دیگری ه��م کار امدادرس��انی و تغذیه 
کارتن خواب ها را ش��روع کردند و ح��الا به حمدا... 
این کار محدود به یک شب نیس��ت و در شب های 
دیگر هم اکیپ های دیگ��ر کار را ادامه می دهند. در 
کنار تغذیه کارتن خواب ها سعی کردیم کمک های 
اولیه پزشکی و بهداش��تی را هم به آنها ارائه دهیم و 
عزیزانی به ما ملحق شدند که پرستار و پزشک بودند 
و با استفاده از کمک های مردمی دارو و وسایل مورد 
نیاز را هم تهیه کردیم. در وهل��ه بعد تاش کردیم 
اگ��ر کارتن خوابی تمای��ل دارد اعتی��ادش را ترک 
کند، او را به مراکز س��م زدایی وص��ل و هزینه های 
این کار را تقب��ل کنیم. در مرحله بع��د به بچه های 
کارتن خواب ها توج��ه کردیم چون متاس��فانه در 
بین این اف��راد زن و بچه هم هس��ت. برای بچه های 
این افراد برنامه ای که اجرا کردم، این اس��ت که یک 
مرکز را درنظر گرفت��م که عاوه ب��ر تغذیه، کتاب 
درس��ی هم به آنها داده ش��ود و در س��اعتی که آنها 
برای گرفتن غذا به آنجا می آیند معلم به آنها درس 
هم بدهد. وقتی از حیدری س��وال کردم چرا بچه ها 
را در آن مرکز به صورت دائم��ی تحت مراقبت قرار 
نمی دهد، گفت: برنامه برای این کار دارم ولی هزینه 
آن س��نگین اس��ت. مبلغی برای خرید یک مرکز 
آموزشی جمع آوری ش��ده ولی هنوز نیاز به کمک 
داریم. ما دست هر فرد یا گروه یا سازمانی را که در این 
مسیر یاری مان کند، می بوسیم. ان شاءا... این مرکز 
که راه اندازی شود، تعداد قابل توجهی کودک که در 
حال حاضر آینده ای جز کارتن خوابی در انتظارشان 
نیست، در این مرکز ساماندهی می ش��وند و از این 

سرنوشت شوم نجات پیدا می کنند.
 نهادهای هم پای کار بیایند

مدی��ر موسس��ه »پای��ان کارتن خواب��ی« درباره 
مشکات پیش روی این موسسه می گوید: مشکل 
اصلی حجم کار و نیازها و کمبود امکانات ماس��ت. 
اگر س��ازمان های دولتی مانند کمیته امداد امام و 

یا بهزیس��تی هم مثل مردم پای کار بیایند و کمک 
کنن��د، مطمئنا آثار و ب��رکات ای��ن کار نصیب کل 
جامعه می شود. بودجه هنگفتی که صرف مبارزه با 
آسیب های اجتماعی مثل اعتیاد، سرقت، قاچاق، 
ایدز و غیره و غیره می شود اگر درصدی از آن به مراکز 
مردم نهاد داده ش��ود، نتیجه بسیار بهتری به دست 
می آید. اجاره س��اختمان همین موسس��ه »پایان 
کارتن خوابی« ماهانه ۷ میلیون تومان برای ما هزینه 
دارد، درحالی که هم دولت و هم شهرداری در همین 
حوالی ساختمان های خالی دارند که یا بوروکراسی 
و کاغذبازی ها اجازه واگذاری این ساختمان ها را به 
ما نمی دهد یا مسئولان نسبت به این امر توجه لازم 

را ندارند.
 کارتن خواب، به آغوش جامعه برگرد

از حیدری می پرسم که خیلی س��اده بگوید چرا به 
کارتن خواب ها غذا می دهد و او در جواب می گوید: 
تصور نکنید ای��ن کارتن خواب ها از ک��ره مریخ به 
میان شهر ما پرتاب شده اند. آنها هم انسان هستند. 
ممکن است یکی از آنها برادر دوست پسرخاله من 
باشد. ممکن است یکی از آنها آشنای دور شما باشد. 
درست است که آنها در وضعیتی که به آن دچارند، 
سهم دارند ولی ش��رایط اجتماعی هم نقش زیادی 
در ش��کل گیری این وضعیت ایفا کرده اس��ت. من 
می خواهم به س��هم خودم کاری ب��رای آنها انجام 
بدهم ک��ه به چرخه زندگ��ی برگردن��د. دیدن آنها 
درحالی که در چرخه نابودی دست و پا می زنند من 
و شما را آزار می دهد و اگر بی تفاوت باشیم یا خود را 
به بی اعتنایی بزنیم برای ما مشکل آفرین هم هست. 
کسی که به ته خط رسیده برای بقا هرکاری می کند 
و با کارهایش به من و ش��ما هم آسیب می زند. پس 
اگر کاری از ما برای توقف چرخه ناب��ودی این افراد 
برمی آید، چرا بی تفاوت باش��یم؟ من یک وعده غذا 
به دس��ت آنها می دهم که این پیام را به آنها برسانم؛ 
 ای انس��ان که به هر دلیل – من قضاوتت نمی کنم 
– کارت به اینجا کش��یده، تو هنوز انس��انی و از نظر 
من لایق غذا هس��تی، لایق مهربانی هس��تی، پس 
با خودت مهربان باش و به این فکر کن که ش��أن تو 
چیس��ت؟  در واقع من فقط یک وعده غ��ذا به آنها 

نمی دهم، بلکه این پیام را به آنه��ا می دهم که تو با 
وجودی که به خودت ظلم کردی ولی هنوز کرامت 
داری و می توانی – اگر بخواه��ی - به آغوش جامعه 

برگردی.
 الهی همه مردم شهر عاشق شوند

بعد از صحبت با حیدری به جمع خیرانی می پیوندم 
ک��ه ب��ا وی در کار توزیع غ��ذا و ارائ��ه کمک های 
بهداش��تی – دارویی و پزش��کی به کارتن خواب ها 
مش��ارکت می کنند. قبل از حرک��ت حلقه مودتی 
تش��کیل می دهند، دعایی که حی��دری می کند و 
آنها زیر ل��ب آمینش را زمزمه می کنند، ش��نیدنی 
اس��ت؛ الهی همه بیماران ش��فا بگیرند طوری که 
همه پزش��کان بی��کار ش��وند... الهی همه عاش��ق 
ش��وند... الهی هم��ه این ش��هر، مردمش عاش��ق 
ش��وند... آمین. برای توزیع غذا همراه گروه موسسه 
»پای��ان کارتن خوابی« ب��ه خیابان ه��ای اطراف 
می��دان خراس��ان و میدان ش��وش رفت��م و قلم از 
توصی��ف صحنه هایی که آن ش��ب دی��دم، ناتوان 
اس��ت؛ کارتن خواب هایی که فراوانی تعدادشان از 
جوان و میانس��ال و پیر و کودک و زن باعث حیرت 
و ترحم و ت��رس بود. گرسنگی ش��ان، س��ر و روی 
س��یاه و لباس های من��درس و ریش و م��وی انبوه 
و ژولیده ش��ان، هذیان ه��ا و حرف ه��ای بامعنی و 
بی معنی ک��ه تکرار می کردن��د، انواع م��واد مخدر 
خصوصا هروئی��ن و کراک و شیش��ه و ابزار مصرف 
مواد که در دست ش��ان ب��ود و بی هی��چ واهمه ای 
هرجا مش��غول مصرف می ش��دند، مراقبت ش��ان 
توس��ط اعضای گروه پایان کارتن خوابی و نگاه های 
قدرشناسانه ش��ان به اعض��ای این گ��روه و...  گروه 
»پای��ان کارتن خواب��ی« را نیم��ه ش��ب در کوچه 
اوراق چی های میدان ش��وش در حالی ترک کردم 
که غذاها توزیع ش��ده بود و کارتن خواب ها مشغول 
خ��وردن بودند. میدان ش��وش را که پش��ت س��ر 
گذاشتم، احس��اس کردم از جایی دور به شهری باز 
می گردم که بی خبر از آنچه زیر پوستش می گذرد، 
در خواب است. شهری که باید بیدار شود و سهمش 
را در پایان دادن به تباهی ها و آسیب های اجتماعی 

انجام دهد. شهری که باید عاشق شود.

وزیر کشور اعلام کرد

تاخیر 20 ساله
توجه به مسائل اجتماعی کشور

هفته نامه» پدیده شهر« از شب و سرما و نجات جان کارتنخواب ها گزارش می دهد:

یک حرکت خودجوش مردمی 
و پـایـان کارتن خوابی

این ایده یک شب در 
ذهن من شکل گرفت که 
همراه همسرم برای توزیع 

غذای نذری به مناطق 
اطراف میدان شوش 
آمدم و خیلی تصادفی 
پایم به خیابان هایی باز 

شد که مرکز تجمع شبانه 
کارتن خواب ها و افراد 

بی خانمان بود. حجم نیاز 
و گرفتاری این افراد به 

حدی بود که نمی شد آن را 
ندیده گرفت. این بود که 

تصمیم گرفتم کمک به این 
افراد را در حد بضاعت و 

توان خودم شروع کنم و در 
ادامه به تدریج عده ای از 
مردم هم به کمکم آمدند 
و این حرکت شکل بهتری 
پیدا کرد. کار را با اهدای 
یک وعده غذا به این افراد 

آغاز کردیم و نخستین 
پیامد ملموس آن، این بود 
که تعداد تلفات آنها را 
در زمستان سال گذشته 
تقریبا به صفر رساندیم

نشس��ت »مادری و بدن زنان« به همت گروه جامعه شناسی زنان و 
جنسیت )مطالعات زنان( و با همکاری موسسه مهر طه برگزارشد در 
این نشست سخنرانان افزایش اگاهی در بین زنان و رفتار اجتماعی با 

زنان را بررسی کرده و بر انتخاب آگاهانه زنان تاکید کردند. 
به گزارش پایگاه خبری س��ازمان ه��ای غیردولت��ی ایران)وطن(؛ 
نشس��ت »مادری و بدن زنان« به همت گروه جامعه شناسی زنان و 
جنسیت )مطالعات زنان( و با همکاری موسسه مهر طه برگزارشد در 
این نشست سخنرانان افزایش اگاهی در بین زنان و رفتار اجتماعی با 

زنان را بررسی کرده و بر انتخاب آگاهانه زنان تاکید کردند. 
در این نشست س��یمین کاظمی در مورد مادر و بدن زنان سخنرانی 
کرد وی در این باره گفت: تفاوت های زیست شناختی زنان با مردان 
موجب تفاوت نقش زنان شده اس��ت که این موضوع ضرورت تفکر و 
تعمق در نقش زن��ان را دوچندان می کند و از زمانی که تقس��یم کار 
جنسیتی در جهان شکل گرفته اس��ت طبقات اجتماعی پدید امده 

است که در آن نقش زنان کنترل شده است.
وی ادامه داد: مادری به ه��ر رابطه تیمارداری در بی��ن افراد تعریف 
می ش��ود که امکان دارد این رابطه به صورت م��ادر و فرزندی و یا زن 
وشوهری باشد و موضوع باروری زنان و کنترل اجتماعی زنان از این 
موضوع نش��ات می گیرد و بایس��تی به آن دقت و توجه ویژه کرد که 

آرمان مادری را تحت تاثیر قرار داده است.
کاظمی گفت: مادری طبیعی و مادری اجتماعی دو موضوع متفاوت 
هس��تند که مادی طبیعی مورد انتقاد قرار گرفته است و از این منظر 
با توجه به موضوع مادری طبیعی و زادآوری زنان از عرصه عمومی به 
کنار گذاشته شده اند. این فعال اجتماعی تصریح کرد: آرمان مادری 
بدن زنانه را در نماد، اعمال، شیوه و ادراک تحت تاثیر قرار می دهد و 

نگاه جنسی به زن را تغییر می دهد.
وی تش��ریح کرد: در قرن ۱۷ در کش��ور های غربی هیکل درشت و 
بزرگ جزء آرمان زنانه بود ولی امروز هیکل لاغر و جدابیت جنس��ی 
آرمان زنانه اس��ت که بارداری زنان در تقابل با آرمان لاغری قرار می 
گیرد که زنان برای حفظ آرم��ان لاغری و جذابی��ت زنانه در مقابل 
زایمان طبیعی و ش��یردهی به کودکان مقاومت م��ی کنند که این 

موضوع نیز ناشی از نگاه مردانه به آرمان لاغری زنان است.
کاظمی بیان کرد: در آرمان مادری ایفای نقش بیولوژیکی زاداوری، 
ارمان لاغری کنار گذاشته می ش��ود و در دوره بارداری بدن زنان به 
ملکی تبدیل می ش��ود که کنت��رل اجتماعی بر آن وارد می ش��ود و 
هرکس براس��اس دانس��ته های خود زن باردار را راهنمایی می کند 
به صورتی به ذهن می رس��د که ف��رد باردار از آگاه��ی و دانش کافی 

برخوردار نیست.
این فعال اجتماعی تصریح کرد: پیش��نهاد های ارائه ش��ده به زنان 
معطوف به جنین اس��ت و مادر ب��ه عنوان عنصر اصل��ی مورد توجه 
نیس��تند و دس��تور العمل ها با توجه به جنین برای م��ادر صادر می 
شودکه در صورت عدم رعایت از س��وی مادر وی دچار عذاب وجدان 
می شود هر چند که توصیه های بهداشتی موجب کاهش مرگ و میر 

زنان بادار شده است.
وی تاکید کرد: آرمان م��ادری، آرمان لاغری و جذابیت جنس��ی را 
تحت تاثیر قرار می دهد و زنان بع��د از زایمان تاش می کنند آرمان 
لاغری را دوباره کسب کنند و آرمان بارداری در تقابل با آرمان لاغری 
فش��ارهای زیادی را بر زنان تحمیل می کند و حقوق جنسی مردانه 

زنان را وادار به قبول سزارین می کند.
کاظمی ابراز کرد: تش��ویق به زایمان طبیعی و زاداوری زنان توسط 
دولت ها تصمیم در مورد بدن زنان است و خدمات درمانی بیشتری 
به زنان در زایمان طبیعی ارائه می ش��ود به نوعی می توان گفت بدن 
زنانه توسط دولت ها کنترل می ش��ود و حق انتخاب زنان بر بدنشان 
نادیده گرفته می شود که نهادهای دین و ارزش های اجتماعی نیز در 

این موضوع دخیل هستند.
این فعال حوزه زنان تاکید کرد: از تکنولوژی و فن اوری بایس��تی در 
راس��تای کمک به زنان در ایفا نقش مادری طبیعی اس��تفاده کرد تا 
وابس��تگی مردان به زنان در ایفای نقش مادری طبیعی کاهش پیدا 

کند.
وی ادامه داد: امروزه اجاره رحم و تولید مثل برای ایفای نقش مادرانه 
در جهان و در کش��ور رواج پیدا کرده اس��ت که این اقدام با کمترین 
اس��تانداردهای موجود صورت می گیرد و بیش��تر زنان از این طریق 
مورد استثمار قرار می گیرند و حالت کالا ش��دگی به زنان داده شده 
است و جریان تولید مثل تکه تکه شده اس��ت که باید این موضوع با 

کمک تکنولوژی هدایت شود.
کاظمی در پایان تصری��ح کرد: با توجه به مطالب ارائه ش��ده دغدغه 
لاغری مختص زنان طبقه متوس��ط و طبقه بالا جامعه هست و زنان 
طبقه پایین و روستای نگاه متفاوتی به موضوع دارند که باید در قالب 

بحث های طبقاتی مورد توجه قرار گیرد.

ایران وطن

تاکید بر انتخاب اگاهانه زنان 
در نشست »مادری و بدن زنان«

آرم��ان م��ادری، آرم��ان لاغ��ری و 
جذابیت جنس��ی را تحت تاثیر قرار 
می دهد و زنان بع��د از زایمان تلاش 
می کنن��د آرم��ان لاغ��ری را دوباره 

کسب کنند

وقتی ریشه های برخی 
آسیب ها مانند مواد مخدر 
یا حاشیه نشینی را بررسی 
می کنیم به نکته دست 
می یابیم و آن این است 

که در کشور ازعدم توازن 
جدی برخورداریم.  در 
عرصه جغرافیایی کشور 
از جهات مختلف، توزیع 
منابع شکاف و فقر دریک 

شرایطی ویژه هستند 
بطوری که جمعیت اضافی 
به حاشیه شهرها می آیند

11 میلیون نفر حاشیه 
نشین داریم که رهبر 
معظم انقلاب دراین 

زمینه دستور ویژه صادر 
فرمودند. وقتی که شرایط 
زندگی نامطلوب اجتماعی 
و فرهنگی به وجود می آید 

جمعیتی در روستا نمی 
ماند و این نشان می دهد 
که برنامه ریزی مبتنی بر 
توسعه نبوده و نداشتیم.   
وزیر کشور خاطرنشان 
کرد: امروز در حوزه 

اجتماعی وقتی بررسی می 
کنیم با تغییرات سریع 

ناشی از تکنولوژی شاهد 
تبادل میلیون ها داده 

اطلاعاتی هستیم و مجموعه 
داده های تازه به ذهن 
جوانان ریخته می شود

ش��ب که می ش��ود اهالی ش��هر به خانه برمی گردند؛ خانه های بزرگ، خانه های کوچ��ک، خانه های اعیان��ی، خانه های 
فقیرانه و خانه های معمولی. ش��ب که می شود خانه س��رپناهی می ش��ود برای تمامی دردها و رنج ها. همه خانه دارند 
جز کارتن خواب ها. آنها جایی برای برگش��تن ندارند. اغلب ش��ان با اعتیاد، بزه کاری و رفتاره��ای نابهنجار تمام پل های 
پشت سرشان را خراب کرده اند. در همان لحظاتی که اهالی شهر، با شکم سیر سر بر بالین خواب می گذارند، آنها گرسنه و 
بی سرپناه جایی برای گذران ساعات شبانگاهی جستجو می کنند.  آیا کارتن خواب ها به سبب اشتباهات شان مستحق 
چنین زندگی مشقت باری هستند؟ آیا نهادهایی مثل خانواده، مدرسه و به طور کلی جامعه در حق آنها اهمال کرده اند؟ 
سهم آنها در وضعیت ترحم انگیز و مشمئزکننده ای که به آن مبتلا شده اند، چقدر است؟ مسئولیت جامعه در برابر آنها 
چیست؟ در همان لحظاتی که شهر، فارغ از آنچه زیرپوستش می گذرد در سیاهی شب به خواب می رود یا خود را به خواب 
می زند، جمعی کوچک اما مصمم با رویایی بزرگ به یاری کارتن خواب ها می ش��تابند. هدف ش��ان چیست؟ اهدای یک 

وعده غذا و بیدار کردن احساس کرامت در کارتن خواب ها. رویای شان چیست؟ پایان کارتن خوابی.
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گروه صنعتي ایران خودرو درراس��تاي تحقق راهب��رد مولتی برند، رویکرد 
اصلي خود را بر توس��عه روابط بین المللي و دعوت از خودروس��ازان بزرگ 
و معتبر دنیا براي س��رمایه گذاري در تولید محصولات جدی��د قرار داده 
است.  این گروه صنعتي براي دس��ت یابي به اهداف تعیین شده 
در حوزه توسعه و تنوع محصول، در کنار ارتقاي کیفیت محصولات فعلي،  
همکاري هاي بین المللي و شراکت با تولیدکنندگان مطرح جهاني را به 
عنوان ره یافتي براي تامین نیاز مشتریان پیش روي خود قرار داده است. 
ایران خودرو در هر بازار هدف، بسته به سلایق، نیاز ها، رقباي آن بازار و یک 
یا چند خودرو را به عنوان محصول صادراتي تعریف مي کند. در راس��تاي 
سیاست هاي مدیریت ارشد ایران خودرو براي حضور مستمر در بازارهاي 
هدف، ایجاد تنوع در س��بد محصولات صادراتي، حفظ برند ملي و مونتاژ 
خودروهاي رانا، دنا و سورن در سایت هاي فرامرزي در دستور کار قرار دارد.  
حضور در بازارهای جهانی، در درجه اول با هدف ارزآوری صورت می گیرد. در 
این فرآیند بنگاه های اقتصادی و صنعتی با سطح توقع بالاتری نسبت 
به انتظ��ارات داخلی مواجه می ش��وند و در رقابت با کش��ورهای دارای 
تکنولوژی پیش��رفته تر، تلاش می کنند تا کیفی��ت محصولات تولیدی 
را ارتقا دهند. قطعا در چنین روندی به��ره وری افزایش و هزینه ها پایین 

می آید.

 ایکاپ و توسعه صادرات

گروه صنعت�ي ایران خ�ودرو براي همکاري با ش�رکاي 
خارجي یک ش�رط اساس�ي را لحاظ ک�رده و آن صدور 
حداقل ۳۰ درصد تولید محصول مشترک از طریق شبکه 
توزیع شرکت خارجي اس�ت؛ به طور مثال در قراردادی 
که با پژو بسته ش�ده، این موضوع قید شده است. ایران 
خودرو و پژو با تشکیل شرکتي مش�ترک به نام ایکاپ، 
تولید محصولاتي از جمل�ه پ�ژو ۲۰8، ۳۰1 و ۲۰۰8 را در 
دستور کار قرار داده که براساس آن ۳۰ درصد تولیدات 

آن از طریق شبکه پژو صادر خواهد شد.

  ساخت کارخانه تولید محصولات ایران خودرو در باکو

عملیات س�اخت خط تولید محصولات ایران خودرو در جمه�وری آذربایجان با حضور وزیر 
صنعت، معدن و تجارت ایران و وزیر اقتصاد جمهوری آذربایجان و مدیرعامل این گروه صنعتی 
آغاز شده است. این پروژه با سرمایه گذاری 1۴ میلیون دلاری طرف آذربایجانی، نیمه نخست 
سال آینده به بهره برداری خواهد رسید و محصولات برند ایران خودرو شامل خودروهای دنا، 
رانا، سمند و سورن در آن تولیدخواهد شد. بیش ترین س�هم ایران خودرو در راه اندازی این 
خط تولید دانش فنی و انتقال تکنولوژی خواهدبود. ظرفیت تولید این سایت سالانه 1۰ هزار 
دستگاه در یک شیفت کاری است و برای ۳۰۰ نفر، اشتغال زایی خواهد کرد. بررسی ها و آمارها 
نشان می دهند، خودروسازانی در س�ال های آینده موفق خواهند بود که علاوه بر بازارهای 

داخلی، با افزایش توان رقابتی، سهمی از بازار بین المللی را نیز در اختیار داشته باشند. 

 بازارهاي صادراتي ایران خودرو

در مقطعی عمده بازار صادرات محصولات ایران خودرو 
عراق بود، اما براساس راهبردهاي مدیریت ارشد ایران 
خودرو بازارهاي جدیدی نیز در برنام�ه صادراتی مورد 
توجه واقع شده؛ از جمله ش�مال آفریقا  شامل الجزایر،  
تونس و بازار هاي مش�ترک المنافع مانن�د آذربایجان، 
 قزاقس�تان و احیاي بازار سوریه که این گس�تره روز به 
روز درحال توسعه اس�ت.  ایران خودرو در شش پایگاه 
تولیدي در فراس�وي مرزها از جمله بلاروس، س�وریه، 
عراق، سنگال و ونزوئلا ظرفیت تولید ۶۳ هزار دستگاه 
محص�ولات تولیدي ای�ن ش�رکت را دارد. اس�تراتژي 
صادرات ایران خودرو، فعال س�ازي و تولید محصولات 
جدید در این سایت ها است. ایران خودرو به کشورهایي 
که در آن سایت تولید راه اندازي کرده، با ارسال قطعات 

منفصله خودرو مونتاژ مي کند.

  تولید بدون سرمایه گذاري

در سال هاي گذشته، ایران خودرو در برخي از کشورها 
به س�رمایه گذاري و راه اندازي خط تولی�د اقدام کرده 
اس�ت، اما در برخي از س�ایت ها که با س�رمایه گذاري 
مستقیم ایران خودرو تاسیس شد، راهبرد این شرکت 
در زمینه تولید در سایر کشورها تغییر کرده و به سمت 
تولید بدون سرمایه گذاري مس�تقیم حرکت مي کند. 
نزدیک ترین مثال در این زمینه راه اندازي خط تولید در 
کشور الجزایر بدون س�رمایه گذاري مستقیم و صرفا با 
ارایه خدمات مهندسي و فني است و به این ترتیب ایران 
خودرو خود را از چالش هاي احتمالي ناش�ي از ش�رایط 
سیاسي و اجتماعي کشورهاي هدف مصون نگاه داشته 

و آینده صادرات محصولات خود را تضمین مي کند.

  پارس پلیس در ترکمنستان

گروه صنعتي ایران خودرو صادرات محصولات تجهیز شده به کشور ترکمنستان را با هدف 
افزایش سهم بازار کش�ورهاي CIS آغاز کرد. یکي از برنامه هاي ایران خودرو افزایش سهم 
در بازار کشورهاي آسیاي میانه و قفقاز از طریق اتحادیه گمرک این کشورهاست و بر همین 
اساس صادرات به کشورهاي ترکمنستان، بلاروس و راه اندازي سایت آذربایجان و قزاقستان 
را در دس�تور کار قرار داده اس�ت. برمبناي قراردادي که با وزارت کشور ترکمنستان منعقد 
شده تامین ۲۰۰ دستگاه خودروي پلیس این کشور توسط ایران خودرو صورت مي گیرد که 
در صورت تایید، تامین ناوگان مورد نیاز پلیس ترکمنستان از سوي ایران خودرو ادامه خواهد 
یافت. ترکمنستان از کشورهاي مشترک المنافع است که ایران خودرو آن را به عنوان دروازه 

اي براي صادرات به کشورهاي منطقه در نظر گرفته است. 

  نوسانات نرخ ارز و صادرات

در نگاه اول شاید این شائبه پیش بیاید که ارز گران به نفع صادرات است، اما در نگاه عمیق تر 
متوجه می شویم که بالابودن نرخ ارز، قیمت تمام شده را افزایش می دهد؛ بنابراین می توان 
نتیجه گرفت ، ثبات در نرخ ارز، کمک می کندکه قیمت تمام شده محصول کنترل شود و به 

تبع آن، مزیت صادراتی هم حفظ شود. 

  کلام آخر

طبق س�ند توس�عه خودرو قرار اس�ت طی س�ال 
1۴۰۴، ی�ک س�وم خودروهای تولی�د داخل )یعنی 
یک میلیون دس�تگاه( صادر ش�ود. در این شرایط، 
کارشناسان معتقدند که خودروس�ازها باید علاوه 
 بر حفظ بازارهای خارجی خود، به  دنب�ال بازارهای 
جدی�د نیز باش�ند، هرچن�د در عین ح�ال این کار 
را بس�یار س�خت می دانند. به گفته آن ها، نفوذ در 
بازارهای جدید صادراتی، اتفاقی نیس�ت که به این 
زودی ها رخ دهد، اما به هر حال نمی توان از آن غافل 
شد. ارتباط طولانی با کشورهای هدف، ارتباطی که 
حداقل تا یک دهه آینده اش قابل پیش بینی باش�د 

لازمه داشتن یک صادرات موفق است.
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